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روزنامه صبح ایران
یکی از مراجع تقلید گفت: باید اختلاف ها را کنار بگذاریم تا مشکلات 
حل شود زیرا اختلاف همچون تیغی است که دین را نشانه گرفته و آن 
را نابود می کند. آیت الله عبدالله جوادی آملی با همراهی مسئولان 
شهرستان دماوند روز یکشنبه و همزمان با دومین روز از هفته دولت، 
فائزی  شهید  و  غلامعلی  مصطفی  و  حسین  شهید  خانواده  دو  با 
دیدار کرد. وی در دیدار با خانواده این شهیدان با اشاره به اینکه فردا 
روز مباهله است و این روز یکی از مهم ترین روزهای سال محسوب 

می شود، گفت: کشورمان همواره آباد بوده و انشاالله آبادتر شود 

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر  گفت :بر اساس آخرین آمار، نرخ شیوع مصرف مواد مخدر 
در قم حدود ۲ درصد است که بسیار پایین تر از میانگین کشوری است. سردار اسکندر مؤمنی 
روز دوشنبه در همایش راویان مکتب حسینی در سالن همایش های غدیر قم ، با بیان اینکه نرخ 
شیوع مصرف مواد مخدر در جمعیت دانش آموزی کشور ۲.۱ درصد است که این آمار در در قم 
حدود ۱.۹ درصد است افزود: نرخ شیوع مصرف مواد مخدر در جمعیت کارگری کشور ۲۲ درصد 
و در قم ۱۳.۵ درصد است ضمن اینکه این نرخ شیوع در جامعه دانشجویی کشور ۴.۷ درصد و 
در قم ۴.۱ است. مومنی با تصریح بر اینکه فاصله بین شاخص شیوع مصرف مواد مخدر در کشور 
و قم در جمعیت عمومی و کارگری بسیار زیاد است، ادامه داد: نکته قابل تامل در این زمینه این 
است که بر اساس مطالعات انجام شده نرخ تمایل به شروع مصرف مواد مخدر در قم رد فاصله 
بین سال های ۹۳ تا ۹۷، حدود هفت درصد افزایش یافته است. دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: بعد از پایان طرح مسکن مهر، طرح اقدام ملی و 
پروژه های مشارکتی با احداث بیش از ۲ هزار واحد مسکونی در این استان کلید خواهد خورد.

حسن صبوری اظهار داشت: بنا به مصوبه شورای تامین مسکن استان تا پایان آبان ماه، ۲۰۰ 
واحد باقی مانده مسکن مهر تحویل متقاضیان می شود و شاهد اختتام طرح مسکن مهر قم 
خواهیم بود. وی افزود: این واحدهای باقی مانده متعلق به دو تعاونی مروارید سازان و پیشگامان 
توسعه مسکن است که۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارند. کل تعهد استان قم در بخش مسکن 
مهر، ۴۳ هزار و ۵۰۴ واحد مسکونی  است. صبوری در خصوص احداث مسکن در قم ابراز 
داشت: در طرح اقدام ملی که از سوی وزارت راه و شهرسازی به استان های سراسر کشور 
ابلاغ شده است، ۲۰۰ واحد در مرحله اول در این استان احداث خواهد شد. وی اضافه کرد: 

اداره کل راه و شهرسازی استان تامین کننده زمین، و اداره کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، 

معاون اول رئیس جمهوری از مسئولین دستگاه های اجرایی خواست 
موارد و مشکلاتی را که می توان از طریق گفت وگو و یا در جلسه ای 
کوتاه برطرف کرد وارد پیچ و خم های اداری و فرایند طولانی نکنند تا 
مشکلات مردم، بخش خصوصی و فعالان اقتصادی با سرعت هر چه 
بیشتر مرتفع شود. اسحاق جهانگیری روز دوشنبه در جلسه بررسی 
مسائل و مشکلات مناطق ویژه اقتصادی که با حضور مدیران مناطق 
ویژه اقتصادی کشور به ریاست وی برگزار شد، از اشتغالزایی، تأمین ارز، 

توسعه صادرات و کاهش واردات غیرضروری به عنوان مهمترین

 آیت الله جوادی آملی:

 اختلاف ها را کنار بگذاریم 
تا مشکلات حل شود 

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر  :

نرخ شیوع مصرف مواد مخدر در قم ۲ درصد است 
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

۲ هزار واحد مسکونی در قم احداث می شود

توصیه جهانگیری به مدیران  :

مشکلات ساده قابل حل را وارد 
چرخه طولانی اداری نکنید

نمایندگان مجلس بیانیه صادر کردند؛

ظریف، زبان گویای ملت ایران در
 مجامع بین المللی است 

رئیس قوه قضائیه:

فعالیت هیچ واحد تولیدی به دلیل اتهام 
مدیرانش نباید متوقف شود

پای »عصر جدید« به دادگاه کشیده شد!

رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی گفت: مشمولان غایبی که تاکنون برای تعیین تکلیف وضعیت خدمتی خود اقدام 
نکرده اند برابر ماده ۱۰ قانون با محرومیت های اجتماعی مواجه می شوند.  سردار تقی مهری افزود: برابر ماده ۲ قانون خدمت 
وظیفه عمومی، هر فرد ذکور ایرانی از اول ماهی که به سن ۱۸ سالگی تمام می رسد، مشمول مقررات خدمت وظیفه عمومی 
است.  وی ادامه داد: برابر ماده ۵۸ قانون خدمت وظیفه عمومی، مشمولانی که در مهلت معرفی تعیین شده، وضعیت خدمتی 

خود را مشخص نکنند غایب محسوب می شوند.  رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی عنوان کرد: مشمولان خدمت

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا  هشدارداد

محرومیت های اجتماعی 
برای مشمولان غایب

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در بیانیه ای ضمن 
امورخارجه  وزیر  تحریم  در  آمریکا  اقدام  کردن  محکوم 
رشید  ملت  گویای  ،زبان  ظریف  تاکیدکردند:  کشورمان 

ایران در مجامع بین المللی است. 

نمایندگان در ادامه جلسه نوبت عصر دیروز - دوشنبه 
- مجلس شورای اسلامی در حمایت از وزیر امورخارجه 
کشورمان و محکومیت تحریم ایشان توسط آمریکا بیانیه 

صادر کردند. این بیانیه که ۱۵۰ نفر از نمایندگان مجلس 

۲

۲

رئیس جمهوری در همایش دستاورد های دولت در توسعه زیرساخت  روستایی؛

اگر با ملاقات کردن مشکلات مردم حل شود دریغ نخواهم کرد 

گروهی در گوش خود پنبه کرده اند و بیرون هم نمی آورند

قدرت و دیپلماسی
 باید با هم باشند

به طرح فرانسه چقدر می توان 
توجه کرد؟

سفر غیرمنتظره محمد جواد ظریف به محل اجلاس 
همتای  با  وگو  گفت  برای  صنعتی  کشور   7 سران 

فرانسوی اش، حدس و گمان هایی را در باره احتمال امضای توافق تازه ای بین ایران و 
غرب دامن زده است.

فرانسه از ماه ها پیش به عنوان نماینده دوفاکتوی اروپا در پی تنظیم پیشنهادی است 
که تنش بین ایران و آمریکا بر سر برجام را کاهش دهد.

گرچه از جزئیات پیشنهاد فرانسه هنوز گزارشی رسمی منتشر نشده است، اما اگر 
هدف این کشور صرفاً کاهش تنش بین تهران – واشنگتن در این مرحله از بحران باشد، 
طرح آنها را می توان ابتکاری موقت و شاید هم بی اهمیت تلقی کرد، زیرا تعارض بین 
ایران و آمریکا در خاورمیانه به نقطه ای رسیده است که صرفِ کاهش تنش، مشکلی را از 
هیچ کدام از دو طرف منازعه حل نمی کند چرا که هر اتفاق کوچکی در منطقه می تواند 

زمینه ساز اوجگیری دوباره تشنج بین دو کشور شود.
با این حال، احتمال دارد طرح فرانسوی ها تنها به عنوان مقدمه ای برای ورود به روند 
حل اختلاف نهایی بین آمریکا و جمهوری اسلامی تنظیم شده باشد. اگر چنین باشد، 
هنوز نشانه های روشنی از موافقت احتمالی با چنین طرحی از سوی ایران و آمریکا به 

چشم نمی خورد.
به واقع هدف اساسی ایران از ورود به مذاکره با فرانسه ایجاد روزنِ قابل قبولی در 
دیوار تحریم نفتی و بانکی آمریکا به منظورِ تنفس اقتصادی است تا بدین وسیله مقهور 
فشارهای فزاینده آمریکا نشود. این در حالی است که هدف اساسی دولت ترامپ از وضع 
تحریم ها کشاندن ایران به پای میز مذاکره با هدفِ دستیابی به توافق تازه ای است که 
توأماً برنامه هسته ای و موشکی و سیاست منطقه ای ایران را دستخوش دگرگونی بنیادی 
کند. حال پرسش این است که فرانسوی ها چگونه می خواهند بین این دو موضع 
متضاد، با طرح خود پلی ایجاد کنند؟ طبعاً اگر ایران بتواند در سد تحریم ها شکافی 
ایجاد کند، دیگر چه انگیزه ای برای آغاز مذاکره با آمریکا بر سر سایر مسائل مورد اختلاف 
خواهد داشت. همینطور اگر آمریکا اجازه رخنه در نظام تحریم را صادر کند دیگر چه 

ابزاری برای کشاندن ایران به پای میز مذاکره در دستش باقی می ماند؟
بنابراین، برای یک توافق حداقلی نیز به نظر می رسد یکی از دو طرف ایران یا آمریکا به 
عقب نشینی از مواضع کنونی خود مجبور است. این اما همان چیزی است که نشانه ای 
رسمی از آن دیده نمی شود. قاعدتاً می توان با جمله کلیشه ایِ "امور جهان صفر و صد 
نیست" تمام فرضیات این یادداشت را مورد تردید قرار داد. بله امور جهان اغلب صفر و 
صد نیست، اما گاهی هم دقیقاً به صفر و صد می رسد. مثل مورد دانش آموزی که در 
امتحانات نهایی قبول یا رد می شود! در این موارد ما نمی توانیم بگوییم فلانی کمی یا تا 

اندازه ای قبول یا رد شده است!

نایب رئیس مجلس:

وزرای پیشنهادی آموزش و پرورش و میراث 
فرهنگی معرفی شدند

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گزینه های پیشنهادی وزارت آموزش و پرورش و 
وزارت میراث فرهنگی را که از سوی رئیس جمهور معرفی شدند اعلام کرد.

مسعود پزشکیان که اداره بخشی از جلسه علنی دیروز را برعهده داشت گفت: در 
اجرای اصل ۱۳۳ قانون اساسی رئیس جمهور وزاری پیشنهادی و سوابق آنها را جهت 

بررسی سوابق و اخذ رای به مجلس شورای اسلامی  معرفی کرد.
به گفته وی، در همین راستا محسن حاجی میرزایی گزینه پیشنهادی دولت برای 
وزارت خانه آموزش و پرورش و علی اصغر مونسان گزینه پیشنهادی دولت برای وزارت 

میراث فرهنگی گردشگری و صنایع دستی به مجلس معرفی شدند.

 آیت الله جوادی آملی:

 اختلاف ها را کنار بگذاریم تا مشکلات حل شود 
یکی از مراجع تقلید گفت: باید اختلاف ها را کنار بگذاریم تا مشکلات حل شود زیرا 

اختلاف همچون تیغی است که دین را نشانه گرفته و آن را نابود می کند.
آیت الله عبدالله جوادی آملی با همراهی مسئولان شهرستان دماوند روز یکشنبه و 
همزمان با دومین روز از هفته دولت، با دو خانواده شهید حسین و مصطفی غلامعلی 
و شهید فائزی دیدار کرد. وی در دیدار با خانواده این شهیدان با اشاره به اینکه فردا 
روز مباهله است و این روز یکی از مهم ترین روزهای سال محسوب می شود، گفت: 
کشورمان همواره آباد بوده و انشاالله آبادتر شود و اگر مشکلاتی وجود دارد و یا اشتباه و 
قصوری صورت می گیرد به برکت خون شهدا حل شود. وی با بیان اینکه هم مردم و هم 
مسئولان باید قدر خون پاک شهدا را بدانند، افزود: مملکت ما برای حفظ و ماندگاری 
خود و دین اسلام خون های زیادی داده و امروز با داشتن رهبری خوب و فرزانه باید 
قدردان باشیم و کسی به دنبال اهداف خود نباشد. این مرجع عالیقدر با تاکید براینکه 
اگر مشکلی وجود دارد، از خودمان است، تصریح کرد: این فسادها و احتکارهایی که 
شاهد هستیم در داخل کشور صورت می گیرد؛ اگر رهبر هم حضرت علی )ع( باشد 
مادامی که مردم آن همراه نباشند، مشکلات حل نخواهد شد. جوادی آملی با تأکید بر 
اینکه باید حرمت خون شهدا را حفظ کنیم، بیان کرد: اگر نمی توانیم همچون شهدا 
زندگی کنیم و همانند آنان باشیم، حداقل ها را حفظ کنیم و آنان را الگو قرار دهیم؛ شهدا 
نیز پای همین منبرها و در همین شهر و دیار بزرگ شدند و راه خود را انتخاب کردند. وی 
با اشاره به اینکه امروز بین ترامپ و یزید فرقی وجود ندارد زیرا شاهد ظلم دشمن در یمن 
هستیم، افزود: باید اخلافات را کنار بگذاریم چون اختلاف همچون تیغی است که دین 

را نشانه گرفته و آن را نابود می کند.

نمایندگان مجلس بیانیه صادر کردند؛

ظریف، زبان گویای ملت ایران در
 مجامع بین المللی است 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در بیانیه ای ضمن محکوم کردن اقدام آمریکا در 
تحریم وزیر امورخارجه کشورمان تاکیدکردند: ظریف ،زبان گویای ملت رشید ایران در 

مجامع بین المللی است. 
نمایندگان در ادامه جلسه نوبت عصر دیروز - دوشنبه - مجلس شورای اسلامی در 
حمایت از وزیر امورخارجه کشورمان و محکومیت تحریم ایشان توسط آمریکا بیانیه 
صادر کردند. این بیانیه که ۱۵۰ نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی آن را امضا 
کردند، آمده است: »دولت قلدرمآب آمریکا در راستای سیاست های خصمانه خویش، 
رئیس دستگاه دیپلماسی ایران را در فهرست تحریم های یکجانبه خود قرار داد. ما 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی، دکتر محمدجواد ظریف مسئول سیاست خارجی 
ایران را زبان گویای ملت رشید ایران در مجامع بین المللی دانسته و براین باوریم تحریم 
ظریف، سیاست های دوگانه ایالات متحده آمریکا را نشان می دهد که از یکسو مدعی 
مذاکره با ایران است و از سوی دیگر، عملًا دیپلماسی را تحریم می کند. نمایندگان در 
ادامه این بیانه ضمن تشکر از تلاش های وزیر امورخارجه افزودند: ما امضا کنندگان 
این بیانیه ضمن تشکر از ظریف، این اقدام نابخردانه آمریکا را به شدت محکوم نموده و 
به سردمداران کاخ سفید و گروه »ب« هشدار می دهیم. این بیانیه میافزاید: ملت سرافراز 
ایران ثابت کرده است در برابر دشمنان ظالم همانند کوه استوار ایستاده، اقدامات 
جنگ طلبانه، خصمانه و مغایر منشور ملل متحد را نشان دهنده استیصال و نوعی بدعت 
خطرناک و تروریسم سیاسی و دیپلماتیک می داند و هیچ کس و هیچ ابزاری نمی تواند 
از نفوذ کلام وزیر امور خارجه ایران جلوگیری نماید. این گونه اقدامات زمینه ساز اتحاد و 
انسجام هر چه بیشتر مردم با هر سلیقه سیاسی در برابر دشمنان نظام جمهوری اسلامی 

خواهد شد.

فرمانده قرارگاه پدافند سایبری کشور:
ادعای نفوذ آمریکا به زیر ساخت های ایران 

بلوف است
ادعای  کشور  سایبری  پدافند  قرارگاه  فرمانده  و  غیرعامل  پدافند  سازمان  رئیس 
آمریکایی ها مبنی بر نفوذ سایبری به سامانه های زیرساختی ایران را صرفا یک »بلوف« 
خواند و گفت: قبلا هم مدعی بودند توان موشکی ایران "فتوشاپ" است اما انهدام پهپاد 

رادارگریز آنها در ارتفاع ۵۰ هزار پایی واقعیت را به همه نشان داد.  
سردار سرتیپ  »غلامرضا جلالی« رئیس سازمان پدافند غیر عامل در نشست روسای 
کمیته، معاونان و مدیران پدافند غیرعامل دستگاه های اجرایی در سالن شهید حسن 
آبشناسان تهران با رد این ادعا و با بیان اینکه »در جنگ سایبری همیشه فاعل مجهول 
است«، گفت: این ادعای آمریکایی ها نیز مانند سایر ادعاهایشان صرفا یک بلوف بوده 

است.

احمد زیدآبادی*
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 سفر ظریف به فرانسه ارتباطی به گروه ۷ نداشت
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اخبار

آقای وزیر خارجه! چرا می روی سفر خارجه؟ 
  سفر ناگهانی محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران به جنوب 
فرانسه برای گفت و گو با رییس جمهوری و وزیر خارجۀ این کشور در حاشیۀ اجلاس گروه 
7 )هفت قدرت صنعتی جهان( دربارۀ بستۀ پیشنهادی امانوئل ماکرون ) خط اعتباری ۱۵ 
میلیارد دلاری و معاف شدن چین و هند از تحریم نفتی( با انتقاد و اعتراض اصول گرایان 
رادیکال و مشخصا روزنامه کیهان رو به رو شده و این سفر را نابه جا دانسته است. حال آن که 
اگر هیچ دستاوردی نداشته باشد که ان شاءالله خ اهد داشت همین که وزیر خارجه تحریم 
شده جلوی چشم ترامپ تحریم کننده مورد استقبال قرار می گیرد دستاورد است و می توان 

پرسید نمی دانند یا می دانند و باز می گویند نابه جا بوده است؟ 
کیهان البته به اشتباه به جای »بیاریتز« نوشته پاریس. حال آن که اجلاس گروه 7 نه در 
پاریس که در 7۵7 کیلومتری پاریس برگزار شده است. جز این اشتباه که می تواند این 
گونه توجیه شود که منظور از پاریس، نه یک جغرافیا که حوزۀ سیاسی فرانسه است یا ناشی 
ازسرعت عمل و ممکن نبودن اصلاح خطا در روزنامه نگاری کاغذی پس از چاپ بر خلاف 

رایانه بوده  می توان پرسشی را طرح کرد و به اقتضای آن نکاتی را بازگفت:
مثلا این که آیا نمی دانند کار وزیر خارجه سفر به ممالک خارجه در راستای منافع ملی 

است؟ می دانند!
یا نمی دانند وقتی دونالد ترامپ مخالف بوده و هست، سفر ظریف به باریتز در حاشیۀ 
نشست گروه هفت نمی تواند »بازی در زمین آمریکا« باشد که آن را این گونه توصیف 

می کنند و بازی در زمین آمریکا یا افتادن در تله گذاری آمریکا می دانند؟ می دانند!
آیا نمی دانند که ظریف در خلال تور اروپایی به ایران برگشته و دوباره بار سفر بسته و 

اجازه های لازم را کسب کرده است؟ می دانند!
آیا نمی دانند اصل درآمد ایران با همۀ شعارها از صدور نفت خام است و حداقل یک 
میلیون بشکه در روز را باید صادر کنیم و مهم ترین هدف سفر تأمین همین و معافیت هند و 
چین از تحریم بوده و خط اعتباری ۱۵ میلیارد دلاری می تواند بسیاری از مشکلات را حل 
کند و تنگناهای اقتصادی منجر به فشار معیشتی می تواند تبعات اجتماعی و امنیتی داشته 

باشد و باید پیش گیری کنند؟ می دانند!
آیا نمی دانند اگر رییس دستگاه دیپلماسی با این همه تجربه و تخصص و ایران دوستی در 
دام آمریکا بیفتد و در زمین آمریکا بیفتد دیگران نیز به احتمال زیاد چنین اند؟ می دانند! 

همه را می دانند.
آیا حال که می دانند و خود را به ندانستن زده اند، تجاهل یا تغافل می کنند یا داستان چیز 

دیگری است؟
اصل داستان را می توان از تیتر روز قبل و سخنان آقای حسین شریعتمداری در جمع 
دانشجویان طرح ولایت در مشهد دریافت که به صراحت و بی لکنت و رودربایستی بیان 
شده است: »شمارش معکوس خروج جریان غرب گرا از مراکز تصمیم ساز آغاز شده است«.
منظور از »جریان غرب گرا« نه می تواند نهضت آزادی باشد چون سال هاست از حاکمیت 
و »مراکز تصمیم ساز« حذف شده اند. نه می تواند روشنفکران سکولار باشد چون در مراکز 
تصمیم ساز حضور ندارند. نه اصلاح طلبان است که هر چند از دولت اعتدال گرا حمایت 
کرده اند اما عملا نقش چندانی در دولت ندارند و معاون اول هم ذیل رییس جمهوری تعریف 
می شود و نقش نخست وزیر را ایفا نمی کند. اصلاح طلبان مجلس نیز درجه یک نیستند و 

مجلس هم دیگر مرکز تصمیم ساز نیست. 
پس مراد از جریان غرب گرا » دولت روحانی« است.

پروژه ای که در قالب یک پروسۀ طبیعی دنبال می شود این است:
کاهش تعهدات برجامی در گام سوم عملا به خروج ایران از برجام بینجامد و قیمت 
دلار بالا برود و دست دولت از درآمد نفت هر روز کمتر شود و با افزایش نارضایتی و کاهش 

استقبال از انتخابات اسفندماه مجلس، دولت روحانی سقوط کند.
پس، راز مخالفت با سفر ناگهانی ظریف به جنوب فرانسه را در این باید جُست که هر 
اتفاقی که برجام را برجا نگاه دارد از نظر آنان مردود است. چون شمارش معکوس برای 
و  اعتدال گرا  از جریان غرب گرا هم دولت  و منظور  آغاز شده  »خروج جریان غرب گرا« 

برجامی است و گرنه باقی نکات گفته شده را می دانند و خوب هم می دانند.

رئیس سازمان بسیج:

بسیج فرمول حل مشکلات است
 رئیس سازمان بسیج مستضعفین گفت: بسیج، یکی از مهمترین فرمول های حل 

مشکلات کشور است از این رو باید روحیه بسیجی حفظ شود. 
سردار »غلامرضا سلیمانی« در نشست هم اندیشی مسئولان استانی سازمان حفظ و آثار 
و نشر ارزش های دفاع مقدس و مسئولان زیارتگاه های دفاع مقدس که  در سالن رضوی 
سازمان بسیج مستضعفین برگزار شد، با بیان اینکه بسیج، یکی از مهمترین فرمول های 
حل مشکلات کشور است، گفت: روحیه و معرفت بسیج باعث پیروزی رزمندگان اسلام در 
دوران دفاع مقدس شد.  وی ادامه داد: ما یک مکتب دفاعی در کشورمان داریم که برگرفته 
از سبک انقلاب اسلامی است که موجب پیروزی ما در دوران دفاع مقدس شد و همین 

سبک، باعث پیروزی جبهه مقاومت در عراق و سوریه در مقابل داعش گردید. 
رئیس سازمان بسیج تاکید کرد: ترویج فرهنگ دفاع مقدس در کشور یکی از کارهای 
ماندگار و اثرگذار فرهنگی در کشورمان است و برگزاری یادواره شهدا نیز یکی از اقدامات موثر 
در جهت ترویج سبک زندگی شهداست و باید سعی کنیم که مشارکت مردمی در برگزاری 
این گونه یادواره های شهدا افزایش پیدا کند.  سلیمانی گفت: ما باید بیش از پیش قدردان 

انقلاب اسلامی باشیم چرا که این انقلاب مردمی به همین سادگی میسر نشده است.
وی ادامه داد: رمز پیروزی ما در دوران مبارزه با رژیم پهلوی و دوران دفاع مقدس، یک 
رمز الهی است که باعث پیروزی ما در مقابل رژیم هایی گردید که قدرت زیادی داشتند اما 
نتوانستند در مقابل همت و اراده محکم مردم کشورمان ایستادگی کنند و در نهایت شکست 

خوردند و این در حالی است که در اوج قدرت بودند. 
رئیس سازمان بسیج افزود: بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، با ناآرامی هایی در کردستان 
توسط ضدانقلاب مواجه بودیم و بعد از آن، رژیم بعث عراق به کشورمان حمله کرد و هشت 
سال دفاع مقدس آغاز گردید اما این شهدا و مردم بودند که با حضور داوطلبانه شان در 
جبهه های حق علیه باطل، از دفاع مقدس یک فرصت و یک گنجینه ساختند؛ گنجینه ای 
که همچنان ترویج فرهنگ آن می تواند بیمه کننده انقلاب اسلامی و کشورمان از توطئه 
های دشمنان اسلام باشد.  سلیمانی خاطر نشان کرد: در دوران دفاع مقدس، پیر و جوان 
به صورت داوطلبانه پا در میدان نبرد گذاشتند تا در پیروزی در دفاع مقدس، نقش داشته 
باشند و نگذارند که دشمن به خاک کشورمان تجاوز کند که باید تلاش کنیم چنین فرهنگ 

و معرفتی همچنان در نسل های امروزی و آینده جریان داشته باشد.
  

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا  هشدارداد

محرومیت های اجتماعی برای مشمولان غایب
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی گفت: مشمولان غایبی که تاکنون برای 
تعیین تکلیف وضعیت خدمتی خود اقدام نکرده اند برابر ماده ۱۰ قانون با محرومیت های 

اجتماعی مواجه می شوند. 
سردار تقی مهری افزود: برابر ماده ۲ قانون خدمت وظیفه عمومی، هر فرد ذکور ایرانی 
از اول ماهی که به سن ۱۸ سالگی تمام می رسد، مشمول مقررات خدمت وظیفه عمومی 
است.  وی ادامه داد: برابر ماده ۵۸ قانون خدمت وظیفه عمومی، مشمولانی که در مهلت 

معرفی تعیین شده، وضعیت خدمتی خود را مشخص نکنند غایب محسوب می شوند. 
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی عنوان کرد: مشمولان خدمت وظیفه 
عمومی که مدت غیبت اولیه آنان تا ۳ ماه باشد، ۳ ماه اضافه خدمت و چنانچه غیبت اولیه 
آنان بیش از ۳ ماه باشد به ۶ ماه اضافه خدمت تنبیه می شوند؛ مشمولانی که غیبت اولیه 
آن ها بیش از یک سال باشد، علاوه بر ۶ ماه اضافه خدمت به عنوان فراری محسوب شده 
و به مراجع قضائی معرفی می شوند.  وی اظهار داشت: مشمولان غایبی که تاکنون برای 
تعیین تکلیف وضعیت خدمتی خود اقدام نکرده اند برابر ماده ۱۰ قانون با محرومیت های 
اجتماعی از جمله عدم امکان ادامه تحصیل در مقاطع دانشگاهی، عدم برخورداری از 
معافیت کفالت، عدم دریافت تسهیلات بانکی، ممنوعیت خروج از کشور مواجه می شوند. 
سردار مهری با اشاره به محدودیت قانونی به کارگیری مشمولان غایب توسط بخش های 
خصوصی و دولتی گفت: در صورت به کارگیری مشمولان غایب توسط کارخانه ها، کارگاه 
ها، شرکت ها، آموزشگاه ها، بنگاه ها، مغازه ها، تعمیرگاه های دولتی و خصوصی، برابر 
ماده ۶۳ و ۶۳ مکرر قانون خدمت وظیفه عمومی با آنان برخورد و برای اعمال مجازات تعیین 

شده به دستگاه های قضائی معرفی می شوند. 
رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا در خصوص نحوه بخشش غیبت اولیه سربازان حین 
خدمت گفت: مشمولان غایبی که به خدمت اعزام می شوند با حسن خلق، جدیت در 

وظایف محوله و تایید فرماندهان، از بخشش دو سوم اضافه خدمت برخوردار می شوند. 
 

موضع تندگویان نسبت به موتورسواری بانوان 

خاستگاه مرکب سواری زنان، صدر اسلام است
معاون ساماندهی امور جوانان، در واکنش به موتورسواری زنان، گفت: از اول اسلام، زنان 

مرکب سوار بودند و امروز تنها مرکبشان تغییر کرده است. 
محمدمهدی تندگویان روز دوشنبه در نشست هفته دولت در جمع خبرنگاران افزود: از 
نظر ما، جوانان تنها راه حل ایجاد وحدت هستند و باید بستر شور و نشاط آنها فراهم شود. 

وی افزود: انجام موسیقی، تئاتر یا شرکت در ورزشگاه ها از تفریحات سالم جوانان است و 
می شود از این طریق نشاط را  در میان جوانان ترویج کرد.  تندگویان در باره حضور زنان و 
دختران جوان در ورزشگاه ها، افزود: نباید در ایران آزادی های مشروع جوانان را منع کنیم. 
حضور بانوان در ورزشگاه ها مشروع است و چرا باید مانع آن شویم؟ این مدل تفریحات کم 
هزینه ترین فرایند ایجاد تنوع و نشاط هستند و در کشور ما به صورت رایگان است، پس 
چرا باید مانع شویم؟ وی اضافه کرد: اگر مشروع است چرا از مردم سلب می کنیم و اگر 
نامشروع است، چرا یک عالمی به صورت شفاف نمی آید و راجع به این موضوع توضیح نمی 
دهد؟ احکام الهی و حدود آن مشخص است. تندگویان گفت: بهتر است مستندات مان را 

به صورت مشروع و شفاف برای مردم بازگو کنیم.

  محمد جوادظریف:

 هدف از سفر مجدد به فرانسه بررسی بیشتر 
موضوعات قبلی بود

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در بدو ورود به فرودگاه پکن در تشریح اهمیت 
سفر روز شنبه خود به فرانسه گفت: این سفر با دعوت وزیر خارجه این کشور و با هدف 
ادامه مشورت هایی بود که در هفته های گذشته میان روسای جمهوری دو  کشور صورت 

گرفته بود.
محمد جواد ظریف روز دوشنبه در جمع خبرنگاران تصریح کرد: روز جمعه گذشته هم 
برخی مسایل را در پاریس با وزیر خارجه و همچنین رییس جمهوری فرانسه بررسی کرده 
بودیم اما نیاز بود یک دور دیگر برخی نکاتی مانند مسایل بانکی و نفت که به توضیح یا 

مذاکره بیشتری نیاز داشت بین متخخصیان دو کشور بررسی شود.
ظریف با اشاره به اینکه این کار در یک مذاکره فشرده که حدود ۴ ساعت طول کشید 

انجام شد افزود: تمام این مدت با وزرای خارجه و دارایی فرانسه گفت و کو کردیم.
وی ادامه داد: یک ساعت هم با مکرون در این مورد گفت وگو کردیم و فرصتی هم پیش 
که آخرین تحولات و هماهنگی ها را با مشاور نخست وزیر انگلیس و مشاور صدر اعظم 
المان به هنوان دو عضو اروپایی برجام مرور کنیم. ظریف اظهار امیدواری کرد این گفت 
و گوها برای اجرای تعهدات اروپایی ها در مورد برجام موثر باشد و اروپایی ها توان این را 
پیدا کنند که تعهدات خود را بتوانند در قالب برجام اجرایی کنند. وی در مورد سفر به 
پکن گفت: در چین ضمن بررسی آخرین وضعیت برجام و منطقه، ارایه برنامه ۲۵ ساله 

درازمدت و راهبردی ایران و چین هم مورد بررسی قرار می گیرد.
او گفت: در هفته ها و ماه های گذشته کار مشترک زیادی در قالب برنامه ۲۵ ساله 
ایران و چین توسط دستگاه های مختلف انجام شده است و یک تصویر دراز مدتی از 
همکاری های ایران و چین طراحی شده و قرار است در این سفر این برنامه به طرف چینی 
ارایه شود. ظریف در مورد سفر به توکیو هم گفت: این سفر دومین سفر وی به توکیو است 

در ژاپن گفت و گوهای دوجانبه ای که میان دو کشور وجود دارد ادامه پیدا خواهد کرد.
ظریف در مورد مالزی هم گفت با توجه به تقریب دیدگاه هایی که میان ایران و دولت 
جدید مالزی وجود دارد نیاز است هماهنگی هایی برای همکاری در جهان اسلام و روابط 

دو جانبه صورت بگیرد.
 

وزیر کشور:
اعتماد، بزرگترین سرمایه اجتماعی حاکمیت است

وزیر کشور گفت: اعتماد، بزرگترین و بالاترین سرمایه اجتماعی دولت ها و حاکمیت 
است و ایجا و تقویت پیوند بین دولت و ملت بر مقبولیت و مشروعیت دولت ها می افزاید.

جشنواره  پانزدهمین  اختتامیه  مراسم  در  دوشنبه  روز  فضلی  رحمانی  عبدالرضا 
شهید رجایی در زنجان به ارزیابی دستگاه های اجرایی در این جشنواره اشاره کرد و 
افزود: مهمترین هدف و شاخص این ارزیابی ها میزان افزایش اعتماد مردم به دولت و 

رضایتمندی آنها از هیات حاکمه است.
به کشور آسیب خواهد زد،  اینکه سست بودن رابطه بین دولت و ملت  بیان  با  وی 
یادآورشد: در شرایط سخت تحریم ها، بزرگترین عنصر قدرت استقامت و مقاومت، مردم 
هستند که به رهبری و دولت منتخب خود اعتماد کرده و با تحمل، صبر، پایداری، تولید 
بیشتر و مصرف بهینه دولت را یاری می کنند که این بالاترین عامل موفقیت محسوب می 
شود. رحمانی فضلی با تاکید بر اینکه همه کشورهای پیشرفته و در مسیر توسعه، قدرت 
خود را از مردم می گیرند، تصریح کرد: نباید فضای اقتصادی، سیاسی و اجتماعی کشور 
به خاطر پیروزی یک شخص در انتخابات تخریب شود چراکه جمهوری اسلامی ایران 
میراث امام و شهدا است. وزیرکشور با اشاره به اینکه عملکرد نادرست یک شخص به دلیل 
رقابت های سیاسی و منافع فردی نباید به یک مجموعه و نهاد تعمیم داده شود، گفت: 
تکامل و تعالی در حرکت، تغییر، تحول، شناخت آسیب ها و رفع آنهاست و دولت باید مظهر 
این تحولات باشد. رحمانی فضلی بابیان اینکه  دنیا در یک مسابقه پرسرعت دگرگونی در 
حوزه تمدن قرار گرفته است، افزود : کشور ما نیز در مدار رقابت با جهان قرار دارد و مدعی 
هستیم جمهوری اسلامی مناسب ترین نظام برای پاسخگویی به مطالبات مردم و مبداء 
آن آموزه های دینی است که باید در عرصه زندگی مرم به نمایش گذاشته شود. وی تاکید 
کرد: مفهوم دولت در کشور ما فراز و فرودهای زیادی داشته است به طوریکه تا قبل از 
انقلاب هیچ رابطه ای بین هیات حاکمه با مردم وجود نداشت، حاکمیت فاقد مشروعیت 
و مقبولیت بود و شکاف عظیم بین دولت و ملت منجر به تعارضات و اختلافات در مقاطع 
مختلف زمانی می شد. رحمانی فضلی اظهار داشت: مشروعیت و مقبولیت بخشیدن به 
هیات حاکمه یکی از مهمترین اقدامات بنیانگذار جمهوری اسلامی بود که رابطه دوسویه 
ای بین ملت و دولت ایجاد کرد و مردمسالاری دینی به معنای واقعی در کشور حاکم شد 
و همین ارتباط موجب شد تا مردم از سال ۵7 تاکنون در مقابل همه توطئه های دشمنان 
برای براندازی نظام جمهوری اسلامی مقاومت کنند و بالندگی و نشاط و توسعه را برای 
کشور رقم بزنند. وزیر کشور تاکید کرد: دشمنان نیز با پی بردن به ارتباط قوی بین مردم 
و حاکمیت همواره در صدد ایجاد شکاف بین آنها هستند و به همین دلیل هر ضعف، 
اشکال و آسیبی که از طرف اشخاص رخ می دهد را به حاکمیت نسبت داده و سعی می 
کنند این اعتماد را خدشه دار کنند. وی تصریح کرد: در جریان انتخابات نیز نباید به گونه 
ای عمل شود که رقبای سیاسی به رقبای عینی، عملی و اجرایی تبدیل شوند و با روشهای 
تبلیغی نادرست اعتماد مردم را به دولت کاهش دهند چراکه همه مدیران و مسئولان رفتنی 

هستند و این نظام و حکومت پابرجاست و باید به اهداف خود برسد.

فرمانده ارتش:

سلاح های دفاعی ایران پیشرفته و متناسب با 
تهدید هستند

فرمانده کل ارتش و فرمانده قرارگاه پدافندهوایی خاتم الانبیا)ص( با اشاره به قدرت 
سامانه پدافندهوایی باور ۳7۳ گفت: سلاح های دفاعی ایران پیشرفته و متناسب با تهدید 

تهیه شده اند.
امیر سرلشکر »سید عبدالرحیم موسوی«   در بازدید از سامانه سلاح پدافندهوایی برد 
و ارتفاع بلند باور ۳7۳ و نمایشگاه دستاوردهای صنایع دفاعی گفت: من از توانایی و 
پیشرفت های صنایع دفاعی بی اطلاع نبوده و نیستم؛ توانایی وهمت جوانان دانشمند 
در وزارت دفاع خیلی بالاتر از این چیزهایی است که تا کنون مشاهده کردیم و یا به صورت 
محصول در مناطق عملیاتی به کار گرفته ایم. وی با بیان اینکه جوانان این سرزمین چیزی 
از کشورهای دیگر کم ندارند، تاکید کرد: روحیه اخلاص، ایثارگری و همت بلند این جوانان 
که به صورت ذاتی در آنان وجود دارد، برکت کار ما را هم افزایش می دهد؛ به طوری که 
در این چند سال اخیر شاهد بودیم فاصله های دور و بعید را با کشورهای دیگر به سرعت 
طی کردند. فرمانده قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیاء )ص( گفت: برای ساخت باور ۳7۳ 
که آخرین محصول وزارت دفاع تا امروز بود، همه تهدیدات هوایی را رصد واحصاء کردند 
و براساس آن سلاح راهبردی قدرتمند و اطمینان بخش را تولید کردند و تحویل ارتش 
دادند که جای تشکر و قدردانی از عزیزان ما در وزارت دفاع دارد. امیر موسوی با تاکید بر 
اینکه امروز شاهد تجمع و چینش زنجیروار یکسری محصولات دفاعی بودیم که به ترتیب 
پرنده هایی که می توانند برای کشورمان تهدید باشند، برای هر کدام سلاح های دفاعی 
بسیار خوب و  پیشرفته متناسب با تهدید تهیه شده و از بیشتر آن ها رونمایی شده و برخی 

هم در دست نیروها قرار گرفته و همه مشغول فعالیت های عملیاتی هستند.
وی در پایان تاکید کرد: با وجود جوانان عزیز، دانشمندان محترم و دانشگاه های 
نیروهای مسلح که با دانش و تجربیات به میدان آمده اند، توانسته ایم کشورمان را به این 

نقطه از اقتدار و توانایی برسانیم. به همه آنها خداقوت عرض کرده و تشکر می کنم.
 

عضو جامعه روحانیت مبارز : 
»فرهنگ« باید از مهمترین دغدغه های دولت باشد

یک عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: پرداختن دولت به بحث احیای مجدد وزارتخانه 
بازرگانی به دلیل هزینه های بالای این موضوع توجیحی ندارد و حاشیه روی محسوب 

می شود.
حجت الاسلام والمسلمین حسین ابراهیمی ، درباره مهمترین اولویت های دولت در 
دو سال باقیمانده از عمرش گفت: در دیداری که اخیرا به مناسبت هفته دولت در بیت 
رهبری با آیت الله خامنه ای انجام شد ایشان به مسئله اقتصاد، جوانان و فرهنگ اشاره 

کردند و تاکید نمودند که این موضوعات از سوی دولت جدی گرفته شود.
وی با تاکید بر اینکه مسئله فرهنگ و توجه به اولویت های آن باید یکی از مهمترین 
دغدغه های دولت در دو سال پایانی عمرش باشد اظهار کرد: فرهنگ در حقیقت زیربنای 
اقتصاد، سیاست و همه مسائل اجتماعی است که متاسفانه در دولت های مختلف این 

موضوع نادیده گرفته شده و اصلا بهای لازم به آن داده نشده است.
این عضو جامعه روحانیت مبارز با یادآوری تاکید مکرر رهبری انقلاب بر موضوع فرهنگ 
اظهار کرد: درست است که رهبری درباره مسائل مختلفی در سخنرانی هایشان با مردم 
مسائلی را مطرح کرده اند اما احساس می کنم آنچه که از این میان همواره تاکید بسیاری را 

از سوی ایشان به همراه داشته موضوع فرهنگ است که باید در اولویت قرار گیرد.
ابراهیمی در پاسخ به پرسش دیگر مبنی بر اینکه دولت در دو سال پایانی عمرش باید از 
چه حواشی دوری کند، اظهار کرد: یکی از مهمترین حواشی بحثی است که اخیرا درباره 
وزارتخانه بازرگانی است که با توجه به شرایط خاص و مشکلات اقتصادی که با آن دست و 
پنجه نرم می کنیم اینکه عده ای بیایند و از درون دولت بخواهند دوباره وزارتخانه ای ایجاد 
کنند خودش یک حاشیه است. وی ادامه داد: دلیلی ندارد وزارتخانه ای که سال ها قبل 
بنابر مصلحتی و پس از بررسی های فراوان ادغام شده حالا در شرایط سخت اقتصادی 
دوباره احیاء شود. این موضوع نیازمند تاسیس یک وزارتخانه نیست بلکه اگر نظارت 
درستی بر کارها انجام شود می توان بسیاری از مشکلات را حل کرد. این عضو جامعه 
روحانیت مبارز در پایان تاکید کرد:  شکل گیری دوباره وزارتخانه بازرگانی نه لازم است و نه 
در شرایط فعلی توجیهی دارد. چرا که باید برای تامین پرسنل آن و تاسیس یک مجموعه 
برای اسکان آنها هزینه های زیادی پرداخت شود که در شرایط فعلی اصلا ضروری نیست.

تولیدی هیچ  فعالیت  اینکه  بیان  با  رئیس قوه قضائیه 
کارخانه ای به دلیل اتهامات مدیرانش نباید متوقف شود، 
شرایط  در  که  مدیرانی  از  قضا  دستگاه  کامل  برحمایت 

تحریم، جسورانه قدم بر می دارند، تاکیدکرد.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی، در جلسه شورای عالی قوه 
قضائیه با گرامیداشت روز مباهله، تصریح کرد: رمز وحدت، 
انسجام، مقاومت و ایستادگی ملت ایران، عشق و دلدادگی 
به اهل بیت )ع( است و بر همین اساس باید هر چه بیشتر به 

این رمز اساسی در اقتدار و عزت ملت توجه کنیم.
شهدای  خاطره  و  یاد  بزرگداشت  با  قضائیه  قوه  رئیس 
دولت بویژه شهیدان رجایی و باهنر، هفته دولت را به همه 
خدمتگزاران در دولت جمهوری اسلامی تبریک گفت و 
افزود: باید از همه کسانی که در دولت برای گره گشایی از 
زندگی مردم شهرها و روستاها حرکت جهادی و مخلصانه 

دارند، قدردانی کنیم.
آیت الله رئیسی گفت: آنچه از سیره شهدای دولت سراغ 
داریم، توجه به اقدام جهادی و راهبرد بسیار مهم مقاومت 
مرهون  کشور،  امروز  دستاوردهای  است.  ایستادگی  و 
تلاشهای کارگزارانی است که مخلصانه تلاش می کنند و 
کارمندانی که با وجود همه مشکلات معیشتی، با سلامت 
هر چه بیشتر به امر خدمتگزاری مشغولند که باید از همه 

آنان صمیمانه تشکر کرد.
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه مردم عزیز از دولتمردان، 
کارمندان و همه مسئولان کشور انتظار یک نظام اداری 
سالم را دارند، اظهار کرد: باید تلاش شود که نظام اداری 
کشور از هر گونه پارتی بازی، رشوه، فساد و روابط ناسالم دور 
باشد تا بتوانیم آن را یک نظام اداری کارآمد و در تراز انقلاب 
اسلامی بدانیم و از این طریق در جهت افزایش اعتماد 

عمومی گام برداریم.
آیت الله رئیسی با تاکید بر لزوم حمایت تمام قد از مدیرانی 
که بویژه در شراط تحریم، شجاعانه، مبتکرانه، مدبرانه و 
جسورانه تدبیر می کنند، تصمیم می گیرند و دست به اقدام 

می زنند، خاطرنشان کرد: مدیر جسوری که برای پشت 
پا زدن به تحریمها با یک حرکت خلاقانه تلاش می کند 
مشکلات مردم رفع شود، شایسته حمایت و قدردانی است.

تحقق امنیت اقتصادی با مبارزه علیه فساد
 رئیس قوه قضاییه ادامه داد: برخی مطرح می کنند که 
روند مبارزه با مفاسد ممکن است باعث شود دست یک مدیر 
برای انجام وظایفش بلرزد در حالی که این تصور نادرستی 
است. ما در این روند، دولت، مجلس و رسانه ها را کنار خود 
می بینیم و معتقدیم همه باید نقش خود را در این زمینه 
ایفا کنند. در حرکت ایجابی نیز باید همه از تولیدکنندگان 
باکفایتی که به تعبیر مقام معظم رهبری مجاهدانه عمل 
می کنند، حمایت حقوقی، قضائی، اقتصادی، مالی و 
تسهیلاتی کرد تا بتوانند با جرات و شجاعت، کار را خود 
را پیش ببرند. آیت الله رئیسی با تاکید بر اینکه سازمان 

بازرسی کل کشور، دادستان ها و همه مسئولان و مدیران 
از تولیدکنندگان، کارآفرینان و  باید  قضائی و غیرقضائی 
سرمایه گذاران حمایت کنند، یادآور شد: رونق تولید در پرتو 
کار مجاهدانه است و تولیدکنندگان در بخشهای مختلف 
باید برای مقابله با دشمن و ایستادگی در برابر زیاده خواهی 
ها در یک حرکت مجاهدانه اثبات کنند در تولید، دست 
برتر را داریم. رئیس قوه قضائیه، مبارزه با فساد را لازمه کار 
اقتصادی سالم دانست و با بیان اینکه امنیت اقتصادی 
بدون مبارزه با فساد امکان پذیر نیست، اظهار کرد: اگر به 
هر دلیلی در یک کارخانه یا کارگاه، افرادی مورد اتهام قرار 
گرفتند، باید پیگیری منصفانه، مدبرانه و عادلانه صورت 
گیرد و نکته مهم این است که پیگیری قضائی نباید تولید در 
یک کارگاه و کارخانه را با کوچک ترین وقفه ای مواجه کند یا 

آن را به تعطیلی بکشاند.

رئیس قوه قضائیه:
فعالیت هیچ واحد تولیدی به دلیل اتهام مدیرانش نباید متوقف شود

 سخنگوی دولت گفت: سفر ظریف به فرانسه ارتباطی به 
گروه 7 نداشت و این سفر به درخواست فرانسوی ها انجام 

شده است.
 علی ربیعی دیروز دوشنبه در نشست خبری هفتگی 
خود در جمع خبرنگاران ربیعی گفت: سفر محمد جواد 
ظریف ارتباطی به گروه 7 نداشت و این سفر به درخواست 

فرانسوی ها انجام شده
وی اظهار داشت: هیچ تمایلی هم برای ملاقات با هیچ 
مقام آمریکایی نبوده است، ما دخالت و نقشی در مذاکرات 

فرانسه و آمریکا و گروه 7 نداریم
دردهای مردم در جلسات دولت در کانون 

بحث ها قرار داشته است
سخنگوی دولت با بیان اینکه دولت متوجه فشارها بر 
مردم بوده و در جلسات دولت، آلام و دردهای مردم در 
کانون بحث ها قرار داشت، تاکید کرد: هیچ جلسه دولتی 
نبود که بخشی از مشکلات و رنج ها و مشکلات مردم در آن 

مورد بحث قرار نگیرد.
وی با اشاره به فرارسیدن هفته دولت گفت: هفته دولت 
امسال، آغازی نیرومند برای ورود به مرحله جدید و ۲۴ ماه 
آینده است که در پیشرو داریم. ما در کنار مردم ۱۸ ماه 
سختی را پشت سر گذاشتیم. ترامپ پدیده نامتعارف و 
نامیمون برای صلح و امنیت جهانی است و فشار بی حد و 

حصری را برای تسلیم کردن ایران انجام داده است.
بر  تحریم ها  بی سابقه ترین  اعمال  با  او  داد:  ادامه  وی 
ملت ایران، اقدامات خود را به محض دستیابی به ریاست 
جمهوری آغاز کرد. آمریکایی ها ایران از درون فرو خواهد 
پاشید. ایران بزرگ کوچک می شود و بر اثر این فشارها، 
بی ثباتی ارز و تنش در بازار پیش آمد اما مردم در کنار دولت 

و دولت در کنار مردم ایستادند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور با بیان اینکه 
دولت متوجه فشارها بر مردم بوده و در جلسات دولت، 
آلام و دردهای مردم در کانون بحث ها قرار داشت، اظهار 
داشت: هیچ جلسه دولتی نبود که بخشی از مشکلات و 

رنج ها و مشکلات مردم در آن مورد بحث قرار نگیرد.
همه تلاش خود را برای کمک کردن آثار تحریم 

به کار می گیریم
سخنگوی دولت ادامه داد: ما همه تلاش خود را برای 
کم کردن آثار تحریم و بی اثر کردن آن با مقاومت به کار 
می گیریم اما به هیچ وجه در عرصه جهانی نمی پذیریم 
که تحریم برای ما یک تقدیر است و ما باید زیست تحریمی 
داشته باشیم و کسانی که چنین تحریم های ظالمانه ای 

ایجاد کردند باید به عقب بازگردند.
ربیعی ادامه داد: ما از این کنش فعال هیچگاه دست 
نخواهیم کشید. گویی به ما گفته شود بخشی از کشور 
اشغال شده است و ما باید آثار اشغال را کم کنیم، این قابل 
قبول نیست  و ما اصلا نمی پذیریم که آمریکا اجازه ادامه 

این تحریم ها را دارد.
نظر دریابان شمخانی در مورد برجام نظر

 دولت نیست
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی در رابطه با صحبت 
ها اخیر دریابان علی شمخانی مبنی بر اشتباه بودن برجام 
گفت: جناب شمخانی در گفت وگو اخیر خود تاکید کرده 
است که به عنوان یک شهروند ایرانی نظرش را می گوید 
و این نظر دولت نیست؛ دولت معتقد است که برجام کار 

مهمی برای سهل و امنیت جهانی بود.
ربیعی همچنین در رابطه با اعلام لیست بدهکاران دانه 
درشت بانکی نیز گفت: این بدهکاران در 20 سال گذشته 
اقدام به اخذ وام کرده و به عناوین مختلف از ایفای تعهدات 

سر باز زده اند.
به نظر می رسد مجموع اصل سوء  اینکه  بیان  با  وی 
بدهی این بدهکاران بیش از 20 هزار میلیارد تومان باشد، 
افزود: بانک مرکزی پرونده ها را به ستاد مبارزه با مفاسد 
اقتصادی اعلام کرده و همزمان در قوه قضاییه نیز موضوع 

دنبال خواهد شد.
بی مهرهای های داخلی از ناحیه محدودی از 

مخالفان دولت وجود دارد

روحانی با بیان اینکه تورم ناشی از فشارهای اقتصادی، 
تولیدگران  روی  فشار  و  اولیه  مواد  کمبود  دارو،  کمبود 
تلخ هایی بود که پس از یک دوران موفق و خوب 55 ماهه 
دولت بر کام مردم نشست، تصریح کرد: متاسفانه برخی از 
بی مهری های داخلی از ناحیه محدودی از مخالفان دولت 
بر این تلخی ها افزود. با این همه با لطف خدا، صبوری و 
همراهی مردم، رهنمودها و حمایت های رهبری توانستیم 
در همین وضعیت و شرایط بسیار وخیم یک شرایط ثبات را 

برای مردم ایجاد کنیم.
از  ناشی  گرانی های  و  شوک ها  هرچند  افزود:  وی 
تحریم ها آثار و علائمی بر جامعه تا مدت ها برجا خواهد 
گذاشت اما علائمی از بهبود وضعیت امروز هویدا شده و 
این علائم مثبت با یک تاخیر زمانی کوتاه در زندگی مردم 

آثار مثبت خود را خواهد گذاشت.
از  بعد  ثبیت  دوران  در  اینکه  بیان  با  دولت  سخنگوی 
شوک ها و فشارهای اولیه هستیم، خاطرنشان کرد: امسال 
در هفته دولت با یک برنامه 24 ماهه و با یک تعهدی برای 
آینده بهتر برای همه و کم کردن فشارهای تحریم و مبارزه با 

این تحریم ها، دوران دو ساله خود را آغاز می کند.

سخنگوی دولت:

 سفر ظریف به فرانسه ارتباطی به گروه ۷ نداشت

معاون اول رئیس جمهوری از مسئولین دستگاه های اجرایی خواست موارد و مشکلاتی 
را که می توان از طریق گفت وگو و یا در جلسه ای کوتاه برطرف کرد وارد پیچ و خم های 
اداری و فرایند طولانی نکنند تا مشکلات مردم، بخش خصوصی و فعالان اقتصادی با 

سرعت هر چه بیشتر مرتفع شود.
ویژه  بررسی مسائل و مشکلات مناطق  اسحاق جهانگیری روز دوشنبه در جلسه 
اقتصادی که با حضور مدیران مناطق ویژه اقتصادی کشور به ریاست وی برگزار شد، از 
اشتغالزایی، تأمین ارز، توسعه صادرات و کاهش واردات غیرضروری به عنوان مهمترین 
ضرورت ها و نیازهای اصلی امروز کشور یاد کرد و اظهار داشت: مدیران مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی کشور به عنوان سربازان خط مقدم جنگ اقتصادی، تمرکز اصلی خود را بر 
این سیاست ها معطوف کنند. معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به گزارش عملکرد 
مناطق ویژه اقتصادی کشور طی چند سال اخیر، بیان کرد: حجم صادرات از مناطق 
ویژه اقتصادی در سال ۹۶ بیش از ۲۰ میلیارد دلار بوده است که رقمی بسیار بالا و گویای 

توانمندی و عملکرد مطلوب این مناطق است.
جهانگیری با تأکید بر اینکه باید مناطق ویژه اقتصادی به طور جدی مورد حمایت 
قرار گیرند، خاطرنشان کرد: نباید اجازه دهیم که برخی مسائل و چالش ها، فعالیت این 

مناطق که سهم مهمی در توسعه صادرات غیرنفتی کشور دارند را با مشکل مواجه کند.
مناطق ویژه اقتصادی کانون تولید و صادرات برای کشور هستند

معاون اول رئیس جمهوری از زحمات و تلاش های مدیران مناطق ویژه اقتصادی و 

نیز دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد تجاری- صنعتی و ویژه اقتصادی قدردانی کرد 
و با تأکید بر اهمیت مناطق ویژه اقتصادی در اقتصاد و صادرات کشور اضافه کرد: این 
مناطق کانون هایی برای تولید و صادرات هستند که به منظور تسهیل در فعالیت، از 
برخی مقررات سختگیرانه معاف شده اند. جهانگیری با تأکید بر اینکه مدیران کشور باید 
حساسیت ویژه ای نسبت به رفع موانع پیش روی تولید و حل مسایل تولیدکنندگان داشته 
باشند، تصریح کرد: البته برخی از محدودیت ها در حقیقت مقررات و قوانینی هستند که 
برای ساماندهی امور تدوین شده اند؛ نظیر آنکه تولیدکنندگان باید مطابق قانون مالیات 
بپردازند، به مسایل زیست محیطی توجه کنند و نحوه تأمین ارز و پرداخت عوارض آنها 

مشخص باشد.
وی ادامه داد: اما در کنار این مقررات، گاهی برخی موانع جزیی وجود دارد که روند 
تولید و فعالیت اقتصادی را با مشکل مواجه می کند که در بسیاری از اینگونه موارد، 
مسئولین دستگاه های اجرایی مربوطه می توانند به جای مکاتبات اداری و فرایندهای 

طولانی، با راه حل هایی ساده و قابل اجرا، این مشکلات را با سرعت حل و فصل کنند.
معاون اول رئیس جمهوری از مسئولین دستگاه های اجرایی خواست موارد و مشکلاتی 
را که می توان از طریق گفت وگو و یا در جلسه ای کوتاه برطرف کرد وارد پیچ و خم های 
اداری و فرایند طولانی نکنند تا مشکلات مردم، بخش خصوصی و فعالان اقتصادی با 

سرعت هر چه بیشتر مرتفع شود.
جهانگیری همچنین با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری مبنی بر ضرورت رفع موانع 
پیش روی تولید و فعالان اقتصادی که تبدیل به هفت خوان شده اند، افزود: مقصود 
ایشان مشکلات و موانع بسیار بزرگ و ناشناخته و یا چالش های خاص نیست بلکه گاهی 
مشکلات بسیار کوچک که به سادگی از طریق گفت وگوی مسئولین دستگاه ها قابل حل 
است، وقتی وارد چرخه مکاتبات اداری و فرایندهای طولانی می شود می تواند به مانعی 

بزرگ بر سر راه تولید و فعالان اقتصادی تبدیل شود.
معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به برخی مقررات و تصمیمات که به صورت مقطعی 
در کشور اتخاذ شده و امروز به مانعی بر سر راه تولید و فعالان اقتصادی تبدیل شده اند، 
گفت: باید در راستای رونق تولید و تسهیل امور برای فعالان اقتصادی، با در نظر گرفتن 
شرایط امروز کشور، اینگونه مقررات مقطعی شناسایی و نسبت به اصلاح و یا رفع آنها 
اقدام شود. در این جلسه که وزیر امور اقتصادی و دارایی، رئیس کل بانک مرکزی، رئیس 
سازمان امور مالیاتی کشور و رئیس کل گمرک نیز حضور داشتند، گزارشی از عملکرد 
سال ۹7 مناطق ویژه اقتصادی شامل حجم سرمایه گذاری داخلی و خارجی در این 
مناطق، حجم صادرات و واردات به تفکیک سال های مختلف، میزان اشتغال و تعداد 

واحدهای تولیدی فعال در این مناطق ارائه شد.

توصیه جهانگیری به مدیران  :

مشکلات ساده قابل حل را وارد چرخه طولانی اداری نکنید

زهرا شجاعی رئیس مجمع زنان اصلاح طلب گفت : شورای نگهبان باید زمینه مشارکت 
حداکثری را برای حضور مردم در انتخابات را فراهم کند و سازوکار آن را نیز خودش باید 
طراحی و اجرا کند؛ شورای نگهبان باید این فیلتر تنگ و مضیقی را که ایجاد کرده کمی بازتر 

بگذارد و برای مردم و انتخاب آنها عقلانیت و حق قائل باشد.
زهرا شجاعی  اظهارداشت :مساله این نیست که مردم به هر کسی رای بدهند اما اگر ما 
به خردجمعی اعتقاد داریم  انتخاب اکثریت مردم می تواند پاسخگو باشد ضمن اینکه در 
مرحله بعد یعنی تصویب اعتبارنامه ها که درون مجلس است هم این امکان وجود دارد که اگر 

از این فیلتر افرادی راحت  رد شده باشند، مورد بررسی قرار بگیرند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به اینکه برخی معتقدند پایگاه اجتماعی جریان 
اصلاح طلبی کاهش یافته است، اکنون برنامه اصلاح طلبان چه باید باشد و با چه رویکردی 
باید خودشان را در جامعه مطرح کنند تا بتوانند دوباره اقبال مردم را به دست آورند، گفت: 
انتقاد وارد به اصلاح طلبان این است که ارتباط خودمان را با بدنه اجتماعی طبقه متوسط و 
متوسط به پایین جامعه به صورت قوی برقرار نکردیم و بیشتر به مخاطب اصلی یا مرتبطان 
با اصلاح طلبان یعنی روشنفکران، دانشگاهیان، دانشجویان، هنرمندان و فعالان فضای 
مجازی معطوف شد و فکر می کردیم که کل جامعه اینها هستند در حالی که اینها یک 

بخشی از جامعه هستند و نه همه آن.وی ادامه داد: بنابراین اصلاح طلبان باید با تغییر 
رویکرد و با اصلاح رویکردهای خود با بدنه اجتماعی جامعه ارتباط گرفته و این ارتباط خود را 
تقویت کنند تا بتوانیم پیام خودمان را به جامعه برسانیم و این احساس وجود دارد که هدف 

اصلی اصلاح طلبان منافع و مصالح ملی است.
با رشد اقبال به اصلاح طلبان

 تغییر ایجاد می شود
رئیس مجمع زنان اضلاح طلب افزود: فرقی که اصلاح طلبان با برخی گروه های دیگر 
دارند این است که صرفا برای کسب قدرت تلاش نمی کنند بلکه برای اداره بهتر جامعه و 
حفظ منافع ملی تلاش می کنند. اگر این کارها به دست دیگران انجام شود ما مخالفتی 

نداریم. 
وی درباره اقبال مردم به اصلاح طلبان در انتخابات پیش روی مجلس، گفت: به اندازه 
انتخابات های قبل نخواهد بود. اقبال اصلاح طلبان به دلیل سختی شرایط و ضعف ارتباطی 
با جامعه کاهش پیدا کرده است اما مردم ما مردم فهیم و عاقلی هستند و حفظ استقلال، 
تمامیت ارضی، منافع و مصالح ملی برایشان مهم است بنابراین فکر می کنم با رشد اقبال به 

اصلاح طلبان، تغییر ایجاد شود و در آینده نزدیک اتفاقاتی بیفتد.

رئیس مجمع زنان اصلاح طلب :

شورای نگهبان باید فیلتر تنگی که ایجاد کرده را کمی بازتر بگذارد 
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اختلال خوردن؛ افراط و تفریط
 در چاقی و لاغری

در حالی که پرخوری برای افراد دچار سوءهاضمه و بیماری های جسمی دیگر بارها 
نکوهیده شده است، ولی هستند اشخاصی که دچار بی اشتهای عصبی بوده و با تحمل 

فشار روانی نسبت به کاهش وزن و اجتناب از چاقی، اصرار دارند.
عضو انجمن علمی روانپزشکان روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار اجتماعی ایرنا با بیان 
اینکه افکار و رفتارهای کنترل نشده افراد را در زمینه خوردن به عنوان الگوهای بیمارگونه یا 
اختلال خوردن می توان برشمرد، اظهار داشت: فردی که در زمینه اختلالات خوردن تصور 
غیرواقعی از بدن خود دارد و برای نمونه فردی که همیشه فکر می کند بیش از اندازه چاق 

شده، این شخص گرفتار نوعی رفتار وسواسی شده است.
سارا اکبرزاده گفت: اختلال خوردن افراد برحسب آشفتگی در رفتار خوردن آنان مشخص 
می شود بنابراین این اختلال را می توان در دو بخش بی اشتهایی عصبی و پرخوری عصبی 

تشخیص داد.
وی افزود: بی اشتهایی عصبی برحسب خودداری از حفظ کمترین وزن مفید بدن 
مشخص می شود و از طرفی پرخوری عصبی شامل دوره های مکرر خوردن با اشتهای 
غیرمعمول یا بیش از اندازه است که رفتار جبرانی نامناسب مانند حالت تهوع عمدی و به 

دنبال آن استفاده از داروهای ملین را به وجود خواهد آورد.
اشتهایی عصبی

این روان درمانگر شناختی رفتاری تصریح کرد: فردی که بی اشتهایی عصبی دارد، فشار 
روانی کاذبی را از جانب خود و دیگران، احساس می کند که به شدت آن را مجبور به کاهش 

وزن و اجتناب از چاقی می کند.
وی گفت: در واقع این فرد تصور درستی از شکل واقعی بدن خود ندارند. حتی اگر وزن 
زیادی از دست دهد، باز هم تصور می کنند که باید وزن بیشتری کم کند و به این نوع رفتار، 

اختلال خوردن و رفتارهای وسواسی باید نسبت داد.
اکبرزاده افزود: پس از مدتی این فرد ظاهری بسیار لاغر و نحیف خواهد داشت که آشکارا 
جلب توجه می کند و برای نمونه در بخش بی اشتهایی عصبی می توان به بازیگران و مدل ها 

اشاره کرد.
این روان درمانگر یادآور شد: بی اشتهایی عصبی در بین اختلالات روانی شناخته شده با 

بیش از ۱۰ درصد، از بالاترین میزان مرگ و میر در بین افراد برخوردار است.
پرخوری عصبی

اکبرزاده اظهار داشت: در این نوع رفتار کمتر بی اشتهایی عصبی فرد مورد توجه قرار می 
گیرد و ممکن است به درستی تشخیص داده نشود، اما می تواند به فرد آسیب وارد کند.

وی تصریح کرد: فرد مبتلا به پرخوری عصبی، بیش از اندازه غذا می خورد و اشتهای آن 
در حال زیاد شدن است. افکار و رفتارهای نامتناسبی دارد که برای جلوگیری از افزایش 

وزن، به صورت افراطی از مسهل یا ورزش مفرط استفاده می کند تا وزنش زیاد نشود.
این روان درمانگر یادآور شد: علائم این اختلال کمتر از بی اشتهایی عصبی آشکار 

می شود و فرد مبتلا به آن می تواند علائم خود را از دیگران پنهان کند.
اکبرزاده اظهار داشت: علاقه زیاد فرد مبتلا به پرخوری عصبی به جمع آوری دستورالعمل 
آشپزی و غذاهای مفصل برای دیگران، نشان دهنده این است که فرد مدام در پی خوردن 

یا فکر کردن به غذا است.
وی گفت: برخی قادر به کنترل دائمی محدودیت داوطلبانه غذایی نبوده و دوره های 
پرخوری دارند. این پرخوری ها اغلب مخفیانه و در شب انجام می شود. بیمار معمولًا پس 
از هر پرخوری برای کاهش وزن استفراغ عمدی می کند یا با ورزش، قدم زدن یا دویدن می 

خواهد تناسب اندام خود را حفظ کند.
این روان درمانگر افزود: مبتلایان به اختلال پرخوری عصبی در مورد غذا از خود رفتارهای 
خاصی نشان می دهند برای نمونه در تمام قسمت های خانه انواع غذاها را پنهان می کنند، 
در جیب و کیف خود بیشتر مواقع مقدار زیادی خوردنی از جمله شیرینی دارند. در خوردن 
به ویژه گوشت خیلی وسواس داشته و اهمیت می دهند. چنانچه به رفتار آنان اشاره شود، 

منکر غیرعادی بودن آن شده و در مورد آن طفره می روند.
آشفتگی در درک شکل و وزن بدن

وی با بیان اینکه از جمله ویژگی های اصلی بی اشتهایی عصبی و پرخوری عصبی اخلال 
در آشفتگی شکل و وزن بدن است، اظهار داشت: زمانی که فردی از خوردن غذای کافی 
امتناع می کند یا بیش از اندازه می خورد، در اصل مبتلا به اختلال خوردن شده و ممکن 
است این اختلال در دوران شیرخوارگی با علائم نشخوار کردن یعنی بالا آوردن غذا توسط 

کودک و دوباره جویدن مشاهده یا در ادامه روند رشد به شکل هرزه خواری تبدیل شود.
این روان درمانگر تصریح کرد: کودک پس از سه ماهگی از نظر تغذیه به والدین وابسته 
می شود که در نهایت به طور طبیعی این اختلال رفتاری را از نظر روانی باید نشانه تعامل 
بین کودک و والدین تلقی شود. از این رو با کم شدن وزن کودک می توان به علت بروز این 

اختلال پی برد.
اکبرزاده توضیح داد: نوع دیگر اختلال خوردن وجود دارد که نادر است و خیلی در بین 
افراد کم اتفاق می افتد و آن اختلال "همه گیر" است و نمی توان علائم آن را با دو اختلال 
گفته شده مطابقت داد. در این موارد فرد برخی از علائم یک اختلال و برخی از علائم 
اختلالات دیگر را دارد که ممکن است تا سه ماهگی کودک چنانچه دارای عقب ماندگی 
ذهنی نباشد، بروز کند و تا یک سالگی ادامه داشته باشد. ولی در مورد عقب ماندگان ذهنی 

زمان بیشتر خواهد بود و این نوع رفتار در بین پسرها بیشتر از دختران مشاهده می شود.
روش های درمانی

اکبرزاده برای درمان فرد گرفتار در اختلال خوردن باتوجه به نقش عوامل پیچیده روان 
شناختی و طبی در بی اشتهایی عصبی توصیه کرد: با بستری کردن بیمار در مراکز درمانی 
و در صورت لزوم درمان خانوادگی می توان با رویکرد رفتاری، شناختی، بین فردی و در 

برخی موارد از تجویز دارو نسبت به رفع بیماری استفاده کرد.

یک متخصص چشم پزشکی :

آسیب هایی که »رایانه« و » تلفن همراه« به 
چشم وارد می کنند

متخصص چشم پزشکی با بیان اینکه تلفن همراه و رایانه به دلیل اینکه اشعه ای از 
سطح آنها به چشم می تابد، باعث ایجاد خستگی چشم، اختلال خواب و اختلال بینایی 
می شوند،گفت:افراد باید هنگام کار با این وسایل هر نیم ساعت یکبار به نقطه ای دور نگاه 

کرده و متمرکز شوند.
حسین محمد ربیع، متخصص چشم پزشکی در پاسخ به این پرسش که »چه زمانی 
باید چشم نوزادان تحت معاینه قرار گیرد؟«، اظهار داشت: به طور طبیعی وقتی نوزاد 
به دنیا می آید، باید در همان اتاق زایمان چشم نوزاد توسط متخصص اطفال یا پرستاران 
آموزش دیده از جهت بروز آب مروارید مادرزادی، آب سیاه و اختلال در بینایی معاینه شود. 

وی ادامه داد:  اگر در معاینه اولیه  نوزاد مشکلی نداشت، معاینه های دیگر باید در ۳ 
سالگی، ۵ سالگی و به طور متوسط ۳ تا ۵ سال یکبار تا سن بلوغ انجام شود.

 این متخصص چشم پزشکی درباره »مضرات استفاده از رایانه و گوشی همراه برای 
چشم«، اظهار داشت: دستگاه های دیجیتالی مانند گوشی همراه و رایانه به دلیل اینکه 
اشعه ای از سطح آنها به چشم می تابد، باعث ایجاد خستگی چشم، اختلال خواب و 

اختلال بینایی می شود.
محمد ربیع بیان داشت: قبلًا اعتقاد نداشتیم که این ابزار باعث نزدیک بینی می شود، 
اما امروز با بررسی هایی که صورت گرفته، نشان داده می شود که استفاده طولانی مدت 
از رایانه و گوشی همراه می تواند باعث نزدیک بینی و عیب انکساری شود.  این متخصص 
چشم پزشکی خاطرنشان کرد: فاصله مناسب افراد با این ابزار ۴۰ سانتی متر است و توصیه 
می شود که افراد به صورت مکرر از این وسایل استفاده نکنند؛             ضمن اینکه فرد باید در زمان 
استفاده از این وسایل پلک بزند تا چشم دچار خشکی نشود.  محمدربیع در پاسخ به این 
پرسش که »آیا ورزش خاصی برای جلوگیری از خستگی چشم هنگام استفاده از وسایل 
الکترونیکی وجود دارد؟«، ابراز داشت: نه، ورزش خاصی وجود ندارد و فرد باید کار خود را 
به شکلی تنظیم کند که زمان زیادی بر روی صفحه رایانه متمرکز نشود. وی با اشاره به روش 
کاهش خستگی چشم هنگام کار با وسائل دیجیتالی،تصریح کرد: افراد باید هنگام کار با 
این وسایل هر نیم ساعت یکبار به نقطه ای دور نگاه کرده و متمرکز شوند؛ ضمن اینکه هر دو 
ساعت یکبار نیز از پشت میز کار خود بلند شده تا از نظر فیزیکی، بدن و چشم دچار تغییر 
شده و از بروز آسیب جلوگیری شود.  این متخصص چشم پزشکی افزود: استفاده از رایانه 
ممکن است باعث خشکی چشم شود؛ در نتیجه توصیه می شود در طول روز سه تا چهار بار 

هنگام استفاده از رایانه، از اشک های مصنوعی استفاده شود. 

زنان می توانند با حفظ عملکرد متابولیک مغز، تغییرات اولیه ی 
آن را جبران کنند. یعنی از آنجایی که نتایج آزمون کلامی زن ها در 
مقایسه با مردها بهتر است، این بیماری در آن ها دیرتر تشخیص 
داده می شود و موقعی آشکار می شود که مغز آسیب دیده باشد.

طبق گفته ی معصومه صالحی، رئیس انجمن دمانس و آلزایمر 
آلزایمر مبتلا  به بیماری  ایران  نفر در  از 7۰۰ هزار  ایران بیش 
هستند. زنان در ایران نسبت به مردان ۶% بیشتر به این بیماری 
مبتلا می شوند و بر اساس تخمین ها، هر هفت دقیقه یک نفر در 
ایران به این بیماری دچار می شود. با این که آمار ذکر شده برای 
مبتلایان به آلزایمر در ایران چندان دقیق نیست و خیلی از موارد 
آن پنهان می ماند؛ اما آمار ایالات متحده نیز نشان می دهد که از 
۵.۸ میلیون آمریکایی که مبتلا به این بیماری هستند، دوسوم 
آن ها را زنان تشکیل می دهند. اگرچه ممکن است این مسئله 
مطرح شود که این نرخ بالاتر در زنان نسبت به مردان به دلیل 
افزایش امید به زندگی و طول عمر زنان نسبت به مردان است؛ اما 
آخرین تحقیقات نشان می دهد که عوامل دیگری نیز به جز عامل 

سن در آن نقش دارند.
یافته های جدید در گزارش آمار و ارقام مربوط به بیماری آلزایمر 
در سال ۲۰۱۹ ایالات متحده، که در کنفرانس بین المللی انجمن 
آلزایمر ارائه و به اشتراک گذاشته شد نشان می دهد که یکسان 
نبودن میزان ابتلای زنان و مردان به آلزایمر، دلایل بیولوژیکی و 

اجتماعی خاصی دارد.
یافته های این مطالعه نشان می دهد:

مرکز  محققان  می یابد.  گسترش  سریع تر  زنان  در  آلزایمر   .
 )tau( پزشکی دانشگاه وندربیلت به گسترش سریع پروتئین تائو
در مغز زنان که می تواند بر میزان افت شناختی تأثیر بگذارد، اشاره 

کردند.
پروتئین  نوعی  آلزایمر،  بیماری  مشخصه ی  علامت  تائو، 
آمیلوئیدی در مغز است که با بسته های درهم پیچیده ی فیبرها 
به همان صورتی که شکل می گیرند به هم می پیوندد و توده ها 
و پلاک هایی را تشکیل می دهند که منجر به مرگ سلول های 
اختلال  دارای  زنان  داد  نشان  مطالعه  این  می شوند.  مغزی 
شناختی خفیف )MCI( نسبت به مردان شبکه های پیچیده تری 
از تائو دارند. اتصال بین نواحی مختلف مغز در خانم ها نسبت به 
مردان قوی تر است، بنابراین گسترش تائو در مغز زنان نیز راحت تر 

است.

. زنان برای جبران کمبود مغز از گلوکز مغز استفاده می کنند. در 
دانشکده پزشکی دانشگاه کالیفرنیا سن دیگو، دانشمندان به این 
واقعیت توجه کردند که زنان در تست های حافظه کلامی بهتر از 
مردان عمل می کنند، حتی اگر آمیلوئید بیشتری بسازند )یکی از 

ویژگی های بارز ابتلا به بیماری آلزایمر(.
محققان، متابولیسم گلوکز در زنان و مردان مبتلا به آلزایمر و 
اینکه آیا تفاوت های ذکر شده ممکن است موجب برتری حافظه 
کلامی در زنان شود را با هم مقایسه کردند. نتیجه نشان داد زنان 
اگر در مراحل اولیه ی ابتلا به آلزایمر باشند میزان متابولیسم 
گلوکز بیشتری را در سطوح کم تا متوسط رسوب آمیلوئید نشان 
می دهند؛ اما این مقدار در رسوب شدید آمیلوئید یا در مراحل آخر 
بیماری دیده نمی شود.خوب این به چه معنا است؟ این یعنی 
زنان می توانند با حفظ عملکرد متابولیک مغز، تغییرات اولیه ی آن 
را جبران کنند. یعنی از آنجایی که نتایج آزمون کلامی زن ها در 
مقایسه با مردها بهتر است، این بیماری در آن ها دیرتر تشخیص 
داده می شود و موقعی آشکار می شود که مغز آسیب دیده باشد.

. زنان شاغل ممکن است کاهش حافظه کندتری نسبت به 
زنان بیکار داشته باشند. یافته های دانشکده بهداشت عمومی 

فیلدینگ UCLA نشان می دهد، زنانی که بین سال های ۱۹۳۵ 
و  تحریک شناختی  داشتند سطح  درآمدی  و  تا ۱۹۵۶ شغل 

ذخیره شناختی بالاتری داشتند. 
عوامل خطر ژنتیکی در مردان نسبت به زنان متفاوت است. 
محققان دانشگاه میامی ژنتیک را به عنوان یک مشارکت کننده 
در تفاوت خطر ابتلا و پیشرفت بیماری در این دو جنس نامیدند. 
در حالی که هنوز نیاز به تحقیقات بیشتری وجود دارد که باید 
انجام شود، آن ها دریافتند که از ۱۱ ژن وابسته به جنس خاص که 
مردان و زنان را مستعد ابتلا به آلزایمر می کند، برخی وجود دارد 
که فقط احتمال ابتلا به آلزایمر را در مردان بالا می برد و برخی 

دیگر نیز فقط خطر ابتلا به آلزایمر را در زنان افزایش می دهد.
عوامل خطر ابتلا به بیماری آلزایمر

گزارش آمار و ارقام مربوط به بیماری آلزایمر در سال ۲۰۱۹ 
به ما یادآوری می کند که آلزایمر یک بیماری دژنراتیو است که 
وقتی سلول های عصبی یا عصب های درگیر در تفکر، یادگیری 
و حافظه، آسیب  دیده یا از بین می روند رخ می دهد. مغز یک فرد 

بالغ سالم تقریباً ۱۰۰ بیلیون سلول عصبی دارد. 
در این گزارش آمده است که بیشتر موارد ابتلا به آلزایمر به 

علت عوامل خطر متعددی ایجاد می شود که برخی قابل کنترل 
هستند و برخی دیگر خیر و آن ها شامل:

- سن: بیشتر افرادی که به آن دچار می شوند بیش از ۶۵ سال 
سن دارند.

- APOE یا آپولیپوپروتئین E: هرکسی از هر والدینش یکی 
از سه شکل E۳ ،E۲ یا E۴ را به ارث می برند. افرادی که فرم e۴ را 

حمل می کنند بیشترین خطر احتمال ابتلا را دارند.
- سابقه خانوادگی: داشتن پدر و مادر، برادر یا خواهر مبتلا 
به آلزایمر باعث می شود که احتمال ابتلا به این بیماری در این 
فرد بیشتر از کسی باشد که اقوام نسبی درجه یکش مبتلا به این 

بیماری نباشند.
راه کارهایی برای کاهش خطر ابتلا به بیماری آلزایمر

اما  ندارد،  وجود  آلزایمر  از  پیشگیری  برای  تضمینی  هیچ 
تحقیقات می گویند این روش ها ممکن است به کاهش خطر 

کمک کند:
- عوامل خطر قلبی عروقی را مدیریت کنید. این موارد شامل 
دیابت، چاقی، سیگار کشیدن، فشارخون بالا یا پرفشاری خون 

است.
- یک رژیم غذایی سالم را دنبال کنید. میوه، سبزیجات، غلات 
کامل، ماهی، مرغ، آجیل و حبوبات را مصرف کنید و چربی های 
اشباع، گوشت قرمز و شکر را محدود کنید. به عبارت ساده تر از 
رژیم  غذایی DASH )رژیم  غذایی برای مقابله با فشارخون بالا( و 

رژیم غذایی مدیترانه ای پیروی کنید.
- تحرک بدنی داشته باشید. فعال باشید و برنامه ی ورزشی و 

فعالیت بدنی منظمی برای خودتان داشته باشید.
- یادگیری را ادامه دهید. افرادی که سال ها آموزش رسمی 

دارند کمتر در معرض خطر ابتلا هستند.
- اجتماعی باشید. با افراد مختلف ارتباط برقرار کنید و از نظر 

ذهنی فعال و درگیر باشید.
- مراقب سلامتی تان باشید. از مغز خود در برابر ضربه به سر، 
به ویژه آسیب دیدگی مغزی محافظت کنید. مطمئناً تصادفات 
اتفاق می افتد، اما پوشیدن محافظ های مناسب در ورزش های 
کلاه  داشتن  اتومبیل،  در  ایمنی  کمربند  از  استفاده  خاص، 
ایمنی  نکات  رعایت  و  دوچرخه سواری  و  موتورسواری  هنگام 
در ساختمان سازی و ... برای جلوگیری از آسیب دیدگی بسیار 

کمک کننده خواهند بود.

توصیه هایی برای کاهش احتمال ابتلا به آلزایمر

چرا زنان بیش از مردان به آلزایمر مبتلا می شوند و چه باید کرد؟

دندان درد به دلایل مختلفی، مانند پوسیدگی دندان، شکستگی یا ترک خوردگی دندان، 
آبسه ها، عصب ملتهب دندان، سینوزیت، التهاب حاد لثه و غیره شکل می گیرد.

بیماری ها دندان به واسطه درد زیادی که معمولا ایجاد می کنند، شناخته شده هستند. 
همه ما هر از گاهی ممکن است ازدندان درد رنج ببریم. در بیشتر مواقع، درد دندان شدید 
و آزاردهنده است. پس از مواجهه با دندان درد قطعا نخستین اقدامی که قصد دارید در 
کوتاه ترین زمان ممکن انجام دهید، درمان این شرایط است. خوشبختانه داروهای مسکن 

بسیاری در دسترس هستند که می توانند به کاهش درد کمک کنند.
بهترین داروهای مسکن برای دندان درد

دندان درد به دلایل مختلفی، مانند پوسیدگی دندان، شکستگی یا ترک خوردگی دندان، 
آبسه ها، عصب ملتهب دندان، سینوزیت، التهاب حاد لثه و غیره شکل می گیرد. درمان 
نیز به شناسایی دلیل زمینه درد و میزان آسیب دیدگی بستگی دارد. اما دلیل دندان درد 

هرچه که باشد، شما برای تسکین آن به داروهای مسکن نیاز دارید.
به طور کلی، شیوه عملکرد داروهای مسکن این گونه است که مغز را فریب داده و این 
گونه به نظر می رسد که درد دیگر از طریق اعصاب منتقل نمی شود یا التهاب را کاهش 
می دهند. زمانی که دو نوع داروی مسکن را مصرف می کنید، قطعا بهترین نتایج را کسب 
خواهید کرد، اما داروهایی باید با هم ترکیب شوند که موجب عوارض جانبی شدید نمی 
شوند. در ادامه با برخی از بهترین داروهای مسکن برای تسکین درد دندان بیشتر آشنا 

می شویم.
ایبوپروفن یا کتوپروفن

ایبوپروفن از بهترین داروهای مسکن برای کاهش درد دندان است. این یک داروی ضد 
التهاب بدون استروئید است. ایبوپروفن با نام های مختلفی مانند موترین، ادویل و نوروفن 
به فروش می رسد. کتوپروفن نیز تحت نام های تجاری مختلف یا نام واقعی خود به فروش 

می رسد. اگر به آسم مبتلا هستید باید از مصرف کتوپروفن پرهیز کنید.
آسپرین

آسپرین یکی از داروهای پر مصرف در جهان است که التهاب و تب را کاهش می دهد. 
آسپرین یکی از بهترین داروهای مسکن برای درد دندان است، اما اگر یکی از دندان 
های خود را کشیده اید، مصرف آسپرین به واسطه خواص ضد لخته شدن خون یا رقیق 
کنندگی خون توصیه نمی شود. پس از انجام عمل جراحی یا کشیدن دندان مصرف 

آسپرین توصیه نمی شود.
استامینوفن/پاراستامول

استامینوفن اگرچه تاثیری بر کاهش التهاب ندارد، اما انتقال پیام های درد به مغز را 
متوقف می کند. این داروی مسکن برای افرادی که نمی توانند آسپرین مصرف کنند، 
مفید است. همچنین، شما می توانید استامینوفن را با آسپرین یا هر داروی ضد التهاب 
غیر استروئیدی دیگر ترکیب کنید. این ترکیب می تواند تاثیر بهتری در تسکین درد دندان 
داشته باشد. البته به این نکته توجه داشته باشید که مصرف بیش از حد استامینوفن می 

تواند به آسیب کبدی منجر شود، به ویژه زمانی که با مسکن های دیگر ترکیب شود.
ژل ها، خمیرها و مایعات بدون نسخه

ژل ها، خمیرها و مایعات ضد درد بدون نسخه نیز می توانند به تسکین درد دندان کمک 
کنند. تنها مشکل استفاده از چنین محصولاتی تسکین کوتاه مدت درد است.

داروهای شبه افیونی
مورفین یکی از شناخته شده ترین موارد در این زمینه است. هرچه مورفین بیشتری 
مصرف کنید، درد بیشتر از بین می رود، اما این شرایط با برخی عوارض جانبی خطرناک 
نیز همراه است. بر همین اساس، داروهای مخدر تنها برای بازه های زمانی کوتاه استفاده 

می شوند و به ندرت برای مشکلات دندانی تجویز می شوند.
مسکن های طبیعی برای دندان درد

جدا از داروهایی که در بالا به آنها اشاره شد، برخی گزینه های طبیعی نیز برای تسکین 
درد دندان نیز وجود دارند. بی تردید، بهترین گزینه مراجعه به دندانپزشک و شناسایی 
دلیل اصلی بروز درد در دندان است، اما اگر به دندانپزشک دسترسی ندارید می توانید این 

گزینه های طبیعی را برای تسکین موقت درد مد نظر قرار دهید.
نمک و فلفل

زمانی که با درد شدید دندان مواجه هستید، ترکیب نمک و فلفل می تواند به تسکین این 
شرایط کمک کند. نمک و فلفل از خواص ضد التهاب، ضد باکتری و تسکین درد برخوردار 
هستند. نسبت مساوی از نمک و فلفل را ترکیب کرده و چند قطره آب به آن اضافه کنید 
تا یک خمیر شکل بگیرد. این خمیر را روی دندان تحت تاثیر قرار گرفته خود قرار دهید و 

اجازه دهید برای مدتی به همین حالت باقی بماند.
سیر

سیر می تواند به عنوان یک مسکن خوب برای درد دندان عمل کند. سیر یک آنتی 
بیوتیک طبیعی است و از خواص دارویی برخوردار است. شما می توانید از پودر سیر 
استفاده کرده یا یک حبه سیر را له کرده و همراه با فلفل سیاه یا نمک روی ناحیه تحت 
تاثیر قرار گرفته قرار دهید. همچنین، شما می توانید یک یا دو حبه سیر را برای کمک به 

کاهش درد بجوید.
میخک

میخک از خواص بی حس کننده، آنتی اکسیدان، ضد باکتری و ضد التهاب بهره می برد 
که آن را به یک مسکن طبیعی برای درد دندان و مبارزه با عفونت تبدیل می کند. شما می 
توانید روغن میخک را با آب ترکیب کرده و از آن برای شستشوی دهان خود استفاده کنید 
یا یک تکه پنبه را به روغن میخک آغشته کرده و روی دندان تحت تاثیر قرار گرفته بمالید. 
همچنین، شما می توانید میخک را آسیاب کرده و آن را با روغن زیتون ترکیب کرده و روی 

دندان مشکل ساز قرار دهید.
پیاز

پیاز از خواص ضد میکروب و ضدعفونی کننده برخوردار است که به کنترل درد دندان 
کمک می کند. پیاز میکروب ها را از بین می برد و درد را تسکین می دهد. اگر با احساس 
درد در دندان خود مواجه هستید می توانید پیاز بجوید یا یک برش از آن را روی دندان 

تحت تاثیر قرار گرفته بگذارید.
آب نمک گرم

ترکیب آب گرم و نصف قاشق نمک می تواند به تسکین درد دندان کمک کند. شستشوی 
دهان با این ترکیب به کاهش التهاب و تورم کمک می کند. همچنین، آب نمک به از بین 

بردن میکروب ها کمک می کند.

نسخه های دارویی و طبیعی برای درد دندان

به همان اندازه که چاقی و دریافت کالری بالا می تواند برای سلامتی ما مضر باشد، به همان اندازه رژیم های غذایی سفت و سخت 
برای سلامتی مضر است.

رژیم غذایی را باید یک نظم بدانیم. نظمی که همیشه باید وجود داشته باشد. اما عموما این رژیم غذایی زمانی برای ما معنا پیدا می کند 
که یا چاق شده ایم و یا خیلی لاغر. حالا تصور کنید به همان اندازه که چاقی و دریافت کالری بالا می تواند برای سلامتی ما مضر باشد؛ 

به همان اندازه رژیم های غذای سفت و سخت و دریافت اندک کالری و ویتامین های ضروری برای بدن هم خطرناک و مضر است.
این اشتباه تا جایی پیش می رود که برخی فکر می کنند با کاهش وزن در بازه زمانی کوتاه مدت به یک رژیم معجزه آسا دست پیدا 
کرده اند و خبر ندارند این اقدام می تواند برای سلامت آنها حتی از چاقی هم خطرناک تر باشد. اولین خطری که ممکن است در 
بلندمدت سلامت افراد را تحت شعاع را قرار دهد، عارضه ای مانند »دیس لیپیدمی« است. دیس لیپیدمی به عنوان سطح بالای چربی 

خون تعیین می شود که بیش از حد بالا یا پایین است. لیپیدهای خون، مواد چرب مانند تری گلیسیرید و کلسترول هستند.
با این حال اگر رژیم سفت وسختی را گرفته اید و نشانه های پایین را دارید، بدانید که سلامت شما در خطر است:

گرسنگی شدید: از آنجا که رژیم های غذایی خطرناک کالری بسیار کمی را به بدن شما می رسانند، شما هیچ گاه احساس سیری 
نخواهید کرد.

ریزش مو: کمبود ریزمغذیهایی مانند ویتامین ب۸ یا بیوتین، نه تنها باعث ریزش مو می شود، بلکه موها را سریعتر سفید کرده، ناخن 
ها را شکننده و دردهای عضلانی ایجاد می کند.

کمبود انرژی: کمبود ویتامین های ب و سی، منجر به افزایش متابولیسم بدن و احساس خستگی، بی اشتهایی و خواب آلودگی 
می شود.

زخم های دهان: کمبود ویتامین ب ۱۲ باعث ایجاد زخم های مکرر در دهان می شود. ویتامین ب۱۲ در گوشت مرغ، گوشت قرمز 
و تخم مرغ یافت می شود.

سوزن سوزن شدن و یا بی حسی دست و پا: این علائم نشان دهنده کمبود ویتامین های گروه ب مانند ویتامین ب ۹ یا فولات 
است. علاوه بر این، کمبود ویتامین ب ۶ و ب ۱۲ باعث بروز مشکلاتی در اعصاب محیطی شده و اضطراب، افسردگی و عدم تعادل 

هورمونی را به همراه دارد.
مشکلات گوارشی: اگر شما به طور مداوم دچار ناراحتی بعد از مصرف غذا می شوید، یا احتمالا از سوء هاضمه، ناراحتی معده و 
اسهال یا یبوست رنج می برید، می تواند نشانه ای از یک رژیم غذایی فقیر از نظر فیبر باشد. توصیه به مصرف ۳۸ گرم فیبر در مردان به 

طور روزانه و ۲۵ گرم در زنان است.
عدم ترمیم زخم: برخی اوقات زخم های جزئی دیر به درمان پاسخ می دهند و این می تواند ناشی از کمبودهای تغذیه ای باشد. 

دریافت ویتامین های آ، ب ۱۲ و ویتامین ث، برای بهبود زخم بسیار مهم است.
رژیم های سفت و سخت خطرات دیگری برای سلامتی شما دارند که به شرح زیر است: خطر ابتلا به سندرم متابولیک را تشدید می کنند. 
منجر به سوء تغذیه و از دست دادن ویتامین ها و املاح بدن می شوند. خطر ابتلا به ناباروری بخصوص در زنان را تشدید می کنند. منجر 
به بروز اختلالاتی مانند بی اشتهایی و یا افزایش وزن می شوند. اثرات روان شناختی منفی مانند افسردگی و اضطراب ایجاد می کنند. 
تاکید یک رژیم غذایی سالم بر این است که شما به ازای هر نیم کیلوگرم از وزن بدن، ۱۳ کالری در روز دریافت کنید. تامین مواد مغذی 
برای کاهش وزن بسیار مهم است. برای عملکرد صحیح سیستم عصبی و قلب و سلول ها، شما باید روزانه به میزان کافی، کربوهیدراتهای 
پیچیده دریافت کنید. حداقل ۴۰ درصد از کالری دریافتی روزانه شما باید شامل کربوهیدرات ها و ۲۰ تا ۳۰ درصد آن، پروتئین )گوشت، 
ماهی، تخم مرغ، پنیر، ماست و آجیل( باشد. از مصرف روغن های هیدروژنه مانند مارگارین و یا چربی های ترانس خودداری کنید. 

فراموش نکنید که روند کاهش وزن نیاز به زمان و انجام تغییرات کوچک در سبک زندگی دارد و نباید به سرعت اتفاق بیفتد.

سنگ کلیه یکی از بیماری های شایعی در ایران است که بخش 
مهمی از آن در بین افراد به دلیل سبک زندگی غلط رخ می دهد.

علاوه بر سبک زندگی غلط، عوامل محیطی و موروثی نیز در بروز 
این بیماری نقش دارد و ابتلا به سنگ کلیه عموما فرد را با دردهای 
شدیدی مواجه می کند. سنگ های کلیه رسوباتی سخت از جنس 
مواد معدنی )کلسیم، اگزالات و فسفات( هستند که در کلیه های 
شما ساخته میشوند. ابتلا به سنگ کلیه دلایل زیادی دارد و می تواند 
هر بشخی از دستگاه ادراری شما از کلیه ها تا مثانه را درگیر کند ودفع 
این سنگها اغلب بسیار دردناک است. اگر تعداد و اندازه این سنگ ها 
بیشتر و بزرگ تر شوند،  ممکن است بیمار نیاز به مصرف داروهای ضد 
درد داشته باشد و با نوشیدن آب زیاد برای دفع سنگ کلیه تلاش 

کند. این بیماری علائم مشخصی نیز دارد، درد شدید در پهلو، دردی که به قسمت تحتانی شکم و کشاله ران کشیده میشود، درد 
در هنگام ادرار، حالت تهوع و استفراغ، نیاز مداوم به ادرار کردن، تب و لرز )در صورت وجود عفونت(، از علائم ابتلا به سنگ کلیه 
هستند. اگر میخواهید از تشکیل این سنگ ها پیشگیری کنید، باید از علل ابتلا به این سنگ ها آگاه باشید. ۸ علت اصلی که خطر 

ابتلا به این عارضه را تشدید می کنند را در ادامه بخوانید:
مصرف نوشابه: اگر فکر میکنید نوشیدن نوشابه ها به هضم موثر غذا کمک می کند، در اشتباهید. بر اساس تحقیقات علمی، 
فروکتوز موجود در این نوشیدنیها باعث افزایش خطر ابتلا به سنگ کلیه می شود. مصرف روزانه یک قوطی نوشابه خطر ابتلا به 

سنگ کلیه را تا ۲۳ درصد افزایش میدهد.
خوردن بیش از حد گوشت: این روند باعث افزایش اسید اوریک بدن شده و خطر ابتلا به سنگ کلیه را بالا میبرد. کسانی که گیاه 

خوار هستند یا بیشتر ماهی میخورند، ۳۰ تا ۵۰ درصد کمتر در معرض خطر این عارضه هستند.
مصرف بیش از حد مکملهای ویتامین سی: بر اساس مطالعات اخیر، مکمل های ویتامین سی عامل ابتلا به سنگ کلیه هستند. 
کسانی که بیش از 7 مکمل ویتامین سی در هفته دریافت میکنند، بیشتر در معرض ابتلا به این عارضه هستند. دلیلش هم این 
است که ویتامین سی در فرم اگزالات دفع میشود و میتواند در مجاری کلیوی به سنگ تبدیل شود. البته هیچ ارتباطی بین غذاهای 

طبیعی سرشار از این ویتامین و ابتلا به سنگ کلیه وجود ندارد.
عدم دریافت کافی مرکبات: مرکبات حاوی سیترات هستند؛ ترکیباتی که خطر ابتلا به سنگ کلیه را کاهش میدهند. افزایش 

لیمو به آب آشامیدنی، راهی آسان برای پیشگیری از ابتلا به سنگ کلیه است.
مصرف کم کلسیم: تصور اکثر مردم این است که کاهش مصرف کلسیم باعث کاهش خطر ابتلا به سنگ های کلیوی میشود. 

این فرض اشتباه است چون بنا به نتایج تحقیقات، افرادی که رژیم های کم کلسیم دارند، بیشتر به سنگ کلیه مبتلا میشوند.
خوردن بیش از حد سبزیجات تیره رنگ: این سبزیجات سرشار از اگزالات هستند و همانطور که گفته شد، این ماده خطر ابتلا به 

سنگ کلیه را افزایش میدهد. اگر سابقه ابتلا به سنگ کلیه را دارید، این سبزیجات را کمتر مصرف کنید.
کم آبی بدن: نخوردن کافی آب خطر ابتلا به سنگ کلیه را افزایش میدهد. اطمینان حاصل کنید که حداقل ۲ لیتر مایعات را در 

طول شبانه روز مصرف میکنید.
مصرف زیاد نمک: مصرف نمک به میزان زیاد باعث افزایش مقدار کلسیم دفع شده توسط کلیه می شد و خطر ابتلا به سنگ 

کلیه را تشدید میکند. اکثر نمک مصرفی ما در غذاهای فراوری شه پنهان است.

عادت های غلطی که کلیه شما را سنگ ساز می کند!نشانه های خطر در رژیم های غذایی سفت و سخت!

گرفتن  قرض  و  ریاضی  قوانین  کمک  با  هاروارد  دانشمندان 
تکنیک های هنر ژاپنی تا کردن کاغذ، کاغذی ایجاد کرده اند که به 

هر شکل دلخواه درمی آید.
به  نیازی  سفارشی  شکل  با  اشیاء  تولید  برای  است  ممکن 

دانشمندان  اگر  نباشد.  غریب  و  عجیب  ساخت  تکنیک های 
شیوه خود را دارند، شما می توانید با کمی کاغذ و برخی از قوانین 

ریاضیات شروع کنید.
چه بسا که اکنون دانشمندان دانشگاه هاروارد نیز به همین 
روش متوسل شده اند. آنها یک چارچوب ریاضی ایجاد کرده اند 
 )kirigami("که از تکنیک برش کاغذ ژاپنی  موسوم به "کیریگامی
استفاده می کند تا بتواند هر برگه از کاغذ را به هر شکلی تبدیل کند 

که در نهایت قابل بازگشت نیز هست.
هنر "کیریگامی" از برش های هدفمند و استراتژیک روی کاغذ 
برای ایجاد یک اثر هنری استفاده می کند که یک گونه از اوریگامی 
محسوب می شود. در این هنر که از ژاپن سرچشمه گرفته، خالق 
اثر با بریدن کاغذ به ساختن اثر می پردازد. کیریگامی ها به طور 

معمول دارای تقارن هستند.
اوریگامی یا »هنر کاغذ و تا« یکی از کاردستی های محبوب ژاپنی 
است که امروزه در سراسر جهان طرفداران زیادی دارد. هدف این 
هنر آفریدن طرح های جالب از کاغذ با کمک تاهای هندسی 

است. 
تیم هاروارد با ایجاد محدودیت هایی در طول و زوایایی که باید 
برای تولید هر الگوی برش داده شده تهیه شوند، شروع کرد و 
سپس از یک روش بهینه عددی برای تعیین الگوهای کلی خود 
مانند جهت، تعداد و اندازه استفاده کرد. از آنجا به بعد، مسئله 
استفاده از آنالیز مکانیکی برای مدیریت استقرار و پایداری الگوی 

آن مورد استفاده قرار گرفت.
محققان برای تأیید اینکه این روش کار می کند، از الگوی تهیه 

شده، مدل های دو بعدی و سه بعدی ساختند.
نتیجه همان طور که می بینید بسیار زیباست، اما به همان اندازه 
که زیباست می تواند کاربردی نیز باشد. چرا که شما می توانید فقط 
با استفاده از یک ورق کاغذ، لباس، ماکت های خودرو و دیگر اشیا 

را تولید کنید.
البته این روش به دلیل ماهیت "کیریگامی" همیشه کاربردی 
نخواهد بود، چرا که شما قطعا نمی خواهید یک بارانی پر از سوراخ 
داشته باشید، اما این تازه ابتدای کار است. گروه هاروارد امیدوار 
است که بتواند هنر اوریگامی را دستخوش تغییر کند و آن را با 
چیزهای دیگر مخلوط کند تا ساخت اجسام پیچیده تری را که 
فقط به الگوریتم مناسب برای ساخته شدن نیاز دارند، امکان پذیر 

سازد.

کاغذی که با ریاضی به هر شکل دلخواه درمی آید
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 همزمان با هفته دولت :

۸۷طرح عمرانی در بخش کهک قم به 
بهره برداری رسید

 بخشدار بخش کهک قم گفت: همزمان با هفته دولت ۸7 طرح عمرانی با هزینه ای 
بالغ بر ۹۰ میلیارد ریال از محل اعتبارات ارزش افزوده شامگاه یکشنبه طی آیینی با حضور 

استاندار و جمعی از مسئولان استان در این بخش به بهره برداری رسید.
ابوالفضل خوبرو در گفت و گویی ،  خانه جوان شهر کهک با اعتبار هفت میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون ریال را از جمله آن دانست و افزود: مدرسه شهر کهک با ۴۰ میلیارد ریال اعتبار  
و مقاوم سازی هفت واحد مدارس این شهر با ۳۰ میلیارد ریال اعتبار نیز از  طرح های 
بهره برداری شده در هفته دولت است. وی با اشاره به افتتاح پروژه های برق با اعتبار ۲۸ 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال شامل پروژه احداث و توسعه شبکه های فشار قوی و ضعیف در 
روستاهای شهر کهک و پروژه بهینه سازی شبکه روستایی در راستای رفع افت ولتاژ گفت: 
آبرسانی به روستای ابرجس و دستگرد از سرشاخه های دز با ۴۵ میلیارد ریال اعتبار نیز از 
دیگر طرح ها به شمار می آید. بخشدار کهک با اشاره به روکش آسفالت جاده پردیسان به 
ورجان با ۱۵ میلیارد ریال اعتبار گفت: خط انتقال آب سرشاخه های دز به شهر کهک به 
طول یکهزار و ۲۸۱ متر با اعتبار ۱۰ میلیارد ریال نیز از دیگر طرح های قابل افتتاح همزمان 
با هفته دولت می باشد. وی گاز رسانی به روستای وشنوه با 7۰ میلیارد ریال اعتبار را مورد 
توجه قرار داد و گفت: نصب تیرهای روشنایی در محورهای روستایی با هشت میلیارد 
ریال اعتبار از محل جرایم راهنمایی و رانندگی و احداث زمین چمن مصنوعی فوتبال در 
روستاهای خورآباد و ونارچ با بیش از ۶ میلیارد ریال اعتبار نیز از دیگر طرح ها است. وی 
اضافه کرد:خانه بهداشت روستاهای خورآباد و ونارچ با ۶ میلیارد ریال اعتبار و طرح احداث 
مدرسه روستای صرم با ۱۲ میلیارد ریال از محل کمک های خیران به بهره برداری رسید.. 
بخشدار کهک همچنین زیرسازی، جدول گذاری و آسفالت در روستاهای میم، خاوه و 
ابرجس با ۶ میلیارد ریال را مورد توجه قرار داد و گفت: احداث بوستان دستگرد، ورجان با 
پنج میلیارد ریال اعتبار و احداث جنگل مصنوعی در روستای وشنوه و کرمجگان در مقیاس 
یک هکتار با ۱۰ میلیارد ریال اعتبار و همچنین احداث مجتمع های گردشگری و پذیرایی 
دهکده مجلل و توکل با ۱۹۰ میلیارد ریال اعتبار نیز از دیگر پروژه هایی بود که به بهره 
برداری رسید. کهک در جنوب استان قم قرار دارد و فاصله آن تا قم ۳۰ کیلومتر است، این 

بخش دارای ۲ دهستان کهک و فردو و ۱۸ روستا می باشد. 

با دستور فوری دادستانی قم صورت گرفت 

اتخاذ تدابیر لازم  برای رفع محدودیت تردد 
اورژانس در خیابان چهارمردان

 سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم با اشاره به تصویر منتشر شده 
در فضای مجازی پیرامون محدودیت ورود آمبولانس اورژانس برای امدادرسانی به خیابان 
چهارمردان قم و جا به جایی نامتعارف یک بیمار در محدوده این خیابان گفت: دادستانی 

قم برای رفع محدودیت تردد اورژانس در این خیابان دستور فوری صادر کرد.
مهدی فراهانی روز دوشنبه در گفت و گویی، افزود: با توجه به وجود محدودیت های 
موجود در محل خیابان انقلاب)چهارمردان( برای ورود آمبولانس های اورژانس به این 
محل، صبح روز دوشنبه جلسه آنی با حضور دادستان در این خیابان تشکیل و با بازدیدهای 
انجام شده دستورها فوری صادر شد. وی ادامه داد: دراین بازدید مقرر شد شهرداری نسبت 
به تسهیل در ورود و خروج بهتر و سریعتر پرسنل و آمبولانس  اورژانس اقدامات مقتضی را با 
قید فوریت به عمل آورده و اورژانس نیز تدابیر جدیدی از جمله استقرار آمبولانس در محل 
را با لحاظ شرایط خاص منطقه مذکور اتخاذ و اجرا نماید. سخنگوی مرکز مدیریت حوادث 
و فوریت های پزشکی قم ادامه داد: در پی انتشار تصویری در فضای مجازی طی روزهای 
گذشته و انتشار خبری در سایت صدا و سیمای استان قم به نقل از سخنگوی اورژانس 
۱۱۵ قم  در مورخ سوم شهریور ماه جاری مبنی بر جابجایی بیماری با شکل نامتعارف، ذکر 
چند نکته الزامی است. وی ادامه داد: بنده هیچگونه مصاحبه رسمی از طرف سخنگوی 
اورژانس ۱۱۵ با رسانه ها و صدا و سیما در این مورد صورت نگرفته است و مصاحبه منتشر 
شده از سوی ایشان تکذیب می گردد، لذا انتشار هرگونه تصویر و خبر در این مورد مورد 
تایید این مرکز نمی باشد. فراهانی،  تاکید کرد: شهروندان گرامی در محدوده خیابان 
انقلاب)چهارمردان( همانند گذشته در صورت نیاز به خدمات فوریت پزشکی می توانند 
با شماره ۱۱۵ تماس حاصل نمایند و بدیهی است مرکز اورژانس با لحاظ توضیحات فوق 
در کمترین زمان ممکن به ارائه خدمات فوریت پزشکی به مددخواهان اقدام خواهد کرد. 
در روزهای گذشته تصویری از نحوه جا به جایی یک مریض با استفاده از گاری در خیابان 
چهارمردان قم در فضای مجازی منتشر شد که با بازتاب های زیادی نیز مواجه شد. این در 
حالی است که به دلیل مسدود کردن کامل خیابان چهارمردان توسط شهرداری با نصب 

میله های حفاظ امکان ورود هیچ وسیله نقلیه ای به این خیابان وجود ندارد.

  معاون جهاد کشاورزی استان قم:

توزیع نهاده های دامی در قم بدون توقف 
ادامه دارد

 معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت:  توزیع نهاده های 
دامی موردنیاز تولیدکنندگان استان با کمک های دولت بدون توقف ادامه دارد.

علی اصغر همت بیان کرد: باوجود شرایط سخت ناشی از تحریم های ظالمانه دشمنان،  
توزیع نهاده های دامی موردنیاز تولیدکنندگان استان هیچ گاه متوقف نشد و این روند 
همچنان بر اساس نیاز واحدهای پرورش دام و طیور ادامه دارد. وی افزود:  نهاده های 
دامی همچون جو،  ذرت و سبوس به صورت مستمر بر اساس نیاز تولیدکنندگان استان 
تأمین می شود و مشکلی در این خصوص وجود ندارد. وی ادامه داد: بر اساس اقدام های 
بدون  روز هم  برای یک  در قم حتی  فعال  و مرغداری  دامداری  واحدهای  انجام شده،  
نهاده های موردنیاز خود نخواهند ماند. همت با اشاره به ظرفیت تولید محصولات دامی 
در قم،  گفت:  استان قم ظرفیت تولید سالانه ۴۰ هزار تن گوشت قرمز،  ۳۰ هزار تن مرغ 
گوشتی،  7۰ هزار تن تخم مرغ،  ۳۲۰ تن عسل و ۱۳۵ هزار تن شیر را دارد. وی افزود: 
کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی و اداره کل دامپزشکی استان به صورت مستمر از 
واحدهای دامداری و مرغداری فعال در قم بازدید و نسبت به پایش وضعیت آنان اقدام 
می کنند،  بنابراین سطح کیفیت این محصولات در استان قم در وضعیت مناسبی قرار 
دارد. وی بیان کرد:  هم اکنون به دلیل تقاضای بازار، وضعیت تولید در بخش دام پروری و 
مرغداری استان مناسب است و بهره برداران به دنبال افزایش ظرفیت های خود برای تولید 
محصول بیشتر هستند. میزان متوسط تولید بخش کشاورزی قم در سال برابر 7۴۶ هزار 
تن شامل ۴۲۵ هزار تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و ۵۰۰ تن آبزیان و ۳۲۰ هزار تن 
محصولات دامی است. بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل 
می دهند که طبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال ۱۳۹۵، قم دارای ۱۲7 
روستا با جمعیت بالای ۲۰ خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان بیش 

از ۵۵ هزار و ۸۶۵ تن است که در قالب ۱7 هزار و ۳۸۵ خانوار زندگی می کنند.
  

رئیس اداره اکرام و محسنین کمیته امداد استان قم خبرداد

کمک 360 هزار تومانی حامیان به هر یتیم در 
استان قم

رئیس اداره اکرام و محسنین کمیته امداد استان قم گفت: میانگین نقدی کمک حامیان 
به ایتام ماهیانه ۳۶۰ هزار تومان و به فرزندان محسنین ماهیانه ۱۱۰ هزار تومان است.

حسین قره داغی با اشاره به تعداد افراد تحت پوشش طرح اکرام و محسنین در استان 
قم اظهار کرد: هزار و ۹۰۰ فرزند یتیم و دو هزار و ۶۰۰ فرزند محسنین در استان زیرپوشش 
کمیته امداد هستند، در گذشته تعداد این افراد رو به کاهش بود، ولی با توجه به شرایط 
اقتصادی تعداد آن ها افزایش پیدا کرد. وی ادامه داد: ۲۱ هزار نفر حامی برای ایتام و 
محسنین مددجو کمیته امداد در استان قم داریم که ۱۶ هزار نفر از آن ها به صورت منظم 
کمک می کنند، میانگین نقدی کمک حامیان به ایتام ماهیانه ۳۶۰ هزار تومان و به فرزندان 
محسنین ماهیانه ۱۱۰ هزار تومان است. رئیس اداره اکرام و محسنین کمیته امداد استان 
قم افزود: در طول سال همیشه در حال جذب حامی برای ایتام و محسنین استان در 
مناسبت ها و غیر مناسبت ها هستیم تا بتوانیم خدمات بیشتری را به آن ها ارائه کنیم، البته 
در زمان هایی مثل ماه رمضان، عید قربان، عید غدیر، زمان بازگشایی مدارس و عید نوروز 
با حامیان تماس خواهیم گرفت تا بتوانیم  کمک هایی به غیر از تعهداتشان برای مددجویان 
بگیریم. قره داغی با اشاره به ارائه گزارش به حامیان طرح اکرام ایتام و محسنین اظهار 
کرد: گزارش هایی از نیازهای ایتام و محسنین توسط مددکاران تهیه می شود و به اطلاع 
حامیان می رسد، به عنوان مثال این مددجویان در زمینه مسکن، درمان و جهیزیه نیازهایی 
دارند و حامیان به میل خود کمک های را در این عرصه به مددجویان خواهند داشت. وی 
خاطرنشان کرد: در گذشته تعهد حامیان در طرح اکرام یتیم و محسنین، پرداخت ۳۰ هزار 
تومان برای هر یتیم و فرزند محسنین در ماه بود که از حامیان خواستیم این رقم را افزایش 

بدهند و به ۵۰ هزار تومان در هر ماه برسانند، برخی از حامیان کار را انجام دادند.

فرماندار شهرستان شهریار خبر داد:
افتتاح ۹4 پروژه عمرانی در همزمان با هفته دولت

فرماندار شهرستان شهریارگفت :۹۴پروژه عمرانی در سطح شهرستان شهریار با اعتبار 
۵۵۰ میلیارد تومان که بطور کامل تکمیل و آماده بهره برداری هستند و در هفته دولت با 
حضور مسئولین کشوری و استانی افتتاح خواهند شد.  مهندس طاهری: با اشاره به در 
پیشرو بودن هفته دولت اظهار داشت: با وجود تمام مشکلات،اقدامات خوبی انجام شده 
است و حدود ۸۰۰ میلیارد تومان هم پروژه در دست اقدام داریم که امیدواریم در دهه فجر 
افتتاح شود.  وی  در تشریح پروژه ها و اقدامات قابل انجام در هفته دولت بیان داشت: 
حدود هفت مدرسه قابل افتتاح، روشنایی تمام مسیر ورودی ها به شهرستان از محل ارزش 
افزوده، سالن ها و زمین های ورزشی، آبیاری های تحت فشار و گلخانه های مختلف، اضافه 

شدن خطوط تولید جدید به ۶ مرکز تولیدی صنعتی در این هفته در دست برنامه داریم.

می کنیم؟   چرا  سرزنش  را  خودمان  مدام  ما  چرا 
همیشه فکر می کنیم »ما« مسئول بسیاری از اتفاقات 
ناخوشایند اطرافمان بوده ایم؟ گفتگوی درونی منفی و 
انتقاد محض از خود، اتفاقی است که روانشناسان در 
پی تحلیل علت ها و حل آن هستند. اگر به این مشکل 
دچار هستید، اول علت های آن را بشناسید و سپس 
سعی کنید آن را حل کنید. با خودمان مهربان باشیم 

و خود را مسئول تمام اتفاقات ندانیم.
که  می کنیم  تجربه  را  لحظاتی  زندگی  در  ما  همه 
را  خودمان  و  می کنیم  صبحت  خودمان  با  درون  از 
سرزنش می کنیم. گفتگوی درونی خیلی از اطرافیان 
ما با خودشان مثبت و تشویق کننده است، اما چرا ما 
مدام خودمان را سرزنش می کنیم؟   چرا همیشه فکر 
می کنیم »ما« مسئول بسیاری از اتفاقات ناخوشایند 
انتقاد  و  منفی  درونی  گفتگوی  بوده ایم؟  اطرافمان 
اتفاقی است که روانشناسان در پی  از خود،  محض 
تحلیل علت ها و حل آن هستند. اگر به این مشکل 
دچار هستید، اول علت های آن را بشناسید و سپس 
سعی کنید آن را حل کنید. با خودمان مهربان باشیم 
و خود را مسئول تمام اتفاقات ندانیم. اگر از سرزنش 
خودتان  با  باید  شده اید  خسته  خودتان  از  انتقاد  و 
با  کنید  سعی  و  کنید  تمرین  باید  باشید.  مهربان تر 
راه هایی که در ادامه خواهیم گفت، ذهن مثبت تری 

داشته باشید.
خود سرزنشگری؛ مسیری که به افسردگی می انجامد
احتمالًا ما با زنان و مردانی مواجه بوده ایم که قبل از 
ازدواج متوجه مشکلاتشان با شریک سابق زندگیشان 
نبودند و از این جهت خودشان را سرزنش می کردند 
که چرا به علائم قبل از ازدواج دقت کافی را نکرده اند. 
سرزنش طلاق به نحوی است که گویی شریک سابق 
افراد نقشی در رسیدن رابطه به طلاق نداشته اند. خود 
واقعی  علت  کردن  فراموش  سرزنشگری  و  انتقادی 
پدیده ها و تعمیم آن به خود فرد است. فرد فراموش 
می کند که در روند رسیدن رابطه به طلاق، او و شریک 
سابق زندگی اش چه نقشی داشته اند و تمام مشکل را 
به خود نسبت می دهد. او می گوید من نفهمیدم و این 
مشکلات را قبل از ازدواج ندیدم. گویی او یک رابطه را 

به تنهایی شروع کرده است.
واقعیت این است که همه ما تصمیمات بدی گرفته ایم 
اینها نتیجه  از  اما بسیاری  که نتیجه آن را دیده ایم. 
عواملی است که خارج از کنترل ما است. عقیده ای 
وجود دارد که ما می توانیم حوادث زندگی را کنترل 
می افتد  که  اتفاقی  هر  مسئولیت  بنابراین  و  کنیم 
هستیم. طبیعی است که ما اشتباه کنیم و شکست 
بخوریم. باید خودمان را ببخشیم و خودمان را بپذیریم. 
این مسیری طولانی است که افراد برای پیشگیری یا 

کاهش افسردگی طی می کنند.
ما حق داریم شکست بخوریم

این نگاه و شیوه حل مشکلات غلط است و ما را تا 
مرز افسردگی پیش می برد. اساساً این امر نشان دهنده 
این است که انسان از ظرفیت بی پایانی برای انتقاد از 
خود برخوردار است. احساس کمبود اعتماد به نفس، 
احساس ناامنی و احساس بی کفایتی منشاء این تفکر 
است. بنابراین باید یاد بگیریم که با خودمان مهربان 

باشیم:
• همه ما نقص داریم

• خیلی از اتفاقات خارج از کنترل ما هستند
• با »ذهن آگاهی« با خودمان مهربان تر باشیم

و  داریم  نقص  ما  همه  بدانیم  یعنی  مهربانی  خود 

همه ما مستحق راحتی و بخشش هستیم. این اتفاق 
برعکس جریان انتقاد مداوم است. این برخلاف نفرتی 
است که بسیاری از افراد از خودشان دارند. ما با افراد 
امروز  زیادی در تجربه های زندگی مشترک هستیم. 
تنها ما نیستیم که به عنوان مثال طلاق گرفته ایم و در 
این تجربه بسیاری از افراد دیگر با ما همراه هستند. 
بسیاری از اتفاقات که ما خودمان را به خاطر آن سرزنش 
می کنیم، در همه افراد مشترک است. اگر همه ما قبل 
از وقوع چیزی از آن اطلاع داشتیم، حتما نابغه بودیم.

چگونه با خود مهربان باشیم؟
وقتی متوجه شدیم که با خودمان مهربان نیستیم و 
مدام در حال ایراد گرفتن از خودمان هستیم، سعی 
کنیم به ندای درونی خودمان پاسخ مثبت بدهیم. در 
اینجا مثالی از چگونگی پاسخ دادن به خود سرزنش گر 

آورده ایم:
صدای انتقادی: »تو خیلی احمق هستی. چرا از او 
خواستی بچه را از مدرسه بیاورد؟ باید می دانستی او 

تصادف خواهد کرد.«
می خواستی  تو  که  می دانم  »من  دلسوزانه:  پاسخ 
امروز بچه به موقع از مدرسه برگردد. تو برای وقت بچه 
احترام قائل هستی. این تقصیر تو نیست که اتفاقی 
تو هم رانندگی  اگر  او پیش آمده است.  در رانندگی 

می کردی ممکن بود این اتفاق پیش آید.«
برای خودتان نامه دلسوزانه بنویسید

تصور کنیم یک دوست داریم که بدون قید و شرط ما را 
دوست داشته باشد، ما را ببخشد، تجربیات زندگی ما را 
درک کند و همه نقاط قوت و ضعف ما را بشناسد. حتی 
همه چیزهایی که در آن شکست خورده ایم و احساس 
شرمندگی می کنیم را می داند. برای این دوست خیالی 
نامه بنویسیم. در نظر بگیریم این دوست مهربان در 
مورد نقص ما چه خواهد گفت؟ این دوست چگونه 
با دلسوزی عمیقی که به ما دارد در مورد ما قضاوت 
خواهد کرد؟  این دوست چه می نویسد تا به ما یادآوری 
کند که ما فقط انسان هستیم و همه مردم دارای نقاط 

قوت و ضعف هستند؟
لمس محبت آمیز خود

نوازش  و  محبت آمیز  لمس  با  می توانید  همچنین 
خود را آرام و آرام کنید. لمس فیزیکی یک ابزار درمانی 
قدرتمند است. لمس کردن خود، هورمون عشق را 
اعتماد  آرامش،  احساس  ایجاد  باعث  و  می کند  آزاد 

هورمون  کاهش  باعث  همچنین  می شود.  امنیت  و 
استرس کورتیزول می شود که وقتی خودمان یا دیگران 
مورد سرزنش یا انتقاد قرار بگیرند آزاد می شود. بنابراین 
اکسی توسین را افزایش و کورتیزول را کاهش می دهد. 
این یک روش بسیار ساده اما مؤثری برای آسایش خود 

به شمار می رود.
به طور کلی سعی کنید با اقدامات فوق و روش های 
جزئی زیر و کمک گرفتن از متخصص با خود مهربان 

باشید:
۱. به افکار خود توجه کنید: مچ خودتان را هنگام 

گفتگوی منفی بگیرید.
۲. فعالیتی را انتخاب کنید که در هنگام افکار منفی، 
موسیقی  کنید،  پیاده روی  مثلا  کند.  منحرف  را  آن 

گوش کنید، دوش بگیرید، بدوید و یا  کار کنید.
۳. با بررسی شواهد نشان دهید که ذهن شما به 

نادرستی تمام مسئولیت را بر دوش شما می اندازد.
۴. افکار منفی اغراق آمیز را با گفته های واقع گرایانه 
جایگزین کنید: به خاطر داشته باشید که نیازی به 
نفس  به  »اعتماد  ندارید.  غیرواقعی  مثبت  اظهارات 
به  نسبت  »شک  اندازه  به  می تواند  حد«  از  بیش 
قابلیت ها« آسیب جدی برساند. اما یک نگرش متعادل 

و واقع بینانه برای تقویت ذهنی اهمیت دارد.
۵. از خود بپرسید در این مواقع به یک دوست چه 
از  با دیگران راحت تر  توصیه ای می کنید؟ دلسوزی 
دلسوزی با خود است. وقتی با دشواری روبرو هستید 
یا به توانایی خود در موفقیت شک می کنید، از خود 
بپرسید »من به دوستی که این مشکل را داشته باشد 
چه می گویم؟« سپس سخنان مهربانانه و عاقلانه را به 

خود بگویید.
۶. خود را بپذیرید و به سمت پیشرفت حرکت کنید. 
در عین حال که برای ارتباط گرفتن در محل کار نگران 
هستید، تصمیم بگیرید که مهارت های صحبت کردن 

خود را بهبود ببخشید.
7. مغز خود را آموزش دهید تا متفاوت فکر کند. ذهن 
شما می تواند بهترین دارایی یا بدترین دشمن شما 

باشد. آموزش درست آن بسیار مهم است.
تمرینات قدرتی ذهنی به شما کمک می کند تا از 
خود انتقادی سمی را ساکت کنید. با تمرین، می توانید 
گفتگوی درونی مثبت تر و رو به پیشرفت تری ایجاد 

کنید که شما را در رسیدن به اهدافتان کمک کند.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان خبر داد

افزایش 2 برابری پسماند خشک با اجرای طرح 
تخصصی شدن جمع آوری

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان گفت: با گذشت دو ماه از اجرای 
طرح تخصصی جمع آوری پسماند خشک در شهر اصفهان، میزان پسماند شهر اصفهان 

از ۳7 تن در خرداد ۹۸ به بیش از 7۵ تن افزایش یافت.
علی دهنوی با اشاره به طرح تخصصی شدن جمع آوری پسماند خشک در شهر اصفهان 
که از دو ماه پیش در شهر اجرایی شده است، اظهار کرد: پیش از اجرای این طرح پسماند 
خشک و تر از سوی پیمانکاران مناطق با هم جمع آوری می شد و به دلیل حضور برخی 
گروه های غیرمجاز برای جمع آوری پسماند خشک در شهر، میزان پسماند به ۳7 تن در ماه 
خرداد سال جاری کاهش یافته بود. وی ادامه داد: با توجه به اینکه از ابتدای تیرماه جمع 
آوری پسماند خشک در اختیار سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان قرار گرفت، با 
همکاری دادستانی اصفهان، نیروی محترم انتظامی و  نیز دادیار شعبه ویژه بهداشتی و 
زیست محیطی، با گروه های غیرمجازی که اقدام به جمع آوری پسماند خشک می کردند، 
برخورد و برخی کارگاه ها پلمپ شد و این کار با شدت در حال انجام و پیگیری است. در 
حال حاضر تنها در برخی مناطق حاشیه ای شهر هنوز فعالیت این گروه ها ادامه دارد. 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان افزود: برخی از این گروه ها با راه 
اندازی کارگاه های زیرزمینی غیرمجاز اقدام به تولید برخی اجناس و مواد از پسماندهای 
خشک می کردند که این اقدام بهداشت شهروندان را تهدید می کرد. وی با اشاره به اینکه 
در طرح جدید جمع آوری پسماند، شهر اصفهان به دو ناحیه غربی و شرقی با محوریت 
چهارباغ عباسی، تقسیم شد، گفت: از زمان اجرایی شدن این طرح وزن پسماند جمع 

آوری شده در شهر از ۳7 تن به تدریج به 7۵ تن افزایش یافته است.
افزایش نرخ بازیافت دریافتی از شهروندان در ایستگاه های بازیافت

دهنوی با بیان اینکه در راستای اجرای این طرح، ایستگاه های بازیافت نیز در اختیار 
سازمان مدیریت پسماند قرار گرفت، تصریح کرد: پیش از این مردم در ازای تحویل بازیافت 
نمک دریافت می کردند اما در طرح جدید، هم نرخ مواد بازیافتی افزایش یافته و نیز در ازای 

تحویل، مردم هدایای غیر نقدی دریافت کرده و یا اصفهان کارت خود را شارژ می کنند. 
وی بیان کرد: قبلا نرخ هر کیلو مواد بازیافتی در ایستگاه ها ۱۰۰ تومان بود اما اکنون 
نرخ هر کیلو مواد بازیافتی با دریافت در منازل ۲۰۰ تومان و در ایستگاه بازیافت ۳۰۰ تومان 
است و اگر شهروندی در ازای تحویل قصد داشته باشد »اصفهان کارت« خود را شارژ کند، 

نرخ هر کیلو بازیافت ۳۵۰ تومان برای وی محاسبه می شود.

رئیس پلیس فتا استان قم :

مراقب شگرد های جدید کلاهبرداران در 
فضای مجازی باشید

رئیس پلیس فتا استان قم ضمن توصیه به شهروندان در خصوص شگرد های جدید 
کلاهبرداران در فضای مجازی، گفت: طمع، اعتماد و سادگی ۳ ضلع مثلثی است که 

کاربران را در فضای مجازی دچار مشکل و دردسر می کند. 
 سرهنگ علی موالی اظهارداشت: متناسب با مناسبت های ملی و مذهبی در طول سال 
برخی از افراد شیاد و سود جو با طراحی سایت، کانال و گروه هایی در شبکه های  اجتماعی 
درصدد تشویق و ترغیب کاربران به همکاری در امور خیریه و کمک به خانواده های کم 
بضاعت در قالب طرح ایتام و محسنین، ثبت نام در سایت سبد کالا، هدفمندی یارانه ها و 
سهام عدالت، کمک مالی به موسسه های خیریه و افراد بی سرپرست، انجمن حمایت از 
بیماران خاص، ثبت نام کارت سوخت، تبلیغ و فروش سوالات امتحانات نهایی و کنکور، نرم 
افزارهای نذری یاب در فضای مجازی، کلاهبرداری پیامکی، کلاهبرداری در سایت های 
درج آگهی کالا، کلاهبرداری تحت عنوان برندگان مسابقات رادیویی" اقدام به دسترسی به 
اطلاعات هویتی و حساب های بانکی کاربران در فضای مجازی می کنند. وی توصیه کرد: 
طمع ،اعتماد و سادگی ۳ ضلع مثلثی است که کاربران را در فضای مجازی دچار مشکل 
و دردسر می کند چرا که هویت ها در فضای مجازی می تواند واقعی ای نباشد برخی از 
مجرمان سایبری در جهت نیل به اهداف سوء و کسب مال غیرمشروع با هویت های جعلی 
و عناوین گمراه کننده و تبلیغات دروغین در جهت کلاهبرداری از شهروندان اقدام می 
کنند. رئیس پلیس فتا استان قم بیان داشت :مجرمان سایبری با تشکیل گروه و کانال 
هایی تحت عناوین گمراه کننده اعم از کانالهای پزشکی و انجمن های حمایت از بیماران 
خاص ثبت نام شهروندان در سایت های دولتی )سهام عدالت، یارانه( درصدد اخاذی و 
کلاهبرداری از شهروندان و متقاضیان هستند لذا شهروندان بایستی در این باره از منابع 
معتبر اقدام و قبل از واریز هر گونه وجهی، اطلاعات لازم و جامع را دریافت کرده و فریب 

تبلیغات دروغین در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی را نخورند.
کلاهبرداری افراد سود جو با هک شبکه های اجتماعی

افزایش  به  اشاره  با  خود   سخنان  از  دیگری  بخش  در  قم  استان  فتا  پلیس  رئیس 
کلاهبرداری ها در شبکه های اجتماعی بر لزوم هوشیاری هرچه بیشتر شهروندان تاکید 

کرد و گفت: مراقب کلاهبرداری افراد سود جو برای هک شبکه های اجتماعی باشید. 
 سرهنگ موالی  اظهارداشت: اخیراً روشی در شبکه های اجتماعی رواج پیدا کرده که 
توسط آن مجرمان سایبری گوشی های هوشمند را به نوعی هک کرده و به اطلاعات افراد 
دسترسی پیدا می کنند، این شیوه کلاهبرداری تازگی نداشته ولی با این وجود بازهم در 
حال قربانی گرفتن است. وی افزود: در این روش، کلاهبرداران با وارد کردن شماره افراد 
در شبکه های اجتماعی و ساخت حساب کاربری با شماره آن ها، اقدام به اخاذی و انواع 

جرایم با سوءاستفاده از شماره موبایل افراد می کنند.

همزمان با هفته دولت صورت گرفت

بهره برداری از خط انتقال جدید آب شهر کهک 
همزمان با هفته دولت خط انتقال جدید آب شهر کهک با اعتباری بالغ بر ۸ هزار میلیارد 

ریال با حضور استاندار، فرماندار و جمعی از مدیران استان به بهره برداری رسید.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان در حاشیه بهره برداری از این خط انتقال در سخنانی 
با اشاره به مشکلات کمبود آب در شهر کهک اظهار داشت: با رسیدن آب سرشاخه های دز 
به قم در سال ۹۴ مشکل تأمین آب این شهر تا حدودی زیادی برطرف شد. وی با اشاره به 
اینکه بخشی از خط انتقال قدیمی آب شهر کهک به علت فرسودگی و نداشتن ظرفیت لازم، 
مشکلاتی را در سال های اخیر به وجود آورده بود، خاطرنشان کرد: به منظور رفع این مشکل 
نیز خط انتقال جدید آب شهر کهک با اعتباری بالغ بر ۸ هزار میلیارد ریال اجرا شد. رئیس 
هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم یادآور شد: خوشبختانه با اجرای 
این خط انتقال که امروز به صورت رسمی شاهد بهره برداری آن هستیم در تابستان امسال 
هیچگونه قطعی آب در شهر کهک نبودیم. وی با اشاره به اینکه ابتدا تا انتهای شهر کهک 
بیش از ۱۰۰ متر اختلاف ارتفاع دارد، گفت: به همین دلیل نیازمند ساخت یک مخزن 
ذخیره آب جدید هستیم که زمین آن نیز با مساعدت شهرداری و شورای شهر کهک آب و 
فاضلاب واگذار شده است که با احداث آن فشار آب در بخش پایین دست شهر نیز مناسب 
خواهد شد. دکتر صادق پور با قدردانی از مساعدت های شهرداری و شورای شهر کهک و 
حمایت های بی دریغ استاندار محترم، خواستار تصویب اعتبار جهت احداث این مخزن 
شد و اظهار داشت: در صورت تأمین بخشی از اعتبارات ساخت این مخزن از سوی استان 

مابقی آن را از منابع داخلی تأمین و عملیات اجرایی آن را آغاز خواهیم کرد.
 

معاون شهردار قم خبر داد؛

فعالیت ۱0 پارکینگ موتورسیکلت در شهر قم
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از فعالیت ۱۰ پارکینگ موتورسیکلت در این 
شهر خبر داد و گفت: ۸ پارکینگ در هسته مرکزی شهر قم قرار دارد. عباس ذاکریان در 
خصوص احداث پارکینگ موتورسیکلت در هسته مرکزی شهر قم، گفت: پارکینگ های 
موتورسیکلت مقابل صحن فاطمی حرم مطهر، تقاطع عمار یاسر به سمت خیابان انقلاب و 
کنار مسجد امام حسن عسکری)ع( در نظر گرفته شده است. وی اظهار داشت: متأسفانه 
مردم تا زمانی که محدودیت برای پارک موتورسیکلت در پیاده روها در نظر گرفته نشود از 
پارکینگ استفاده نمی کنند. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: در 
برخی نقاط از جمله بوستان علوی پارکینگ موتورسیکلت در نظر گرفته شد اما استقبالی از 
آن انجام نگرفت بنابراین جمع آوری شد. وی با اشاره به ایجاد ۱۰ پارکینگ موتورسکیلت در 
شهر قم، افزود: هشت پارکینگ در هسته مرکزی شهر، یک پارکینگ در بوستان فدک و یک 
پارکینگ نیز در 7۲ تن در نظر گرفته شده است. ذاکریان بیان کرد: با توجه به اینکه احداث 

پارکینگ موتورسیکلت امری ضروری است بنابراین به دنبال افزایش پارکینگ ها هستیم.

سرپرست فرمانداری شهرستان قدس خبر داد 
افتتاح ۵00 میلیارد ریال پروژه عمرانی در هفته دولت 
سرپرست فرمانداری شهرستان قدس از افتتاح ۵۰۰ میلیارد ریال پروژه عمرانی در هفته 
دولت خبر داد و گفت: همزمان با آغاز هفته دولت با حضور استاندار تهران این میزان پروژه با 
اشتغالزایی ۱۰۰ نفر وارد فاز بهره برداری خواهد شد. لیلا واثقی در نشست باخبرنگاران اظهار 
داشت: درهفته دولت تعدادی از پروژه های عمرانی  قابل بهره برداری با حضور محسنی بند 
پی استاندار تهران با گلباران گلزار شهداء و دیدار با خانواده معظم شهدا و با دستان استاندار 
افتتاح خواهد شد و تحویل مردم فهیم شهرستان قدس می شود. وی همچنین با اشاره به 
پروژه های مشارکتی بخش خصوصی، خاطرنشان کرد: ۱۵۵۰ میلیارد ریال طرح سرمایه 
گذاری تا پایان سال نیز در مرحله بهره برداری قرار دارند که این میزان سرمایه گذاری ۶۰۸ 
اشتغال برای متقاضیان جویای کار ایجاد خواهد کرد. واثقی تصریح کرد: مجموع این تعداد 
اعتبار عمرانی و مشارکتی در نوع خود می تواند بخشی از مطالبات مردم را پاسخگو بوده و 
امیدواریم مسیر تحول شهرستان نیز با ادامه دیگر پروژه ها، هموار شود. سرپرست فرمانداری 
شهرستان قدس درپایان خاطرنشان کرد: غباروبی گلزار شهدا؛ افتتاح پارلمان شهری 
،افتتاح ٣خانه فرهنگ درمناطق مختلف شهرستان، تجلیل از کارمندان نمونه به مناسبت 

هفته دولت بخشی از برنامه های شهرستان دراین ایام خواهد بود.

چگونه با خود مهربان باشیم؟

چرا مدام خودمان را سرزنش می کنیم؟ 

اجتماعی

 فرزندآوری یکی از جدی ترین موضوعاتی است که از دید کارشناسان می تواند روند 
یک زندگی مشترک را تحت تاثیر خود قرار دهد.

، یکی از مواردی که پیش از ازدواج یا در هنگام ازدواج مغفول می ماند، فرزندآوری 
است؛ مساله ای که اهمیت آن پس از ازدواج دو چندان می شود و می تواند زمینه 
های اختلافات خانوادگی بزرگ را به همراه آورد. این مساله با ایجاد احساس ناکامی، 
افسردگی و پشیمانی، روابط عاطفی و سلامت روانی را که برای ادامه یک زندگی مشترک 

لازم است تحت تاثیر قرار می دهد و نتیجه یک زندگی مشترک را می تواند تغییر دهد.
از این رو مشاوره پیش از ازدواج با در نظر گرفتن معیار و ملاک های لازم جهت یک 
زندگی موفق و دادن آگاهی های ضروری پیش از ازدواج تا حدودی می تواند از بروز این 
گونه اختلافات و ناسازگاری ها بکاهد و روند زندگی را به جریان درست و موفق آن هدایت 
کند. با توجه به اهمیت این بحث، پژوهشگر ایرنا با »رسول روشن« مشاور و روانشناس 

به گفت و گو نشست.
روشن در پیوند با مشاوره پیش از ازدواج گفت وگوی خود را چنین آغاز کرد: با توجه به 
تغییراتی که در جامعه صورت گرفته و جامعه از حالت سنتی به تدریج خارج می شود و 
ما نه یک جامعه صرفا سنتی و نه یک جامعه صرفا مدرن داریم به مراتب این امر، تغییرات 
و تحولاتی در شرایط گذار پیش می آید که یکی از این تغییرات می تواند در بحث ازدواج 
باشد. وقتی بحث ازدواج مطرح می شود جوانان باید بررسی کنند که آیا ازدواج آنها از 
تمام ابعاد لازم برخوردار است یا خیر. برای مثال ابتدا باید مشخص شود که دو جوان به 
لحاظ بلوغ روانی، جسمی و عاطفی و اجتماعی آماده هستند یا خیر. از طرف دیگر باید 
دانست طبقات اجتماعی این افراد با هم همخوانی دارد یا خیر. یا از نظر تحصیلات آیا 

با هم همخوانی دارند یا خیر.
بحث دیگری که بسیار مهم است این است که متخصصان باید شخصیت هر دو طرف 
را در نظر بگیرند که این بحث بسیار در رفتار افراد تعیین کننده است. به طوری که اگر 
این شخصیت ها در تضاد و تقابل یکدیگر باشند اصلا صلاح نیست که این دو جوان با 
دو تیپ شخصیتی متعارض ازدواج کنند. ویژگی ها و صفات شخصیتی در رفتارهای 
افراد بسیار مهم و تاثیر گذار است. بعضی از جوانان که ویژگی های شخصیتی کناره گیر 
دارند و بیشتر دوست دارند کارهای خود را به صورت انفرادی و تنهایی انجام دهند، این 
افراد با چنین تیپ شخصیتی نمی توانند همدلی لازم را در یک زندگی زناشویی ایجاد 
کنند و با فردی که بسیار برون گرا و اجتماعی است و دور هم بودن و در جمع بودن را 
دوست دارد نمی تواند زندگی موفقی داشته باشد، مگر آنکه پیش از ازدواج از کمک ها 

و توصیه های روانشناسان بهره مند شوند.
 مشاوره پیش از ازدواج سبب می شود افراد با آگاهی بیشتری نسبت به نقاط قوت و 
ضعف یکدیگر وارد عرصه زندگی شوند. این باورهای عامیانه که زن و شوهر بعد از ازدواج 
و بعد از شروع زندگی مشترک رفتارهای خوبی خواهند داشت یا مشکلات رفتاریشان 

حل خواهد شد در دنیای مدرن دیگر رنگ باخته است.
روشن در خصوص اهمیت توجه و توافق زوجین در خصوص فرزندآوری گفت: یکی 
از مسائل مهمی که باید زوجین پیش از ازدواج درنظر بگیرند، بحث فرزندآوری است 
که باید قبل از تشکیل زندگی یعنی قبل از اینکه افراد وارد چرخه های رسمی و جدی 
ازدواج شوند، نسبت به این موضوع به توافق برسند. بعضی از افراد ممکن است بگویند 
ما اصلا بچه نمی خواهیم یا نمی خواهیم بچه دار شویم و یا یک دختر ممکن است آرزو 
و یا آمالش مادر شدن باشد یا پسرها ممکن است چنین آرزوهایی داشته باشند بالاخره 

این امر موضوعی است که باید با یکدیگر در مورد خود بچه دار شدن و سپس راجع به 
مسائل تربیتی اش قبل از ازدواج به توافق برسند. بخصوص اینکه امروزه سن ازدواج 
بالا رفته و دیگر زمان زیادی برای خانم ها با توجه به مشکلات پیش رو وجود ندارد. لذا 
این امر باید قبل از ازدواج مشخص شود که آیا فرزند می خواهند یا نه. راجع به تعداد 
فرزندان و زمانی که می خواهند فرزند دار بشوند از قبل به توافق برسند و از این موضوع 

چشم پوشی نکنند.
مصائب نبود توافق بر سر فرزند

روشن در خصوص مشکلاتی که در صورت عدم توافق زوجین در خصوص فرزندآوری 
ایجاد می شود، گفت: وقتی در مورد فرزند قبل از ازدواج صحبت نشود چند حالت به 
وجود می آید؛ ممکن است یکی از زوجین بگوید که هدف من از ازدواج این نبود که 
بچه دار بشوم و از طرف دیگر طرف مقابل ممکن است علاقه و اشتیاق بسیاری برای 
فرزند دار شدن داشته باشد و این می تواند منشا یک اختلاف بزرگ بین زوجین شود. 
فرزنددار شدن یکی از مهمترین موضوعاتی که برخی از جوانان آرزویشان است و طرف 
دیگر در صورت عدم رضایت و تن دادن به چنین امری به منزله سلب حقوق طرف دیگر 
قلمداد می شود. بنابراین فرزند دار شدن موضوع بسیار مهمی است که باید مدت ها 
قبل مورد بحث قرار گیرد و اگر هم قبل از ازدواج بحث نشده است بعد از آن زوجین باید 
با کمک یک مشاور به یک نتیجه واحد برسند. مخصوصا خانواده ها با اعمال فشار بر 
زوجین ممکن است آنها را وادار به تصمیمی بگیرند که  بعدها زندگی این دو نفر را تحت 
شعاع قرار دهد. چون این امر می تواند در روابط عاطفی آنها و زندگی آینده تاثیر گذار 
باشد. ممکن است در سنین بالاتر احساس پشیمانی برای افراد به وجود بیاید. چه بسا 
مراجعینی بودند که در سنی این تصمیم را گرفتند و بعد از مدتی پشیمان شدند که چرا 

چنین تصمیمی گرفته اند و این تصمیم را نمی بایست می گرفتند.
وی افزود: این امر مثل یک ناکامی می ماند. فرد احساس می کند دیگر نمی تواند به 
هدف ها، آرزوها  و آمالش دست یابد. در چنین فضایی ناامیدی، افسردگی، اضطراب 
و برهم خوردن ارتباطات عاطفی برای زوجین به وجود می آید. هدفی که معمولا برای 
ازدواج وجود دارد مبنی بر اینکه آرامشی وجود داشته باشد تا افراد بر اساس آن زندگی 
کنند اگر یکی از زوجین راضی نباشد و بخواهد صاحب فرزند شود مطمنا این آرامش 
به وجود نخواهد آمد و اثرات نامطلوب روانی را برای وی خواهد داشت. برخی از آنها 
افسرده می شوند بعض ها مضطرب و بعضی ناامید می شوند و ارتباطاعات عاطفی 
شان با شوهر یا همسرشان برهم می خورد و به قول معروف آن لذت زیستی، روانی 
و سلامت روانی که باید بین زوجین باشد با یک نقیصه ای رو به رو می شود که این 
سلامت روان تامین نخواهد شد و آرامش از بین خواهد رفت. روشن در خصوص لزوم 
تغیر باورها و نگرش های افراد پس از فرزنددار شدن گفت: یک نگرش یا باوری مبنی 
بر فرزند نخواستن است؛ باوری که برای خود فرد مورد قبول است ولی ممکن است در 
جامعه مورد پذیرش نباشد. وقتی چنین فردی با چنین باوری وارد عرصه زندگی مشترک 
می شود باید بداند که باورش چقدر  و تا چه حد در زندگی مشترک وی تاثیر گذار است و 
در خصوص این موضوع باید تجدید نظر کند. چون ما باورهایی پیش از ازدواج داریم که 
در طی زندگی مشترک این باورها تعدیل می شوند. بالاخره این هم باوری است که برای 
خود فرد قابل احترام است و اگر این باور وجود دارد واقعا نباید وارد زندگی مشترک شود. 
اگر هم وارد زندگی مشترک می شود با فردی ازدواج کند که وی هم همین باور را داشته 

باشد تا بتوانند در کنار هم مشکلاتشان را حل کنند.

ضرورت مشاوره پیش از ازدواج 

فرزندانی که پیش از ازدواج هم باید به فکرشان بود
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شاخص کل در بازار بورس  به رقم ۲۷۴ هزار و ۸۷۱ واحد رسید

تکرار رکورد شکنی در تالار شیشه ای

 شاخص کل در بازار بورس  دیروز پنج هزار و ۶۴۶ واحد رشد داشت که در نهایت این 
شاخص به رقم ۲7۴ هزار و ۸7۱ واحد رسید.

براساس معاملات دیروز بیش از چهار میلیارد و ۹7۹ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش ۱۵ هزار و ۸۰۹ میلیارد ریال در ۳7۱ هزار نوبت داد و ستد شد.

همچنین شاخص کل )هم وزن( با ۲ هزار و ۲۱۶ واحد افزایش به 7۵ هزار و ۹۳7 واحد 
و شاخص قیمت )هم وزن( با یک هزار و ۴۸۳ واحد رشد به ۵۰ هزار و ۸۳۲ واحد رسیدند.
شاخص آزاد شناور نیز هفت هزار ۳۸۰ واحد افزایش به رقم ۳۱۴ هزار و ۱۸۲ واحد 
رسید، شاخص بازار اول چهار هزار و ۶۰7 واحد و شاخص بازار دوم ۹ هزار و ۲۲۳ واحد 
رشد داشتند. علاوه بر این در بین تمامی نمادها، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با ۳۸۰ 
واحد، گسترش نفت و گاز پارسیان )پارسان( با ۲۸7 واحد، گروه مپنا )سهامی عام( 
)رمپنا( با ۲۸۱ واحد، پتروشیمی پارس )پارس( با ۲۵۸ واحد، سرمایه گذاری غدیر 
)وغدیر( با ۲۲۸ واحد، ملی صنایع مس ایران )فملی( با ۲۱۹ واحد و معدنی و صنعتی 
گل گهر )کگل( با ۱۶۸ واحد بیشترین تأثیر مثبت را بر شاخص کل داشتند. در مقابل 
بانک اقتصاد نوین )ونوین( با ۲۶ واحد، بانک پارسیان )وپارس( با ۲۲ واحد از جمله 
گروه هایی بودند که افت شاخص بورس را رقم زدند. برپایه این گزارش، در بین نمادهای 
امروز نماد بانک تجارت، ایران خودرو، سایپا، پالایش نفت اصفهان، بانک پاسارگاد، فولاد 
مبارکه اصفهان و نوسازی و ساختمان تهران در گروه نمادهای پربیننده قرار داشتند. 
گروه شیمیایی در معاملات امروز صدرنشین برترین گروه های صنعت شد و در این گروه 
۱۶7 میلیون و ۹۳۴ هزار برگه سهم به ارزش یک هزار و ۴۸7 میلیارد ریال داد و ستد 
شد. آخرین وضعیت شاخص فرابورس شاخص فرابورس نیز دیروز ۹۲ واحد رشد داشت 
و بر روی کانال سه هزار و ۶۵۳ واحد ثابت ماند. همچنین در این بازار یک میلیارد و ۸۹۴ 
میلیون برگه سهم به ارزش بیش از ۱۲ هزار و ۱۸۶ میلیارد ریال داد و ستد شد. در بین 
تمامی نمادها، سنگ آهن گهرزمین )کگهر(، پتروشیمی مارون )مارون(، پتروشیمی 
زاگرس )زاگرس(،  سهامی ذوب آهن اصفهان )ذوب(، هلدینگ صنایع معدنی خاورمیانه 
)میدکو(، تولید نیروی برق دماوند )دماوند( و تولید برق عسلویه مپنا )بمپنا( بیشترین تأثیر 
مثبت را بر شاخص این بازار داشتند. در مقابل س. توسعه و عمران استان کرمان )کرمان( 

و صنایع ماشین های اداری ایران )مادیرا( مانع از رشد بیشتر این شاخص شدند.

با اجرای  طرح ملی »ابرار« 

 دو هزار کیلومتر راه روستایی نیمه تمام امسال 
تکمیل می شود

با هدف تکمیل شبکه راه های  و  امید  و  برنامه های دولت تدبیر  در راستای اجرای 
روستایی طرح ملی »ابرار« مشتمل بر ساخت، تکمیل و بهره برداری از دو هزار کیلومتر 
از راه های اولویت دار روستایی با ۱۸۰ اکیپ راهسازی و یک هزار و ۵۰۰ دستگاه ماشین 

آلات راهسازی دولتی اجرایی می شود.
این طرح در وزارت راه و شهرسازی و توسط سازمان راهداری و حمل و نقل جادهای، 
از محل اعتبارات ملی و استانی تامین اعتبار شده است.  در این طرح که قرار است با 
استفاده از اکیپ های راهسازی سراسر کشور اجرا شود اولویت با تکمیل راه های روستایی 
ناتمام است. بر اساس این گزارش اولویت اجرای پروژه ها در طرح ابرار، تکمیل پروژه های 
نیمه کاره و تکمیل راه های روستایی بالای ۲۰ و ۵۰ خانوار فاقد راه آسفالته است که با 
توان اجرایی اکیپ های راهسازی در استان های سراسر کشور اجرا خواهد شد. در مرحله 
دوم اجرای طرح »ابرار« ساخت و تکمیل سه هزار کیلومتر راه روستایی تا پایان دولت 
دوازدهم هدفگذاری شده و در دستور کار سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای قرار 
گرفته است. پیش تر راه های روستای در دو بخش نگهداری و ساخت مدیریت می شد 
که نگهداری راه های روستای به عهده سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای و ساخت 
راهها برعهده شرکت ساخت وتوسعه زیربناهای حمل و نقل کشور بود. با این حال این 
زمزمه همیشه وجود داشت که راه روستایی متولی ندارد و عدم توسعه اندک و پیشرفت 
لاک پشتی پروژه های راهسازی در روستاها مهر تاییدی بر این ادعا بود. از ۵ سال پیش 
تاکنون تعداد بسیار زیادی پروژه راهسازی در روستاها تعریف و حجم قابل توجهی از 
مطالبات روی زمین جا مانده بود و اعتبارات کافی برای ساخت و بهره برداری از این راهها 
وجود نداشت. بر اساس آماری که سازمان راهداری وحمل ونقل جاده ای منتشر کرده 
است بیش از ۵ هزار کیلومتر راه روستایی نساخته و نیمه تمام در کشور وجود دارد. بر 
همین اساس و با هدف تعیین تکلیف راههای روستای و افزایش سرعت عمل در تکمیل 
راه های روستایی، ساخت راه های روستایی از شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و 
نقل کشور به سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای واگذار شد و احکام و ابلاغیه های 
آن صادر شد و درحال حاضر سازمان راهداری متولی ساخت و نگهداری از راههای 
روستایی است. هدف از تغییر متولی ساخت راههای روستایی تغییر سیاست ها بود که 
برای ساخت راههای روستایی به دنبال پیمانکار و کمک بخشی خصوصی نباشیم و خود 
دولت با امکانات راهسازی و راهداری دولتی اقدام به تکمیل راه های ناتمام کند. بر این 
اساس قرار شد در طرحی با عنوان ابرار دو هزار و۵۰۰ کیلومتر تعهدات نیمه کاره که یا 
تمام نشده بود یا با پیشرفت فیزیکی کم رها شده بود به ادارات کل راهداری معرفی و با 

اکیپ های اجرایی ادارات کل راهداری تمام شود.

سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

سهمیه بندی نداریم
 سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه دولت و مجلس هیچ 
برنامه ای برای سهمیه بندی به شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اعلام نکرده اند، 
گفت: در صورت همکاری مردم و استفاده حداکثری از کارت شخصی جلوی سوء 

استفاده های احتمالی گرفته خواهد شد.
فاطمه کاهی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره تعداد افرادی که هنوز کارت 
سوخت خود را دریافت نکرده اند، اظهار داشت: با توجه به فرآیندهای تعریف شده، 
اطلاعات خودروها پس از شماره گذاری دریافت و به صورت خودکار، کارت هوشمند 
سوخت صادر شده و به آدرس مالک خودرو ارسال می شود. با این اوصاف از منظر وزارت 
نفت همه خودروها دارای کارت هوشمند سوخت هستند. اما با توجه به کم اهمیت شدن 
استفاده از کارت های هوشمند شخصی از سال ۹۴ بیشتر مالکین از کارت آزاد جایگاه دار 
استفاده می کردند.  وی افزود: با توجه به فراخوان های انجام شده حدود ۴.۵ میلیون نفر 
که به هر دلیل کارت خود را مفقود کرده و یا در اختیار ندارند درخواست المثنی داده اند 

که تا پایان مهر ۹۸ همگی تولید و ارسال خواهد شد.
کارت جایگاه داران حذف نمی شود

سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه در حال حاضر همه 
جایگاه ها به سامانه کارت هوشمند سوخت تجهیز شده اند، درباره زمان حذف کارت 
جایگاه داران گفت: هیچ برنامه ای برای حذف کارت جایگاه دار وجود ندارد. علت محدود 
کردن کارت جایگاه داران نیز تشویق مردم به استفاده از کارت هوشمند شخصی است.
وی درباره احتمال سهمیه بندی با اعمال اجباری شدن استفاده از کارت سوخت شخصی 
خاطرنشان کرد:  دولت و مجلس هیچ برنامه ای برای سهمیه بندی به شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی اعلام نکرده اند و صرفاً به منظور جلوگیری از سوء استفاده از کارت های 
هوشمند شخصی، این طرح اجرا می شود. کاهی درباره تغییر میزان مصرف سوخت با 
اعمال سوخت گیری با کارت شخصی گفت: با توجه به اینکه در روزهای ابتدایی اجرای 
طرح هستیم فعلا آمار دقیقی نمی توان ارائه داد.  وی درباره تاثیر استفاده از کارت بر 
کاهش میزان مصرف نیز تاکید کرد: قطعاً با توجه به سوء استفاده های انجام شده از 
کارت های شخصی، در صورت همکاری مردم و استفاده حداکثری از کارت شخصی 

جلوی سوء استفاده های احتمالی گرفته خواهد شد.

با حکم وزیر صنعت؛

 فرشاد مقیمی مدیرعامل ایران خودرو شد
 »فرشاد مقیمی« با انتخاب هیات مدیره گروه خودروسازی ایران خودرو، به عنوان مدیر 

عامل این شرکت انتخاب شد.
به این ترتیب »هاشم یکه زارع« که در نوزدهم شهریورماه سال ۹۲ به جای »جواد نجم 
الدین«  به سمت مدیرعاملی ایران خودرو رسیده بود، پس از حدود ۶ سال سکان بزرگترین 
شرکت خودروساز خاورمیانه را به مقیمی سپرد. مقیمی پیش از این معاون امور صنایع 
وزیر صنعت، معدن و تجارت بود و مسئولیت های دیگری همچون معاونت برنامه ریزی و 
امور اقتصادی سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران را در کارنامه خود دارد.
بزرگ  شرکت  این  مدیرعامل  زارع،  یکه  هاشم  مردادماه  هشتم  و  بیست  دوشنبه 
خودروسازی برکنار شد. »علی ربیعی«  سخنگوی دولت در جریان نشست خبری هفتگی 
خود با خبرنگاران از تغییر »هاشم یکه زارع« مدیرعامل ایران خودرو و جایگزینی »عباس 
علی آبادی«  مدیرعامل مپنا به جای وی خبر داده بود. سخنگوی دولت در آن نشست، 
دلیل جابجایی مدیرعامل ایران خودرو را »افزایش عمدی و بدون هماهنگی قیمت 

خودرو« عنوان کرده بود. 

اقتصادی

آمارها نشان می دهد که اقتصاد ایران در ماه های گذشته با توجه به دشواری های 
تحریم و تلاطم های داخلی که تجربه کرده، در مسیر کاهش وابستگی به نفت و کالاهای 

نفتی و افزایش درآمدهای مالیاتی حرکت کرده است.
بودجه، سندی است که پیش بینی دولت از منابع و مصارف دولت را در طول سال مالی 
نشان می دهد. از آنجا که بودجه به تفصیل منابع و مصارف مختلف دولت را ارائه داده 
است، دارای جزییات و ابعاد مختلفی است. این جزییات از آنجا حایز اهمیت هستند که 
برنامه دولت برای جمع آوری منابع از حوزه های مختلف و همچنین نحوه مصرف آنها را 

در حوزه های مختلف نشان می دهند.
بودجه کل کشور به دو قسمت بودجه عمومی و بودجه شرکت های دولتی تقسیم 

می شود. بودجه عمومی دولت نیز به دو قسمت منابع و مصارف دسته بندی می شود. 
مالی  دارایی های  واگذاری  و  دارایی های سرمایه ای  واگذاری  درآمدها،  منابع شامل 
است. مصارف آن نیز شامل هزینه های جاری، تملک دارایی های سرمایه ای )طرح های 
عمرانی( و تملک دارایی های مالی است. تازه ترین گزارش سازمان برنامه و بودجه کشور 
که مربوط به خلاصه اهم عملکرد دولت یازدهم دوره دو ساله دولت دوازدهم است، 
حکایت از تغییرات بسیار در اعداد و ارقام دارد. آمارها نشان می دهد که اقتصاد ایران در 
ماه های گذشته با توجه به دشواری های تحریم و تلاطم های داخلی که تجربه کرده، در 

مسیر کاهش وابستگی به نفت و کالاهای نفتی حرکت کرده است.
این در شرایطی است که با توجه به تحریم های نفتی جدید آمریکا، دولتمردان ایرانی 

بارها از لزوم توجه به طرح کاهش وابستگی درآمدهای دولت به نفت سخن گفته اند. 
با کاهش وابستگی به نفت، پیش بینی می شود میزان ضربه پذیری اقتصاد ایران از 

تحریم های بین المللی به شکل قابل توجهی کاهش یابد.
رشد ۲.۴ برابری منابع عمومی عملکرد بودجه

اعداد و ارقام منتشر شده توسط سازمان برنامه و بودجه نشان می دهد منابع عمومی 
عملکرد بودجه طی سال های ۱۳۹۲ و ۱۳۹7 رشد ۲.۴ برابری را تجربه کرده است.

بنا به این گزارش، منابع عمومی عملکرد بودجه در سال ۱۳۹۲ حدود ۱۴7 هزار و 
۶77 میلیارد تومان بوده که این عدد به ۳۵۲ هزار و ۴۸۴ میلیارد تومان در سال ۱۳۹7 

افزایش یافته است.
سهم نفت از بودجه کم شد

این در شرایطی است که سهم درآمد نفت از کل منابع عمومی در سال های ۱۳۹۲ 
و ۱۳۹7 با کاهش ۲۴ درصدی مواجه شده است. به عبارتی، سهم نفت از کل منابع 
عمومی در سال ۱۳۹۲ حدود ۴۱ درصد بود که این میزان در سال ۱۳۹7 به ۳۱.۳ 

درصد کاهش یافت.
با توجه به تشدید تحریم های آمریکا، دولت در تدوین بودجه سال ۱۳۹۸ نیز سهم نفت 
را به حداقل رساند. محمدباقر نوبخت، رییس سازمان برنامه و بودجه آذرماه سال گذشته 
در نشست خبری با خبرنگاران در خصوص بودجه سال ۹۸ اعلام کرد: »بودجه یک 
پیش بینی از منابع و مصارف است که ما را به اهداف می رساند. ما هم در منابع و مصارف 

و اهدافمان ملاحظات آثار تحریم را در نظر گرفته ایم. «
وی با اشاره به اینکه سال آینده فروش نفت را به حداقل کاهش داده و محدود کرده ایم، 
عنوان کرد: »وابستگی  به نفت در بودجه سال آینده به پایین ترین حد خود رسیده است و 

بر پایه این هدف وابستگی ما ۲7 درصد از فروش نفت خواهد بود. «
سهم مالیات از بودجه بالا رفت

در مقابل، سهم درآمد مالیاتی از کل منابع عمومی بودجه طی سال های ۱۳۹۲ و 
۱۳۹7 با افزایش ۹.۱ درصدی روبه رو بود. در واقع در سال ۱۳۹۲ درآمد مالیاتی از کل 

منابع عمومی ۳۳ درصد سهم داشت که این عدد در سال ۱۳۹7 به ۳۶ درصد رسید.
بنا به این گزارش، نسبت مالیات به تولید ناخالص ملی در سال ۱۳۹۲ حدود ۵ درصد 
و در سال ۱۳۹7 حدود ۶ درصد برآورد شده است. این نشان از رشد ۲۰ درصدی نسبت 
مالیات به تولید ناخالص داخلی دارد. با وجود افزایش سهم مالیات از درآمدهای دولت، 
هنوز ایران فاصله زیادی با عملکرد کشورهای دیگر دارد. مارها نشان می دهد در فرانسه 
سهم مالیات از تولید ناخالص داخلی ۴۶ درصد بوده و همین آمار در نروژ عدد ۳۸ درصد 
را نشان می دهد. میانگین سهم مالیات از تولید ناخالص ملی در کشورهای در حال 
توسعه نیز حدودا ۱۵ درصد بوده است. در این میان، رییس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی گفته است »در افق ۱۴۰۴ اقتصاد ایران بدون اتکا به نفت دیده شده که 
موضوعات مربوط به مالیات، توسعه پایه های مالیاتی و استفاده از ظرفیت مالیات باید 

بیشتر مورد توجه باشد.«

افزایش ۹.۱ درصدی سهم درآمد مالیاتی از کل منابع عمومی بودجه

آیا وابستگی بودجه به نفت کم شده است؟

ریزش قابل توجه نرخ دلار در صرافی های بانکی، در اولین ساعات روز، موقعیت 
بازار ارز را تحت تاثیر قرار داد و سبب شد قیمت ها در بازار آزاد نیز همزمان با ریزش 

قیمت ارز در صرافی ها، دستخوش کاهش شود.
 گزارش میدانی  از بازار فردوسی و سبزه میدان نشان می دهد حجم معاملات 
بازار با کاهشی قابل توجه روبرو شده است و در این بازار کمتر خریداری به چشم 

می خورد.
یکی از صرافان در پاسخ به این سئوال که دلار را به چه قیمتی می خرید؟ گفت: 
خرید نداریم اما به قیمت ۱۱ هزار و ۲۰۰ تومان می فروشیم. قیمت پیشنهادی 
وی صد تومانی کمتر از قیمت تعیین شده در صرافی های بانکی است.  یکی از 
دستفروشان حاشیه خیابان حتی نرخ ۱۱ هزار و ۱۰۰ تومان را برای خرید دلار 
پیشنهاد داد. کاهش قیمت ها در بازار آزاد نسبت به صرافی ها نشان می دهد شیب 

کاهش قیمت دلار در شرایط کنونی تندتر از گذشته شده است.
خرید در کانال ۱۰ هزار تومان

 قیمت خرید دلار در صرافی ها ۱۱ هزار و ۲۵۰ تومان اعلام شده است اما با این 
حال دلالان در بازار و صرافان فعال نرخ پیشنهادی شان در کانال ۱۰ هزار تومان 
قرار دارد. برخی حاضرند دلار را به قیمت ۱۰ هزار و ۸۰۰ تومان و برخی حاضرند 
به قیمتی تا ۱۰ هزار و ۹۵۰ تومان خریداری کنند.قیمت هایی بالاتر از این رقم 

پیشنهاد نمی شود. 
خریداری نیست

 یکی از فعالان بازار در پاسخ به این سئوال که آیا روند خرید و فروش عادی است 
یا خیر؟ گفت: نزدیک به شش ماه است که بازار ارز راکد است، این رکود تحت 
تاثیر کاهش حجم واردات، کاهش سفرهای خارجی و همچنین کاهش تعداد 
دانشجویان ایرانی در حال تحصیل در خارج کشور رخ داده است اما امروز تحتتاثیر 
اخبار مثبتی که از دیدارهای خارجی آقای ظریف وزیر امور خارجه منتشر شد، بازار 

با کاهشی قابل توجه همراه بود.
وی گفت: هر چند قیمت ها امروز کاهش یافته اما خرید و فروش چندان نیست 
چرا که برخی معتقدند این کاهش ادامه دارد و خرید خود را به تعویق می اندازند و 
برخی دیگر نیز بر این عقیده اند که ممکن است قیمت کاهش یابد از این رو دست 

به خرید دلار از مردم نمی زنند.
کانال ۱۰ هزار تومان دور از ذهن نیست

 یک دستفروش حاشیه بازار نیز در پاسخ به این سئوال که چرا دست به خرید 
نمی زند، گفت: دلار تا ۱۰ هزار تومان پایین می آید، امروز تحت تاثیر فضای سیاسی 
دلار ریخته است و زمانی کاهش قیمت ها ماندگار است که داده های اقتصادی 

کاهش قیمت را سبب شوند.
 وی گفت: بیش از یک دهه است بازار ارز تحت تاثیر سیاست است و همین امر 
سبب شده فعالیت در این بازار ریسک بالایی داشته باشد، همین یک سال اخیر هم 

همه فعالان بازار در حال ضرر دادن هستند.
طلای جهانی بالا رفت، سکه مهار شد

 دیروز هر چند قیمت طلا در بازارهای جهانی با افزایشی قابل توجه روبرو شد اما 
در ایران تحت تاثیر قیمت دلار، قیمت ها در بازار سکه دستخوش تغییر نشد. صرافان 
در حوزه سکه نیز مانمد دلار عمل می کردند و کمتر ریسک خرید را به جان می 

خریدند.
 بسیاری از سرمایه گذاران بازار سکه، به عقیده صرافان، با تداوم این روند در 
روزهای آتی برای فروش راهی بازار خواهند شد. سال گذشته با در رفتن لنگر قیمت 
ارز، سرمایه های سرگردان راهی بازار سکه و ارز و مسکن و خودرو شدند اما از ابتدای 

سال جاری با فروکش هیجانات تورمی، قیمت ها در حال تعدیل هستند.

تقویت انتظارات برای ریزش بیشتر قیمت ها
قیمت  دلار در بازار آزاد از 
صرافی های بانکی کمتر شد

وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره همکاری نکردن برخی بانک ها در ارائه وام، گفت که منابع ما برای وام قرض الحسنه بانک ها محدود 
است و برای این نوع وام بانکی مصارف معینی تعریف کرده ایم.

فرهاد دژپسند در یک برنامه تلویزیونی درباره همکاری نکردن برخی بانک ها در ارائه وام گفت که منابع برای وام قرض الحسنه بانک ها 
محدود است و برای این نوع وام بانکی مصارف معینی تعریف کرده ایم که از آن جمله وام ازدواج است که تلاش بر این است که به کسانی 
که در آستانه تشکیل خانواده هستند، تسهیلات با حداکثر همکاری ارائه شود. دژپسند همچنین درباره دغدغه های اقتصادی مردم نیز 
اظهار کرد: در کشور ما ظرفیت های بالایی به لحاظ انسانی، مالی و فیزیکی وجود دارد و ما باید از ظرفیت های موجود جامعه در بهبود 
اوضاع اقتصادی مردم بهره گیری کنیم. وزیر اقتصاد با بیان اینکه امروز حجم نقدینگی در کشور بسیار بالا است، اضافه کرد: با توجه به 
فشاری که این نقدینگی به تحریک تقاضا وارد می کند، اما به آن باید به شکل فرصت نگاه کنیم، یعنی از ظرفیت های جامعه برای رونق 

تولید و سرمایه گذاری استفاده کنیم تا منشا تولید و عامل افزایش صادرات غیر نفتی شود.
دژپسند با بیان اینکه نیاز امروز کشور ایجاد بنگاه های بزرگی نظیر پالایشگاه، صنایع معدنی و پتروشیمی است، ادامه داد: بر این 
اساس باید بخش های خصوصی توانمند را وارد عرصه بنگاه های تولیدی کنیم، به طوری که نقدیندگی های سرگردان و خرد مردم را به 

روش هایی مثل بورس و پذیره نویسی جهت دهی کنند.
او با بیان اینکه خوشبختانه مردم بورس را ماُمنی جهت حفظ ارزش دارایی ها می بینند، اضافه کرد: بورس در کشور ما در یک سال 

گذشته ۱۴۰ درصد رشد داشت، این رشد نشان می دهد این اقدام جواب داده است.

وزیر راه و شهرسازی گفت: بنیاد مسکن سالانه ۲۰۰ هزار واحد روستایی را نوسازی و مقاوم سازی می کند.
محمد اسلامی در همایش "دستاورد های دولت در زیرساخت های روستایی" با اشاره به اینکه بنیاد مسکن سالانه ۲۰۰ هزار واحد 
روستایی را نوسازی و مقاوم سازی مي کند.گفت: یکی از برنامه های این بنیاد ، تهیه طرح هادی برای روستا ها است که اولویت اجرای 

این طرح در روستا های بیش از ۲۰ خانوار است.
اسلامی با بیان اینکه ۳7 هزار و ۴۰۰ روستای کد دار در کشور وجود دارد افزود: تا قبل از دولت یازدهم، برای ۱۳ هزار و ۵۱ روستا 

طرح هادی تهیه شده بود که در دولت یازدهم و دوازدهم برای ۵ هزار و ۸۶7 دیگر نیز طرح هادی تهیه شد.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به سرعت بخشیدن به تهیه و اجرای طرح هادی گفت: با توجه به شرایط موجود در برخی روستاها، 
طرح هادی ۹ هزار روستا بازنگری شده است. آقای اسلامی درباره وضعیت راه ها افزود: قبل از پیروزی انقلاب، ۲۰۰ کیلومتر از 

راه های روستا های کشور آسفالت داشت که بعد از انقلاب و تا دولت یازدهم این رقم به ۹۹ هزار و ۲۵۰ کیلومتر رسید.
وزیر راه و شهرسازی، راه های روستایی کشور را ۱۲۳ هزار کیلومتر دانست و گفت: در دولت یازدهم و دوازدهم، ۱۰ هزار و ۸۶۸ 
کیلومتر از راه های روستایی، آسفالت شده است. وی ادامه داد: در سال ۸۴، هفت درصد خانه های روستایی، مقاوم بودند که این 
رقم امروز به ۴۳ درصد رسیده است. آقای اسلامی با اشاره به اینکه تلاش می کنیم تا سالانه ۲۰۰ هزار واحد روستایی را مقاوم کنیم، 
گفت: طرح اقدام ملی در روستا های کشور را در دستور کار قرار داده ایم و متعهد شدیم تا پایان سال، ۲ هزار کیلومتر راه روستایی را 

احداث و تکمیل کنیم.

وزیر اقتصاد:

منابع برای وام قرض الحسنه محدود است
وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد

نوسازی سالانه 200 هزار واحد روستایی
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 حیدری داور دیدار تراکتور - پرسپولیس شد

 وضعیت ۵ ورزشگاه مشخص نیست

بیژن حیدری به عنوان داور دیدار تیم های فوتبال تراکتور تبریز و پرسپولیس انتخاب 
شد. اسامی داوران هفته دوم مسابقات فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور به شرح زیر 

است:
پنجشنبه - ۷ شهریور ماه ۹۸

* شهر خودروی مشهد - شاهین شهرداری بوشهر، ساعت ۱۸:۳۰، ورزشگاه محل 
برگزاری مسابقه متعاقباً اعلام می شود

داور: میثم حیدری، کمک ها: علی میرزابیگی و قهرمان نجفی
کمک داوران اضافی: سیدرضا مهدوی و رضا تارخ
داور چهارم: یوسف مغروری و ناظر:  مسعود مرادی

* استقلال - فولادخوزستان، ساعت ۱۹، ورزشگاه آزادی تهران
داور: علیرضا فغانی، کمک ها: محمدرضا منصوری و علی اکبر نوری

کمک داوران اضافی: علی میرغفاری و حسین زیاری
داور چهارم: مهدی عالیقدر و ناظر: رحیم رحیمی مقدم

* سپاهان اصفهان - ماشین سازی تبریز، ساعت ۲۰، ورزشگاه محل برگزاری مسابقه 
متعاقباً اعلام می شود

داور: حسن اکرمی، کمک ها: حسن ظهیری و هادی طوسی
کمک داوران اضافی: سعاد وفاپیشه و کیوان علی محمدی

داور چهارم: میلاد قاسمی و ناظر: محمدجواد تقی پور
* صنعت نفت آبادان - نفت مسجدسلیمان، ساعت ۲۰:۱۵، ورزشگاه محل برگزاری 

مسابقه متعاقباً اعلام می شود
داور: وحید کاظمی، کمک ها: سعید قاسمی و حسن انتظاری

کمک داوران اضافی: محمدحسین ترابیان و مرتضی منصوریان
داور چهارم: علی اکبر عظیم پور و ناظر:  حسن کامرانی فر

جمعه - ۸ شهریور ماه ۹۸
* تراکتور تبریز - پرسپولیس، ساعت ۱7:۴۵، ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز

داور: بیژن حیدری، کمک ها: رضا سخندان و علیرضا ایلدروم
کمک داوران اضافی: پیام حیدری و کوپال ناظمی

داور چهارم: مهدی الوندی و ناظر: اسماعیل صفیری
* سایپا - گل گهر سیرجان، ساعت ۱۹، ورزشگاه محل برگزاری مسابقه متعاقباً اعلام 

می شود
داور: علی صفایی، کمک ها: تورج عیوض محمدی و رحیم شاهین

کمک داوران اضافی: علی اصغر مومنی و حسین زمانی
داور چهارم: محمدعلی پورمتقی و ناظر: سعید بطحایی

* پارس جنوبی  جم - ذوب آهن اصفهان، ساعت ۲۰، ورزشگاه محل برگزاری مسابقه 
متعاقباً اعلام می شود

داور: محمدرضا اکبریان، کمک ها: محمد راهی و فرهاد مروجی
کمک داوران اضافی: حمید حاج ملک و ایمان کهیش

داور چهارم: حسین گلشنی و ناظر: محمود رفیعی
* نساجی مازندران - پیکان تهران، ساعت ۲۰، ورزشگاه شهید وطنی قائمشهر

داور: مهدی سیدعلی، کمک ها: بابک داوری و محمد عطایی
کمک داوران اضافی: کمیل غلامی و علی بای

داور چهارم: فرهاد فرهادپور و ناظر: فریدون اصفهانیان

بیژن ذوالفقارنسب :
پرسپولیس و تراکتور جنگ تمام عیار خواهند داشت

کارشناس فوتبال ایران گفت: ایرج عرب را خیلی خوب نمی شناسم اما جابجایی 
زودهنگام مدیریت می تواند برای باشگاه های بزرگ مشکل ساز شود.

بیژن ذوالفقارنسب در خصوص بازی حساس هفته دوم تراکتور در ورزشگاه یادگار امام 
تبریز مقابل پرسپولیس گفت: هر دو تیم مدعیان جدی قهرمانی هستند. همین موضوع 

به حساسیت بازی این دو تیم اضافه می کند.
کارشناس فوتبال ایران ادامه داد: قرعه کشی بازی ها سبب شد تا پرسپولیس و تراکتور 
خیلی زود با هم بازی کنند اما یقین داشته باشید که اتمسفر بازی بسیار پرشور خواهد 

بود و حتی تنور رقابت های لیگ برتر را گرم می کند.
وی درباره تغییرات تاکتیکی پرسپولیس با گابریل کالدرون افزود: این مربی در بازی 
اول نشان داد که برنامه ریزی خوبی انجام داده است. پرسپولیس از لحاظ جسمانی هیچ 
مشکلی مقابل پارس جنوبی جم نداشت. این موضوع کمک می کند تا پرسپولیس در 

تمام بازی ها تا دقیقه نود بجنگد و برای بردن تلاش کند.
ذوالفقارنسب در مورد تغییر کادر فنی تراکتور با آمدن مصطفی دنیزلی یادآور شد: 
او مربی بسیار بزرگی در فوتبال ایران بوده و است. شناخت کاملی از تیم ها دارد و این 
موضوع به درد تراکتور که بازیکنان برجسته تیم ملی فوتبال را هم در اختیار دارد می 
خورد. البته نباید نقش هوادار در این دیدار را فراموش کرد و مطمئن باشید آنها نقش 

بسزایی در بازی خواهند داشت.
پیشکسوت پرسپولیس درباره احتمال کنار گذاشتن ایرج عرب از مدیر عاملی این 
باشگاه افزود: من ایشان را نمی شناسم ولی برایم عجیب است مدیری را که عمر 
مدیریتی کوتاهی در این باشگاه دارد بخواهند کنار بگذارند. البته باید دلایل را دانست 

اما می دانم تغییرات مدیریتی زودهنگام برای باشگاه های بزرگ سم است.
ذوالفقارنسب در پایان اظهار داشت: پرسپولیس منابع درآمدی زیاد دارد. باید اجازه 
دهند تا از ظرفیت های خودش استفاده کند در غیر اینصورت چنین باشگاه هایی مادم 

العمر بدهی های بزرگ مالیاتی دارند.

چرا سپاهان برای جذب امید ابراهیمی
 اصرار نداشت

در حالی که از سپاهان به عنوان یکی از 
مشتریان جدی امید ابراهیمی یاد می شد، 
این باشگاه اصرار چندانی برای به خدمت 

گرفتن این هافبک ملی پوش نداشت.
و ملی  باتجربه  ابراهیمی هافبک  امید 
پوش فوتبال کشورمان که در لیست مازاد 
الاهلی قرار گرفت و جدایی اش از این تیم 
برای  را  جدیدی  تیم  هنوز  شد،  مسجل 
نکرده  معرفی  و  انتخاب  فعالیت،  ادامه 

است. از سپاهان که یکی از پر مهره ترین تیم های این فصل فوتبال ایران است، به عنوان 
یکی از اصلی ترین مشتریان به خدمت گرفتن این بازیکن یاد می شد. اما سپاهانی ها 

اصرار چندانی برای جذب این ملی پوش نداشتند تا این انتقال عملی نشود.
سپاهانی ها برای جذب ابراهیمی اصرار نداشتند، چون در میانه میدان یک لیدر به 
اسم مهدی کیانی دارند که هم بازوبند کاپیتانی این تیم را بر بازو می بندد و هم دقیقا با 

امید ابراهیمی هم پستی است.
لذا حضور همزمان این دو بازیکن در سپاهان نه تنها نمی تواند اتفاق خوبی باشد، حتی 

ممکن است در مواقعی به عاملی بازدارنده تبدیل شود.
در واقع حضور مهدی کیانی می تواند مهم ترین دلیلی باشد برای اصرار نداشتن 

سپاهانی ها به جذب امید ابراهیمی.

دروازه بان استقلال از این تیم جدا شد
دروازه بان جوان تیم استقلال دیروز از 
این تیم جدا شد تا سرنوشت خود را در 

تیم دیگری دنبال کند.
تیم  جوان  دروازه بان  نوراللهی  مهدی 
استقلال که از ابتدای فصل با این تیم 
باشگاه  در  حضور  با  دیروز  صبح  بود، 
برای جدایی از جمع آبی پوشان به توافق 
با  را  رسید. سنگربان آبی ها قراردادش 
این تیم فسخ کرد تا به صورت رسمی از 
جمع آبی پوشان جدا شود.  استقلالی ها 
که در این فصل سید حسین حسینی را 
به عنوان دروازه بان اول در اختیار دارند، 

حسین پورحمیدی  را هم به عنوان دروازه بان دوم به خدمت گرفتند و این باعث شد تا 
شانس نوراللهی در این تیم کمتر شود و در نهایت تصمیم به جدایی بگیرد.

 همه نگاه ها به دومین بازیکن جوان تاریخ بارسا

آنسو فاتی؛ وارث مسی می شود؟

آنسو فاتی، ستاره ۱۶ساله اهل گینه بارسلونا دیروز در جریان پیروزی بارسا پانزده 
دقیقه بازی کرد تا نامش در کتابهای تاریخ باشگاه کاتالان ثبت شود.

 بارسلونا دیروز در خانه خود ورزشگاه نوکمپ به مصاف رئال بتیس رفت و موفق شد با 
ارائه یک بازی برتر با نتیجه ۵-۲ به پیروزی برسد. یکی از جالب ترین اتفاقات این بازی به 
میدان رفتن یک جوان ۱۶ساله اهل گینه به نام آنسو فاتی بود که در دقیقه 7۸ مسابقه 
به جای یک جوان دیگر بارسایی، کارلس پرز وارد میدان شد تا نامش در کتابهای تاریخ 

باشگاه کاتالان ثبت شود.
 چرا که آنسو فاتی با حضور در بازی مقابل بتیس دومین بازیکن جوان تاریخ باشگاه 

شد که با پیراهن آبی اناری بارسا در یک بازی لالیگا به میدان رفته است.
 فاتی به جای جوان دیگری از جوانان بارسا وارد زمین شده بود که در جریان مسابقه 

نمایش خیلی خوبی داشت و یک گل هم برای بلوگرانا به ثمر رساند: کارلس پرز. با 
این اوصاف به نظر می رسد ارنستو والورده قصد دارد امسال تا حد ممکن به جوانهای 

بااستعداد و کمتر شناخته شده ای که در اختیار دارد بیش از پیش میدان بدهد.
 آنسو فاتی دیشب در حالی برای اولین بار در یک بازی رسمی برای بارسا وارد زمین 
شد که اگر این اتفاق ۲۰ روز زودتر می افتاد می توانست رکورد جوان ترین بازیکن تاریخ 
باشگاه را بشکند. رکوردی که در اختیار ویسنته مارتینز آلاما قرار دارد که در اوایل دهه 
چهل میلادی درحالیکه ۱۶ سال و ۹ ماه و ۵ روز سن داشته با پیراهن بارسا بازی کرده 

است.
 فاتی در حالی پایش به چمن نوکمپ رسید که بارسا با نتیجه ۵-۱ از حریف خود جلو 
بود. به همین خاطر بود که این بازیکن جوان توانست با خیالی راحت و بدون تنش 

قابلیت های خود را به نمایش بگذارد و حتی در دقیقه ۸۶ تا آستانه باز کردن دروازه 
حریف پیش برود.

  آنسو فاتی با ۱۶ سال و ۹ ماه و ۲۵ روز سن حالا دومین بازیکن جوان تاریخ بارسلونا 
است که برای بلوگرانا در یک بازی رسمی به میدان رفته. علاوه بر ویسنته مارتینز آلاما 
که رکورددار جوانترین بازیکن تاریخ باشگاه است و فاتی به عنوان نفر دوم این فهرست، 
پاررا با ۱۶ سال و ۳۶۴ روز در فصل ۲۹-۱۹۲۸، بویان کرکیچ با ۱7سال و ۱۹ روز، مونیه 
سا با ۱7 سال و ۵7 روز و لیونل مسی با ۱7 سال و ۱۱۴ روز، جوان ترین بازیکنان تاریخ 

بارسا هستند.
 پدیده ۱۶ساله گینه ای بعد از بازی درباره تجربه بی نظیرش از اولین بازی برای بارسا 
گفت:" واقعیت این است که خیلی عصبی بودم و فقط می توانم از همه تشکر کنم. از 
باشگاه، سرمربی، هواداران و همه کسانی که اینقدر خوب از من استقبال کردند. بعد 
از بازی دنبال پدر و مادر و خانواده ام می گشتم، کسانی که تا اینجا همیشه در کنارم 
بوده اند. بعد از بازی در زمین ماندم چون باورم نمی شد. حالا وقت آن است که از اتفاق 

بزرگی که امروز برایم افتاد لذت ببرم. فقط می توانم تشکر کنم. همین و بس".
 اما پدر آنسو فاتی هم از ورود تاریخساز پسرش به میدان با پیراهن بارسلونا غرق 
شگفتی و شادی بود. بعد از بازی، بوری فاتی، پدر ستاره ۱۶ساله بارسا در مصاحبه 
با خبرنگارانی که به دیدارش رفته بودند از شادی خود از موفقیت پسرش گفت و نحوه 

پیوستن او به بارسلونا را توضیح داد.
 پدر پدیده گینه ای بارسا گفت:" امروز شادترین روز زندگی من است. وقتی پسرم گفت 
که والورده به تیم اصلی دعوتش کرده من به گریه افتادم. همسرم هم همینطور. وقتی 
آنسو وارد زمین شد ما از خوشحالی روی ابرها راه می رفتیم. من قبل از پسرم به اسپانیا 
آمده بودم و او شش هفت ساله بود که به اینجا آمد. من نمی دانستم او فوتبال بازی 
می کرده. ولی به من می گفتند نمی دانی پسرت چقدر خوب فوتبال بازی می کند، او 
همه را دریبل می زند و فوتبالش فوق العاده است".  پدر پدیده جوان بارسا می گوید او 
و پسرش پیشنهاد رئال مادرید که بهتر از بارسا بوده را رد کرده اند چون شیفته بلوگرانا 
بوده اند. او در این باره گفت:" ما در شهر سویا بودیم که رئال مادرید با پیشنهادی سراغ 
من آمد که بهتر از پیشنهاد بارسا بود. آنها با یک قرارداد به خانه ما آمدند و قانع مان کردند 
ولی بعد پوئیگ آمد و به من گفت که پسرت حتما باید به بارسا ملحق شود. وقتی سویا 
این را فهمید عصبانی شده بودند. مونچی به من گفت چقدر به تو پیشنهاد داده اند. 
او می خواست پسرم به سویا ملحق شود. اینطور بود که در ۹ سالگی سویا پسرم را به 

خدمت گرفت ولی یک سال به او حتی یک دقیقه هم بازی نداد".

درخشش  از  پس  بارسلونا  سرمربی 
مهاجم فرانسوی اش اعلام کرد برای این 

بازیکن روز مهمی بود.
دوم  هفته  در  شب  یکشنبه  بارسلونا 
لالیگا ۵ بر ۲ رئال بتیس را شکست داد 
و نخستین پیروزی اش را در این رقابت ها 
جشن گرفت. ارنستو والورده پس از بازی 
گفت: اگر آخرین بازی را ببینیم در سن 
اختیار  در  را  توپ  مالکیت  هم  مامس 

داشتیم اما شکست خوردیم. مسیر مشابه است. 
خوب شروع کردیم اما گل نخست را برابر بتیس دریافت کردیم. باید جبران می کردیم. 
گاهی اوقات نتیجه مورد نظر این چنین به دست می آید. سرمربی بارسلونا در ادامه 
افزود: بازی را دوست داشتم. زمانی که بازی یک بر صفر شد آرتورو ویدال را برای گرم 
کردن از روی نیمکت بلند کردم چون به گل نیاز داشتیم. نتیجه یک بر یک برای ما 
پیش از پایان نیمه نخست خوب بود. می توانستیم در ۴۵ دقیقه بعدی هم گلزنی کنیم. 

ریتم بازی، بالا و برای ما جذاب بود.
آنتوان گریزمان دو گل در این بازی به ثمر رساند و یک پاس گل نیز داد. سرمربی 

اسپانیایی گفت: در تمام خط ها خوب بودیم. برای گریزمان روز مهمی بود.
والورده درباره نیمکت نشینی ایوان راکیتیچ گفت: بازیکنان زیادی در خط میانی 
دارم. آلنیا در ترکیب اصلی حضور داشت اما در بازی دیشب حضور نداشت. راکیتیچ 

در روز دیگری بازی کرد اما امروز نه.

سرمربی پاری سن ژرمن بعد از آسیب 
این  مدیران  از  ام باپه  و  کاوانی  دیدگی 
نیمار  از جدایی  تا مانع  باشگاه خواست 

شوند.
وجود  با  پاریسی  تیم  برای  بد  خبر 
پیروزی قاطع در این دیدار آسیب دیدگی 
دو  بازیکن کلیدی این تیم در خط حمله 
ام باپه،  کیلیان  و  کاوانی  ادینسون  است. 
دو مهاجم سرشناس و کلیدی پاری سن 

ژرمن در این بازی خانگی مصدوم شدند و نتوانستند به بازی ادامه دهند. توماس توخل، 
سرمربی پاری سن ژرمن بعد از این دیدار از مدیران  تیمش یک خواسته داشت. او گفت: 
لئوناردو و مدیران باشگاه پاری سن ژرمن می دانند که من چه می خواهم. من به عنوان 
سرمربی تیم دوست دارم که نیمار بماند. باید این بحث را هر چه زوتر تمام کنیم. نیمار 
بازیکن بزرگ و تاثیرگذاری است و من دوست دارم که در تیم بماند. او درباره آسیب دیدگی 
کاوانی و ام باپه گفت: من نه تنها نگران بلکه احساس ناکامی می کنم. آسیب دیدگی این 
دو بازیکن کلیدی واقعا خبر بدی برای ما به شمار می آید. هنوز نمی دانم که وضعیت آن ها 

چگونه خواهد شد.
توخل در پایان گفت: خوشحالم که سه امتیاز را به دست آوردیم. ما برای این دیدار 
برنامه های خاصی داشتیم و خوشبختانه هم خوب بازی کردیم و هم توانستیم سه امتیاز 
را کسب کنیم. پاری سن ژرمن در سه دیداری که در فصل جاری به میدان رفته دو پیروزی 

و یک شکست کسب کرده است.

به  مونیخ  بایرن  پیشین  هلندی  بازیکن 
سرمربی این تیم درباره نیمکت نشین کردن 

توماس مولر هشدار داد.
 بایرن مونیخ در روزهای پایانی فصل نقل و 
انتقالات تابستانی دو خرید خوب و سرشناس 

داشت.
بایرن  ایوان پرشیچ راهی  و  فیلیپ کوتینیو 
تا  شده  باعث  بازیکن  دو  این  حضور  شدند. 
احتمال نیمکت نشینی توماس مولر زیاد شود و 

این چیزی است که باعث اعتراض آرین روبن شده است.ستاره هلندی پیشین بایرن گفت: 
مولر بازیکن بسیار مهم برای من به شمار می آید. من علاقه زیادی به سبک بازی این بازیکن 

دارم. او از سربازان ناشناخته در ترکیب بایرن است اما بسیار تاثیرگذار بازی می کند.
او ادامه داد: با وجود  آمدن کوتینیو براین باور هستم که باید مولر در ترکیب اصلی به میدان 
رود. او توانایی بسیار بالایی در نفوذ به عمق خط دفاعی حریف دارد و این باعث می شود تا 

کار هر تیمی با حضور این بازیکن سخت شود.
روبن درباره کوتینیو گفت: این بازیکن برزیلی نشان داده که بازیکن باکیفیت و بزرگی 

است. او برای جا افتادن در بایرن به زمان نیاز دارد و نباید عجله کرد.
کوتینیو در بایرن مونیخ شماره ۱۰ را برتن کرد که سال ها بر تن آرین روبن بود.

بایرن مونیخ در دیدار نخست خود در فصل جدید بوندسلیگا با تساوی دو بر دو برابر 
هرتابرلین متوقف شد اما در دیدار دوم با هت تریک لواندوفسکی شالکه را مقتدرانه شکست 

داد.

هشدار روبن به کواچ درباره توماس مولرخواسته توخل از مدیران PSG: نیمار باید بماندوالورده: برای گریزمان روز مهمی بود

دستیار اول گابریل کالدرون در پرسپولیس یکی از کلیدی ترین 
اعضای حال حاضر این تیم است. مردی با دانش و مسلط به امور 

فنی، و البته با روابط عمومی فوق العاده.
گابریل کالدرون سرمربی آرژانتینی جدید تیم پرسپولیس اولین گام 
در دیدارهای رسمی را با تیم خود محکم برداشت. او همراه با کادر 
جدیدی که به تهران آورده، کم کم در پرسپولیس جا می افتد. از کادر 
فنی حال حاضر پرسپولیس، یک نفر همانند خود کالدرون نقشی 

بسیار کلیدی دارد. 
به  کالدرون  همراه  که  اسپانیایی   مربی  آروندو،  گیل  خواکین 
به  سرخپوشان  آرژانتینی  سرمربی  اول  دستیار  آمده،  پرسپولیس 
حساب می آید. کالدرون اعتماد بسیار زیادی به این کمک خود دارد و 

به نوعی او پل ارتباطی سرمربی با دیگر اعضای کادر فنی است.
 ارتباط خوب خواکین البته به کادر فنی محدود نمی شود. او به 
شدت با بازیکنان پرسپولیس هم صمیمی شده و رابطه بسیار نزدیکی 
با آنها پیدا کرده است. این یک ویژگی مشترک در کادر فنی فعلی و 
سابق پرسپولیس است. در زمان برانکو هم دستیاران او مثل مارکو و 

ایگور، با بازیکنان تیم خیلی نزدیک و صمیمی شده بودند.

سابق  آنالیزور  اللهی  حبیب  فرزاد  آروندو،  گیل  خواکین  درباره   
پرسپولیس هم نقل قول جالبی دارد: »ما با هم رفاقت داریم. چندی 
پیش در جلسه ای با هم حضور داشتیم که قرار بود گزارش فصل پیش 
را به او بدهم. در آن جلسه متوجه شدم که خواکین اشراف زیادی به 

نرم افزار دارد و به بحث کلی آنالیز مسلط است.«
 جلسات فنی پرسپولیسی ها هم این روزها بسیار وابسته به این مربی 
اسپانیایی است. خواکین نقش کلیدی این جلسات را بر عهده دارد. 
دقیقا مثل تمرین ها که روی نقشه ها و ایده های همین مربی پایه 
گذاری می شود در واقع طراح اصلی تمرینات پرسپولیس خواکین 

گیل آروندو است و همچنین مسئولیت اجرای آنها نیز با وی است.
 گابریل کالدرون سال هاست که از خواکین شناخت کامل دارد و 
قبل از حضور در ایران هم از او به عنوان مشاور در مقاطع مختلفی 
بهره برده است. از این رو است که خواکین را باید مشاور درجه یک 
کالدرون در پرسپولیس نامید؛ کسی که کاملا مورد اعتماد سرمربی 
آرژانتینی سرخپوشان قرار دارد. خواکین زمان حضور کالدرون در تیم 
ملی بحرین، به صورت آزمایشی همکاری با او را شروع کرد و رفته رفته 
به یک عضو ثابت تیم های فنی او تبدیل شد. شاید مهم ترین تجربه 

کاری او با کالدرون را بتوان کار در رئال بتیس اسپانیا در سال ۲۰۱۴ 
قلمداد کرد.

یکی از نکاتی که مورد توجه کالدرون است و در آینده به کمک 
پرسپولیس خواهد آمد، توجه ویژه او به فوتبال غرب آسیا است. او 
وقت زیادی برای دیدن بازی های حوزه غرب آسیا می گذارد و به 
شرایط لیگ های قطر، امارات و عربستان هم اشراف دارد. این مسئله 
با شروع لیگ قهرمانان آسیا کاملا به کمک سرخپوشان خواهد آمد. او 
و کالدرون تجربه حضور در فوتبال امارات و قطر را هم با یکدیگر دارند.

 نکته جالبی که در مورد او می توان گفت، هواداری اش از تیم 
اتلتیک بیلبائو در اسپانیا است. او به قدری این تیم ایالت باسک را 
دوست دارد که پس از پیروزی هفته نخست بیلبائو مقابل بارسلونا 
در لالیگا هم خیلی خوشحال بود و حتی پستی در اینستاگرامش با 

عکس آدوریز، گلزن باتجربه بیلبائو به اشتراک گذاشت.
خواکین گیل آروندو نمونه یک مربی چند کاره است که عاشق 
کارش است و این روزها هم از کار در پرسپولیس احساس خوبی دارد. 
فوتبال وقت خیلی زیادی از او در روز می گیرد اما نه فقط به عنوان یک 

طرفدار؛ بلکه او مجهز به دانش روز فوتبال نیز هست.

 مرد شماره یک جلسات و تمرینات؛

رفیق صمیمی بازیکنان؛ مغز متفکر پرسپولیس کیست؟

احسان روزبهانی، ملی پوش بوکس کشورمان گفت: تیم فعلی بوکس ایران تیم خوب و 
جوانی است، اما در سالیان آینده عالی خواهد شد.

احسان روزبهانی در مورد شرایط خود و ملی پوشان بوکس در آستانه مسابقات جهانی 

بوکس اظهار داشت: خدا را شکر در این مدت تمرینات خوبی را در اردوهای تیم ملی 
سپری کردیم و تنها مشکل ما عدم حضور در مسابقات تدارکاتی است. نه تنها من، بلکه 
بچه ها نیز خیلی وقت است مبارزه رسمی نداشتند. با این حال و با وجود اینکه مسابقات 
جهانی سهمیه المپیک توکیو محسوب نمی شود، اما می تواند مسابقات خوبی برای ما 

باشد.
وی در مورد بازگشتش به وزن 81- کیلوگرم گفت: بعد از چهار سال به وزن 81- کیلوگرم 

بازگشتم و باید وزن زیادی را کم کنم که باعث شده است فشار زیادی به من وارد شود.
ملی پوش بوکس ایران درباره شانس موفقیتش در رقابت های جهانی و کسب سهمیه 
المپیک گفت: تمام تلاش خود را برای موفقیت در مسابقات جهانی و کسب سهمیه 
المپیک انجام خواهم داد. من در اواخر دوران قهرمانی خود قرار دارم و از انگیزه بالایی 
برخوردارم. امیدوارم اتفاقات قشنگی را تجربه کنم. روزبهانی در پاسخ به این پرسش که 
»با توجه به عدم حضور ملی پوشان در مسابقات تدارکاتی، توقع کسب نتیجه از تیم ملی 
بوکس منطقی است؟«، گفت: واقعاً این انتظار منطقی نیست و نمی شود بدون داشتن 
تجربه دیدارهای تدارکاتی نتیجه گرفت. در حال حاضر رقبای آسیایی مانند ازبکستان و 
قزاقستان از مسابقات و اردوهای مشترک به رقابت های جهانی می آیند و ما هیچ رویدادی 

را تجربه نکردیم. امیدوارم حضور در مسابقات جهانی باعث شود به خوبی برای مسابقات 
کسب سهمیه المپیک آماده شویم.

وی درباره موفقیت در رقابت های کسب سهمیه المپیک عنوان کرد: مسابقات کسب 
سهمیه المپیک تنها در دو مرحله برگزار می شود و با توجه به اینکه برای اولین بار است که 
این مسئله را تجربه می کنیم هیچ اطلاع و آگاهی از سخت یا آسان بودن آن نداریم. با این 
وجود اگر دنبال کسب سهمیه المپیک هستیم باید همه ی بچه ها تلاش خود را انجام و با 

بهترین ها مسابقه بدهند و برای این اتفاق آمادگی ذهنی داشته باشند.
دارنده مدال برنز بازی های آسیایی اینچئون در مورد پتانسیل تیم فعلی بوکس ایران 
گفت: تمام بچه ها جوان و پرانگیزه هستند و می توانم بگویم این تیم با وجودی که در حال 
حاضر نیز تیم خوبی است، اما در سالیان آینده عالی و باتجربه خواهد شد. بچه های تیم 
ملی بوکس به من نیز لطف دارند و واقعاً بچه های خوبی هستند و ارتباط خوبی با تمام آنها 
دارم. من نیز تا جایی که تجربه ام اجازه بدهد تلاش می کنم تا به آنها کمک و تجربیاتم را 
در اختیارشان بگذارم. روزبهانی با تأکید بر اینکه المپیک توکیو آخرین حضور او در دنیای 
قهرمانی بوکس خواهد بود، گفت: المپیک توکیو پایان دوران قهرمانی من خواهد بود و 
امیدوارم با دست پر ورزش بوکس را کنار بگذارم. اصلًا هم قصد حضور در MMA را ندارم.

 روزبهانی: شرایط تیم بوکس خوب و اما در آینده عالی می شود

 امیدوارم در توکیو با دست پُر خداحافظی کنم

کریم انصاری فرد مهاجم تیم فوتبال السیلیه قطر، تیم ملی این کشور را بهترین تیم قاره آسیا دانست.
  کریم انصاری فرد در گفت وگو با سایت لیگ ستارگان قطر در خصوص این مسابقات اظهار داشت: من در کشورهای زیادی مانند 
اسپانیا، یونان و انگلیس بازی کرده ام. مسابقات لیگ ستارگان سطح بالایی دارد و بازی در قطر، تجربه ای مختلف است. بازیکنان خوب 
زیادی که در لیگ های شناخته شده جهان بازی کرده اند، در اینجا حضور دارند و این قطعاً هیجان مضاعفی به مسابقات می دهد. »در 
مجموع فوتبال قطر روز به روز در حال پیشرفت است و تیم ملی قطر بهترین تیم آسیاست.«، وی ضمن بیان این جمله گفت: من به همراه 
تیم ملی کشورم ایران در دو جام جهانی اخیر بازی کردم و در ۱۰ سال گذشته برابر بازیکنان قطری به میدان رفتم. من آنها و همچنین 
کشور قطر را می شناسم و با بسیاری از بازیکنان، دوستان نزدیکی هستیم. مربی و بازیکنان تیم السیلیه ما در یک سطح هستند و ما با 

جذب بازیکنان جدید، تیم خود را تقویت کردیم و به دنبال کسب بهترین ها هستیم.

سید جلال حسینی ضمن اشاره به حساسیت بالای دیدار پرسپولیس و تراکتور گفت: 
مصدوم نیستم و کاملا آماده بازی با حریف پرهوادار خودمان هستیم.

 سید جلال حسینی پس از دریافت جایزه بهترین مدافع فصل گذشته فوتبال ایران 
گفت: خودم فکر می کنم شجاع خلیل زاده می توانست این عنوان را کسب کند. او در 
فصل گذشته خیلی برای پرسپولیس زحمت کشید و توانست نمایش فوق العاده ای داشته 
باشد. او از هر لحاظ آماده است و می توانست برترین مدافع فوتبال ایران شود. کاپیتان تیم 
فوتبال پرسپولیس که جایزه برانکو ایوانکوویچ را به عنوان برترین مربی فوتبال ایران دریافت 
کرد درباره چگونگی تحویل این جایزه به وی اعلام کرد: دوست دارم خودم این جایزه را به 
آقای برانکو که خیلی برای پرسپولیس زحمت کشید بدهم اما فکر کنم مقدور نشود. جایزه 
برانکو را به باشگاه می دهم تا آنها هماهنگی کرده و به سرمربی قبلی تیم بدهند. وی درباره 
انتقادات از عملکرد برانکو در باشگاه الاهلی عربستان افزود: بازی کردن و مربیگری در 
امارات، قطر و عربستان خیلی سخت است. این موضوع را برانکو می دانست که کجا برای 
مربیگری می رود. امیدوارم در ادامه مسیر موفق باشند. سید جلال حسینی با رد شایعه 

مصدومیتش در آستانه بازی با تراکتور تاکید کرد: کاملا آماده بازی با تراکتور هستم. با یک تیم خیلی خوب، پرهوادار و قوی بازی 
داریم. تراکتور یکی از مدعیان قهرمانی بوده و امسال هم در کنار بازیکنان خوب خود کادر فنی خیلی خوبی هم دارد. بازی خیلی 
سختی خواهیم داشت. آنها امسال هم مدعی هستند. مدافع پرسپولیس درباره عملکرد گابریل کالدرون خاطرنشان کرد: او مربی با 
تجربه ای است. من از هواداران تیم انتظار دارم ما را مثل سه سال گذشته که قهرمان شدیم حمایت کنند. کادر فنی جدید و بازیکنان 

تازه وارد داریم. با گذشت زمان شرایط بهتر هم می شود و مطمئن هستم به وضعیت ایده آل می رسیم.

جلال حسینی: برای بازی سخت با تراکتور آماده ام انصاری فرد: قطر بهترین تیم آسیاست
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رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه برای منافع ملی باید با هر دو دست قدرت و دیپلماسی 
کار کنیم، خاطرنشان کرد: کسانی که تصور می کنند یک دست برای حل و فصل مشکلات 
کافی است، اشتباه می کنند از هر دو دست باید استفاده شود؛ باید هم از قدرت خود و هم 

از قدرت نظامی، امنیتی، اقتصادی، فرهنگی و سیاسی خود استفاده کنیم.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز دوشنبه 
در همایش ارائه دستاوردهای دولت تدبیر و امید در توسعه زیرساخت های روستایی که در 
سالن اجلاس سران برگزار شد، افزود: معتقدم برای منافع ملی کشورمان از هر ابزاری باید 
استفاده کرد. اگر بدانم که به یک جلسه ای بروم و با کسی ملاقات کنم که کشور من آباد و 

مشکلات مردم حل می شود دریغ نخواهم کرد، اصل منافع ملی ملت ما است.  
وی ادامه داد: ما الان در شرایطی قرار داریم که می دانید یکسال است که شدیدترین 
تحریم  را بر ما وارد کرده اند. ما در عین حالی که برابر این تحریم می ایستیم و مقابله به مثل 
می کنیم و تعهداتمان را کاهش می دهیم. تا به حال نیز دو مرحله از تعهداتمان را کاهش 
داده ایم و باز هم ممکن است کاهش بدهیم اما همیشه بین آن ۲ ماه وقت می گذاریم. 

این کار برای این انجام می دهیم که دیپلماسی و فعالیت سیاسی و مذاکره داشته باشیم.
روحانی گفت: خواست مردم ما عزت، افتخار و استقلال توام با کاهش زحمت و فشار و یا 
توام با رفاه است. اگر قرار باشد ما کشور را با زحمت و فشار بر مردم اداره کنیم که هر کسی 
می تواند این کار را انجام دهد. رئیس جمهوری بیان کرد: البته قبول داریم که دشمن و بر ما 
و ملت فشار می آورد. ولی آیا ما باید بنشینیم؟ می ایستیم تا به اهداف و منافعان برسیم و می 

ایستیم تا به امنیت و عظمت برسیم.
وی افزود: می ایستیم تا به امنیت و عظمت برسیم و ایستادن باید برای منافع ملی و 

استقلال باشد که در آن نه تنها خسته نمی شویم بلکه لذت می بریم و قوی تر می شویم.
حل و فصل مشکلات با دو دست قدرت و دیپلماسی

روحانی با اشاره به اینکه باید از همه ابزار برای حل و فصل مسائل استفاده کنیم، 
افزود: ممکن است کشتی ما را توقیف کنند که در این صورت برای تصحیح کار غلط 
آن ها و رهایی کشتی هم مذاکره می کنیم و هم ممکن است با دلایل قانونی کشتی آن 
ها را توقیف کنیم. باید هر دو کار را انجام دهیم و با دو دست کار کنیم، با یک دست کار 
کردن سخت و توام با زحمت است.   رئیس قوه مجریه تاکید کرد: دست قدرت و دست 
دیپلماسی هر دو باید با هم باشد، کسانی که تصور می کنند یک دست برای حل و فصل 
مشکلات کافی است، اشتباه می کنند از هر دو دست باید استفاده شود. ما باید هم از 
قدرت خود و هم از قدرت نظامی، امنیتی، اقتصادی، فرهنگی و سیاسی خود استفاده 

کنیم.
گروهی در گوش خود پنبه کرده اند و بیرون هم نمی آورند 

روحانی با اشاره به اینکه باید مذاکره کرده و راه حل پیاده کنیم، ادامه داد: گروهی در 
گوش خود پنبه کرده اند و بیرون هم نمی آورند. می گویند ما از مذاکره با ۶ قدرت بزرگ چه 
سودی بردیم و خاصیت مذاکرات چه بود؟ ما بعد از مذاکره به جای یک میلیون بشکه نفت، 
۲ میلیون و هشتصد هزار بشکه نفت صادر کردیم. میلیاردها دلار پول برای کشور آورده 
شد، هر ماه حدود یک میلیارد از پول های حبس شده آزاد شد، قطعنامه هایی که آمریکا 

۳۰ سال برای آن ها زحمت کشیده بود مثل بتی که ابراهیم شکست آن ها را شکستیم.
رئیس جمهوری ادامه داد: وقتی شرکت ها و سرمایه گذاران خارجی وارد کشور می شدند 
کسی از ورود آن ها نمی گفت؛ اما حالا که رفته اند می گویند چرا آنها می روند؟ وقتی که 

این گروه ها می آمدند چرا چشمان خود را بسته بودید؟  
روحانی با تاکید بر اینکه ما باید از همه توان خود استفاده کنیم، افزود: باید از کار هر فردی 
که در این کشور خدمت می کند سپاسگزاری کنیم. این ناشکری است که اگر یک نهاد 
فَتُؤْمِنُونَ بِبَعْضِ الْکِتَابِ 

َ
کار کند بسیار خوب است اما نهاد دیگر کار کند خیلی بد است، »أ

وَتَکْفُرُونَ بِبَعْضٍ«؟

اگر با ملاقات کردن مشکلات مردم حل شود دریغ نخواهم کرد
رئیس شورای انقلاب فرهنگی گفت: عده ای هستند نصف قانون اساسی را قبول دارند و 

نصف دیگر را نه، اما ما همه اصول قانون اساسی را قبول داریم.  
روحانی اظهار داشت: در زمینه هسته ای دو قدم مهم برداشته ایم اما مذاکره هم می 
کنیم، وزیر خارجه از پاریس برای مشورت با ما باز می گردد و دوباره به فرانسه سفر می کند و 

پس از جلسه امروز باز هم با مسئولین مربوطه بحث و مشورت خواهیم داشت.  
وی افزود: دولت برای حل مشکلات کشور از هیچ مسیر و طریقی کوتاهی نمی کند و 
دریغ نمی کند، بنده معتقدم برای منافع ملی کشور، باید از هر ابزاری استفاده کنیم. من 
اگر بدانم به یک جلسه ای بروم و با کسی ملاقات کنم کشور آباد می شود و مشکلات مردم 

حل می شود، دریغ نخواهم کرد، زیرا اصل منافع ملی است.
این دولت به اندازه همه تاریخ به روستاها گاز رسانده است

روحانی با تاکید بر اینکه در راس کارهای ما قدرت داخلی و تولید ملی است، گفت: این 
دو به ما فرصت می دهد تا با دنیا حرف بزنیم نه اینکه چنین فرصتی ایجاد شود و مورد 
استفاده قرار نگیرد. امروز احیای صنعت، کشاورزی، بخش شهری و روستایی، خدمات به 
معنای توانمند شدن قدرت ملی ما است. وی ادامه داد: آمار و ارقام عملکرد دولت یازدهم و 
دوازدهم در ارائه خدمات به روستاها اعلام شد اما من چند آمار را تکرار می کنم تا در اذهان 
باقی بماند. از سال ۹۲ تا امروز در هر هفته به سی روستا آبرسانی کردیم که ۶ و نیم برابر 
رشد داشته و جمعیت روستایی تحت پوشش هفت و نیم برابر شده است. روستاهایی که 
۱۰ خانوار به بالا دارند همه دارای برق هستند و این کار ادامه دارد، البته روستاهایی که 
کمتر از ۱۰ خانواده دارند با زحمت به آن ها برق رسانی می شود. در هفته به ۴7 روستا گاز 
رسانده می شود که در این ۶ سال به اندازه همه تاریخ  به روستاها گاز رسانده ایم که تحول 
بسیار بزرگ بوده است. رئیس جمهوری عنوان کرد: در هر هفته به طور متوسط ۳۵ کیلومتر 
از جاده ها بهسازی و آسفالت می شود. پوشش تلفن همراه که امروز موردنیاز مردم است 
در هر هفته ۱۰۹ روستا به شبکه متصل می شود و و در هر هفته۹۸ روستا به شبکه ملی 
اطلاعات اضافه می شود و در هر هفته ۱۶ پایگاه سلامت به وجود می آید. وی افزود: این 
آمار برای جمهوری اسلامی ایران و دولت افتخار است اما این به معنای توقف کار و برآورده 
شدن همه نیازهای روستا و رفع همه مشکلات روستایی است. این آمار به معنای این نیست 
که ما همه کارها را انجام داده ایم و روستاها دیگر هیچ مشکلی ندارند.   روحانی ادامه داد: 
همه توان برای قدرتمند و سرپا نگه داشتن روستاها صرف می شود، در همین زلزله و سیل 
اخیر خانه های روستایی احیا و تعمیر شد و در مجموع حرکت به سوی توسعه روستایی 
است و دولت معاونت توسعه روستایی تشکیل داده است تا موضوع توسعه روستا هماهنگ 
دنبال شود تا روستاییان شرایط بهتری برای زندگی داشته باشند. روستاییان عزیزان جامعه و 

مرزبانان ما هستند و تولید کشور به ویژه در حوزه مواد غذایی در اختیار آن هاست.
رئیس جمهوری گفت: از برق خورشیدی هم برای برق رسانی به عشایر استفاده می شود 
و برای آب آشامیدنی هم باید فکری شود تا عشایر و روستاییانی که کوچ می کنند بتوانند از 

نعمت برق، گاز، آب، مدرسه و تلفن همراه استفاده کنند.
در برخی مکان ها شاهد مهاجرت معکوس هستیم

روحانی گفت:  در بخش راه و جاده، گاز، برق، آب آشامیدنی، بهداشت و درمان، ارتباطات، 
تلفن و تلفن همراه و فضای مجازی، تحولات کشاورزی و گردشگری اقدامات بزرگی انجام 
شده است.   وی افزود: امروز در برخی مکان ها شاهد مهاجرت معکوس هستیم، یعنی 
فردی که در شهر بوده به روستا برمی گردد. چرا که در شهر ترافیکی است که از اعصاب 
چیزی باقی نمی گذارد.   وی تصریح کرد: در بعضی از ساعات های شلوغ که وارد خیابان 
می شویم تا به منزل برسیم به اندازه اینکه به ۱۰۰ روستا برسیم طول می کشد. بایستی یک 
ساعت و اندی در یک مسیر نسبتا متوسطی در تهران طی کنیم و اگر مسیر طولانی باشد 
که گاهی خیلی بیشتر به طول می انجامد. رییس جمهوری ادامه داد: آلودگی هوا و سر و 

صدایی که در شهرهای بزرگ وجود دارد، ناامنی ها و مسائل اخلاقی که در شهرها وجود 
دارد، باعث حضور مردم در روستاها می شود، روستاها هم هوا و هم فضای سالمتری دارد و 
هم اعصاب افراد راحت تر است. روحانی افزود: این است که مهاجرت معکوس در بعضی از 
جاها شروع می شود و بعضی از روستاها تبدیل به مقصد گردشگری می شوند، یعنی فردی 
به روستا می رود و ۴ و ۵ روز در آنجا می ماند و این گردشگری است که امروز از طریق روستاها 

به وجود آمده و یک تحول بزرگی است که ما شاهد هستیم.  
وی اظهار داشت: امروز در شرایط فشار دشمن قرار داریم و راهی جز توسعه کشور و رونق 
تولید و همچنین بالابردن تولید و همکاری بیشتر نداریم، البته دولت برای حل مشکلات از 

هیچ مسیر و طریقی کوتاهی و دریغ نمی کند.
پس از انقلاب تفکر ما نسبت به شهر و روستا عوض شد

خادمان  ویژه  به  ملت  خادمان  همه  و  من  برای  پرنشاطی  روز  بسیار  گفت:  روحانی 
روستاییان عزیز ما است. به نظر من بعد از انقلاب اسلامی تفکر و دیدگاه جامعه نسبت به 
شهر و روستا تغییر کرد. وی ادامه داد: در میان فاصله ها و یا شکاف های اجتماعی جامعه، 
می بینیم مرد، زن، ثروتمند، فقیر، با سواد،   بی سواد با مهارت و بی مهارت، یکی از طبقه 
بندی ها طبقه بندی بین شهر و روستا بود. رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: روستایی بودن 
قبل از انقلاب توام با خودکم بینی بود و طرف با شرمساری می گفت من روستایی و دهاتی 
ام، و شهرنشینی و شهری بودن مخصوصا مرکز نشین بودن به عنوان یک افتخار بود. می 
گفت من اهل فلان شهرم یا اصلا تهرانی ام یا اصلا در تهران متولد شدم. یکی از افتخارات 
این بود که در شهر تهران متولد شود. چنین تفکری در جامعه قبل از انقلاب حاکم بود. در 
جوامع و مجامع ما گویی شهری بر روستایی از لحاظ فکری، علمی،  تمدنی برتری داشت.  
رئیس جمهوری افزود: اما پیروزی انقلاب اسلامی یکی از اصلاحاتی که در ذهن جامعه 
ما به وجود آورد یکسان بودن مردم روستانشین و شهرنشین بود و حتی بعد از انقلاب نوعی 
تقدس یافت که کسی بگوید من روستایی ام که این نکته بسیار مهمی است. روحانی ادامه 
داد: ۱۴ هزار روستا تا سال ۹۲ و بیش از آن طی این دولت گازرسانی شده است و افتخار 
می کنم که توسعه سریع روستاها از دستاوردهای بزرگ دولت تدبیر و امید است. رییس 
جمهوری با بیان این که قبل انقلاب در شهرها یک رفاه نسبی حاکم بود، گفت: انقلاب 
اسلامی  مسیر توسعه را برای ما هموار کرد، البته قسمتی هم مربوط به تکنولوژی است. 
الان دیگر نه شهر بزرگ و یا کشور، بلکه کل دنیا را دهکده جهانی می گویند و همه جهان 

شده یک روستا. که در این دهکده جهانی که همه به هم متصل و نزدیک هستند.
بسیاری از استعدادهای ما روستایی هستند

روحانی با بیان اینکه آگاهی مردم روستای ما، امروز به اندازه شهر و گاهی بالاتر از افراد 
شهر است، اظهار داشت: در دانشگاه و کنکور نیز همینطور است. اگر از عده محدودی 
بگذریم، بسیاری از استعدادها در دانشگاه ها، حوزه ها و مراکز علمی روستایی هستند. اکثر 
مراجع ما روستایی بودند. وی تصریح کرد: روستا در یک مسیر درست بعد از انقلاب قرار 
گرفت اما کمبودها زیاد و مشکلات مردم فراوان بود و باید خدمات وسیعی به مردم داده 
می شد. کار بزرگ و عظیمی بعد از انقلاب برای روستاها صورت گرفت. جهاد سازندگی در 
اوایل انقلاب پیشتاز بود. نیروهای انقلاب هم همه جا بودند و خدمات رسانی می کردند. 
افتخار می کنم در دولت های یازدهم و دوازدهم یکی از دستاوردهای ما توسعه روستاها بود. 
قبلا این کار می شد ولی در دولت یازدهم و دوازدهم سرعت کار بیشتر شد؛ خدمت رسانی 

به ۱۴ هزار روستا تا سال ۹۲ و بیش از ۱۴ هزار در این ۶ سال.  
وی ادامه داد: این مساله نشان می دهد تصمیمی حاکم بوده که در دولت یازدهم و 
دوازدهم خدمت به روستا به عنوان اولویت قرار گرفته است. در هر خدمتی در طول این 

شش سال گاهی ۲ تا پنج برابر شده است. خدمات زیادی انجام شده است.  
اگر روستاها را آباد نکنیم، شهرها را ویران کرده ایم

روحانی با طرح این سوال که چرا باید روستاها را احیا و به آنها خدمت کنیم، خاطرنشان 
کرد: پاسخی که در وهله اول داده می شود این است که آنها هم ایرانی و خواهران و برادران 
ما هستند و حقوق شان با ما برابر است ولی اگر بیشتر فکر کنیم، درمی یابیم اگر روستاها 
را آباد نکنیم، شهرها را ویران کرده ایم. اگر روستا آباد نشود، ناچار می شود به شهر بیاید، 
حاشیه نشینی کند و شهر تخریب می شود. وی ادامه داد: برای آنکه شهرها در مسیر درست 
خود قرار بگیرند باید روستاها آباد شود اگر امنیت می خواهیم باید روستاها آباد شوند؛ چه 
در مرز و چه در غیرمرز. در روستای آباد یک پایگاه بسیج، پایگاه نیروی انتظامی و یک پادگان 
سپاه و ارتش است و از کشور محافظت می کند.   رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه روستاها 
مرکز تولید هستند، بیان کرد: اگر قرار است تولید را پیش ببریم به ویژه در بخش کشاورزی، 
روستاییان ما تولیدگران بزرگی هستند. در قدیم روستا بود که درب مغازه شهر را باز می کرد 
یعنی شیر، گوشت، ماست و میوه و... از روستا به شهر می رفت و شهرنشین ها بخش اعظم 
نیازهایشان را از روستایی ها دریافت می کردند.  میوه ها و سبزیجات و گوشت تهران از کجا 
می آمد؟   رئیس شورای عالی اقتصاد با بیان اینکه روستای ما امروز هم در زمین، هم در 
هوا، هم در فضای حقیقی و هم در فضای مجازی به شهر و دنیا متصل شده است، یادآور 
شد: امروز روستا با یک جاده خوب و گاهی اوقات آسفالته به شهر متصل است آب، برق 
و گاز دارد. امروز روستای ما به دنیا متصل است. امروز در هر کجا باشید با تلفن همراه و 
اینترنت با دنیا وصل هستید و عکس و خبر مشاهده می کنید. روحانی با بیان اینکه کار 
عظیمی در زیرساخت روستا از طریق تلفن همراه و اینترنت صورت گرفته است، عنوان کرد: 
امروز روستایی ما یک گردشگر اروپایی را به خانه خودش دعوت می کند و گردشگر به آن 
خانه می رود، غذایش را می خورد و محصول خود را می فروشد. اگر می خواهیم دلالی را از 
بین ببریم، راهش فضای مجازی و همین استارت آپ ها هستند. روستایی با اینها می تواند 

محصول خود را به راحتی در هر کجایی می خواهد بفروشد.  

رئیس جمهوری در همایش دستاورد های دولت در توسعه زیرساخت  روستایی؛

قدرت و دیپلماسی باید با هم باشند

اگرچه اسفند ۹۸ از ماه ها قبل به دغدغه اصلی محافل سیاسی 
داخل کشور بدل شده، اما  در فاصله زمانی 6 ماهه تا انتخابات 
با  تکلیفش  راست  جناح  نه  انتظار،  برخلاف  و  یازدهم  مجلس 
راهبرد  یک  به  چپ  جناح  نه  شده  روشن  انتخاباتی  استراتژی 

اجماعی در اینباره دست یافته است.
در میدان انتخابات پیش رو، از بازیگران تا بازیگردانان، و از مجریان 
تا داوران، همگی در شناخت شرایط حاضر با شک و شبهه و در 

ارزیابی از وضعیت پیش رو با تردید و سردرگمی مواجه شده اند.
در جبهه اصلاحات، فارغ از چنددستگی و اختلاف نظر در مورد 
اصل مشارکت یا عدم مشارکت در انتخابات، می توان »سردرگمی و 
عدم اطمینان« را به عنوان مخرجِ مشترکِ رویکردِ اکثریتِ قریب به 
اتفاقِ اصلاح طلبان، فاکتور گرفت. در شرایط حاضر جبهه اصلاحات 
از چپ رادیکال تا راست محافظه کار، چه آن دسته که تحریم را تقبیح 
می انگارند،  بی ثمر  و  پوچ  را  مشارکت  که  قشری  چه  و  می کنند 
همگی با درجه ای از شک وتردید مواضع انتخاباتی خود را اعلام 
داشته اند. هم آن ها که ترغیب به مشارکت کرده اند، دعوت شان 
همراه با شروط ضمنی ایراد شده، هم رگه های کمرنگی از تردید در 
مواضع افرادی که تحریم را ترویج می کنند قابل ردیابی است. ریشه 
این عدم اطمینان و سردرگمی جبهه اصلاحات را می توان در  چند 
عامل جستجو کرد. از یک سو  چگونگی رویکرد حاکمیت نسبت به 
ورود اصلاح طلبان به عرصه انتخابات و محدودیت های احتمالی که 
با نظارت استصوابی بر نامزدهای اصلاح طلب اعمال خواهد شد، 
آنها را دچار ترسِ تکراری ردصلاحیت های گسترده کرده است. 
ردصلاحیت هایی که ممکن است مانند انتخابات قبل دست آنها 
را برای معرفی کاندیدا خالی بگذارد و حتی به سمت ائتلافی دیگر 
سوق دهد. از سوی دیگر اصلاح طلبان درباره میزان اقبال عمومی با 
تردیدهای جدی مواجهند. کاهش مشارکت مردم براساس داده های 
تجربی و تحلیلی یعنی کاهش شانس پیروزی اصلاح طلبان. اما 
سومین عامل سردرگمی اصلاحات، ریشه در خود جبهه اصلاحات 
و نیروهای تازه نفس اصلاح طلب دارد. نیروهای جدیدالورودی که با 
برند اصلاح طلبی در سیروسلوک اند اما رفتار سیاسی شان عملًا هیچ 

فصل مشترکی با گفتمان اصلاح طلبی نداشته است.
وزن کشی اصلاح طلبان با سنگ ترازِ خاتمی

اصلاح طلبان خوششان بیاید یا نه خاتمی رهبر معنوی جبهه 
اصلاحات و در عمل رهبر تشکیلاتی اصلاح طلبان است. بخش 
مهمی از اعتبار و جایگاه اجتماعی این جریان به شخص خاتمی 
مربوط است. حتی اگر برخی همه این ها را منکر شوند، باید پذیرفت 
که در ادبیات سیاسی عمومی، مفهوم اصلاح طلبی با نام خاتمی 
و نشان دوم خرداد عجین شده است. همین امروز فارغ از اینکه 
موضع حجاریان، تاجیک، شکوری راد، عبدالله نوری، کرباسچی، 
عارف، مرعشی، موسوی لاری و ... درباره انتخابات اسفند چیست، 
عموم مردم اظهارنظر انتخاباتی خاتمی را به عنوان موضع اصلی 

جریان اصلاحات درباره انتخابات پیش رو در نظر دارند.
مواضعی که اخیرا خاتمی از آن رونمایی کرده و گفته است »نباید 
اصل انتخابات را زیر سوال بُرد ... انتخابات شرط کافی برای استقرار 
یک مردم سالاری نیست اما شرط لازم است ... قهر کردن با صندوق 
رای، انحلال مردم است. اصلاح طلبان و مردمِ ناراضی باید فداکاری 
و از خودگذشتگی کنند و به خاطر ایران پای صندوق ها بیایند تا 

جلوی خطر اصلی گرفته شود... اصلاح طلبان نمی توانند به هر 
قیمتی وارد انتخابات شوند و انشالله فضا باز شود و صلاحیت ها تأیید 
شوند ... حاکمیت حکومت آزادتر و دارای سعه صدر بیشتر نسبت 
به مردم را تضمین کند«. نظر به دو گزاره برجسته از موضع اخیر 
خاتمی یعنی »نباید اصل انتخابات را زیر سوال بُرد چراکه قهر کردن 
با صندوق رای، انحلال مردم است« و »اصلاح طلبان نمی توانند 
به هر قیمتی وارد انتخابات شوند«، محتوای کلی سخنان خاتمی 
همان ایده »مشارکت مشروط« برداشت می شود که از سوی دیگر 
چهره ها و طیف های اصلاح طلب نیز مطرح شده است. با همه این 
تفاسیر، اهمیت موضع انتخاباتی خاتمی به لحاظ دامنه اثرگذاری 
بر بدنه اجتماعی اصلاحات مقدم بر دیگر چهره های اصلاح طلب و 

متمایز از مواضع آن ها تلقی می شود.
چند ایده درباره نحوه مشارکت انتخاباتی

به رغم تفاوت های چندوجهی شرایط فعلی با دوره های پیشین، 
اصلاح طلبی همچنان با تحریم انتخابات غریب و نامأنوس است، 
هرچند غیرمحتمل هم نیست. اما درباره مشارکت در انتخابات دو 
استراتژی کلی وجود دارد. یکی همان »مشارکت مشروط« است 
که از سخنان خاتمی تأویل می گردد و چهره هایی چون حجاریان و 
شکوری راد نیز آن را ترویج می کنند. استراتژی دوم حضور بی قید و 
شرط در انتخابات است که خود دو طیف را شامل می شود؛ گروهی 
از اصلاح طلبان همچون بهزاد نبوی، محسن رهامی و بخشی از 
حزب کارگزاران همچنان بر ائتلاف با اصولگرایان میانه رو )یا همان 
چون  افرادی  شامل  که  دوم  گروه  اما  می ورزند.  اصرار  معتدلین( 
محمدرضا عارف و عبدالواحد موسوی لاری است، مسیر ائتلاف 

اصلاح-اعتدال را در خط پایان می بینند.
مشارکتی ها و مشارکت مشروط

مشارکت  جبهه  به  حزبی شان  عقبه  که  اصلاح طلبانی  اغلب 
بازمی گردد حامی مشارکت مشروط هستند. سعید حجاریان به 
»مشارکت  راهبرد  تشریح  ضمن  سازندگی  با  مصاحبه  در  تازگی 
مشروط«، سایر استراتژی ها را ناگزیر از سه مورد »حضور بی قید و 
شرط در انتخابات«، »سکوت در انتخابات« و »خروج از انتخابات« 
عنوان می کند. حجاریان استراتژی حضور بی قیدوشرط را منجر 
مثابه مرگ یک  به  و اصلاح طلبان می داند. که  به جدایی مردم 
جریان است. وی با استراتژی سکوت در انتخابات یا عبور مقطعی 
از انتخابات نیز مخالف است چرا که به زعم او  جبهه اصلاحات را 
ضربه پذیر خواهد کرد و به تعبیر وی هسته سخت قدرت این افتراق 
را به هر طریق که مایل است، ترجمه کند. تئوریسین اصلاحات در 
پایان تاکید دارد که اگر شرایط فراهم نشد، با ذکر دلایلی از خیر 
انتخابات می گذریم همین، اما »عبور از انتخابات« استراتژی دقیقی 

نیست، زیرا حکم به پایان پروژه اصلاحی سیاست محور می دهد«.
شکل دیگری از ایده مشارکت مشروط از زبان دبیرکل حزب اتحاد 
ملت روایت می شود. شکوری راد مشارکت اصلاح طلبان را منوط 
به سنجش توأمان دو فاکتور می داند؛ انتخابات یا »آزاد« است یا 
نیست و مردم یا تصمیم به »مشارکت« در انتخابات دارند یا ندارند. 
او نمونه ای می آورد: نسبت درصدها در رابطه با آزادی انتخابات و در 
رابطه با میزان مشارکت مردم تعیین کننده این است که ما چه رفتاری 
در انتخابات داشته باشیم؛ مثلا اگر انتخابات آزاد باشد و مردم شرکت 
نکنند ما معتقدیم که باید در انتخابات شرکت کنیم ولو شکست 

بخوریم؛ چراکه نمی شود انتخابات آزاد را تحریم کرد ولو اینکه مردم 
بخواهند به هر دلیلی در آن شرکت نکنند.

در  بر حضور مشروط  نیز   زیباکلام  و صادق  تاجزاده  مصطفی 
انتخابات تاکید داشته و بر این باورند که باید با شورای نگهبان و 
نهادهای تاثیرگذار برای تأیید نامزدهای بیشتری از اصلاح طلبان وارد 
مذاکره و تعامل شد. عبدالله ناصری، مشاور خاتمی هم می گوید:  
تحریم انتخابات هیچ گاه در ادبیات سیاسی اصلاح طلبان نبوده 
برای  دیگر  شدند  ردصلاحیت  همه  ما  نیروهای  چون  اما  است، 
خودمان تکلیفی نمی بینیم چون نیروهای دیگر را برای مجلس 

مطلوب نمی دانیم.
حضور بدون پیش شرط با برند اصلاحات

گروهی از اصلاح طلبان که اغلب حلقه نزدیکان محمدرضا عارف 
هستند که از مدت ها پیش دغدغه حضور در انتخابات داشته اند، 
تاکید جدی بر ادامه نیافتن ایده ائتلاف دارند. حسن رسولی، از 
نزدیکان عارف گفته  در انتخابات ۹۸ تصمیم نهایی گرفته شده 
و آقای عارف مدیریت انتخاباتی اصلاح طلبان را به عهده خواهد 
گرفت. محمدعلی وکیلی از دیگر اعضای فراکسیون امید پا را یک 
گام از رسولی فراتر گذاشته و گفته آقای عارف در کنار آقای خاتمی 
رهبری جریان اصلاح طلب را بر عهده دارد.آنها در ذیل این اظهارات 

بر پایان ائتلاف اصلاحات - اعتدال تاکید داشته اند.
عالی  شورای  مؤثر  اعضای  دیگر  از  لاری  موسوی  عبدالواحد 
سیاستگذاری است که همانند عارف می گوید در انتخابات مجلس 
لیست ترکیبی و تلفیقی نمی دهیم و حتما با چهره های اصلاح طلب 

در صحنه رقابت حضور پیدا می کنیم.
حضور بی قید و شرط در امتداد ائتلاف

گروه دیگری از اصلاح طلبان برای مشارکت در انتخابات اسفند 
قائل به شرط و شروط نیستند و بر این باورند که اصلاحات باید از 
حداقل قوای در دسترس حداکثر بهره را گرفت و ائتلاف با طیف 
میانه رو اصولگرایان را بازیابی و ادامه دهند. از جمله بهزاد نبوی، 
چهره شناخته شده اصلاح طلبان که با اشاره به شرایط حاضر، 
نبوی  امنیت ملی می داند.  را اصلی ترین مولفه  انتخابات پرشور 
معتقد است همراهی اصولگرایان میانه رو و معتدل با اصلاح طلبان 
که در انتخابات های ۹۲، ۹۴ و ۹۶ موفقیت آمیز بوده، هنوز به شکل 
ائتلاف در نیامده و لازم است هرچه سریعتر این همراهی به ائتلاف 
از کارگزارانی ها نیز حرکت هماهنگ جبهه  تبدیل شود. بخشی 

اصلاحات و طیف میانه رو اصولگرایان را چاره کار می دانند. 
محسن رهامی، روحانی اصلاح طلب و نماینده سابق مجلس، در 
عین عضویت در شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان، همواره 
از منتقدان سازوکارها و تصمیمات شورا بوده است. او نیز معتقد 
است »با انفعال، خانه نشینی و قهر کردن کسی برای ما فرش قرمز 

پهن نمی کند. رقیب از خدایش است که ما قهر کنیم بنابراین موافق 
نیستم که اگر صددرصد خواسته های ما محقق نشد، در انتخابات 
جریان  رهامی  محسن  عقیده  به  ندهیم«.  رأی  و  نکرده  شرکت 
اصلاحات به تنهایی نمی تواند از عهده حل معضلات برآید و هنوز 
نباید خرج خود را از جریان اعتدال جدا کند و تأکید دارد: »ما باید 
با جریان هایی که به اصلاحات نزدیک هستند مانند جریان اعتدال، 
با حفظ قواعد ائتلاف و حفظ اصول و مبانی اصلاحات، ائتلاف 
این مسیر رسول  در  از همراهان رهامی  یکی  و همکاری کنیم«. 
منتجب نیا است که با جدایی از حزب اعتماد ملی، حزب جمهوریت 
را به تازگی راه اندازی کرده است. او اخیراً در پاسخ به پرسشی پیرامون 
ورود مستقل حزب متبوعش به انتخابات یا ائتلاف با سایر احزاب 
اصلاح طلب گفته است: »ما قطعاً بنای مان بر تکروی نیست، اما 
ائتلاف شرط و شروطی هم دارد و یکی از مهم ترین شروطش تعامل 
و پذیرش نظر همه طرفین ائتلاف است. ضمن این که تاکید می کنم 

ما باید یک آسیب شناسی کلی از جریان اصلاحات داشته باشیم«.
اصل مهم بازسازی جبهه اصلاحات است نه انتخابات اسفند

در این میان نمی توان نظرات اصلاح طلبانی را نادیده گرفت 
که فراتر از امر انتخابات، بر ضرورت بازنگری در جبهه اصلاحات و 
بازتعریف مبانی اصلاح طلبی تأکید دارند. افرادی چون محمدرضا 
جریان  است:  گفته  شرق  با  خود  اخیر  مصاحبه  در  که  تاجیک 
در  که  دارد  ضرورت  و  است  جدی  تأمل  نیازمند  اصلاح طلبی 
آینده ای  تا  بازنگری اساسی صورت بگیرد  ساختارها و رویکردها 
انجام  کارهایی  چه  که  شود  بررسی  باید  شود.  زده  رقم  متفاوت 
شده و چه کارهایی انجام نشده است و باید تمام بحران های امروز 
عمل  رویکردی  چنین  با  تازمانی که  و  شود  واکاوی  اصلاح طلبی 
نشود، نباید با تکیه بر پخمگانِ نخبه نما وارد میدان انتخابات شد؛ 
نمی توان با اتکا به افرادی که آبروی اصلاحات را برده اند و فضای 
سیاسی را سیاه کرده اند، رأی مردم را اخذ کرد.  اگر قرار است که 
اصلاحات در انتخابات آبرویی داشته باشد، لازم است که از نیروهای 
جوان و نخبه استفاده شود تا در این صورت بتوان امید داشت که 
گفتمان اصلاح طلبی و نه گفتمان مبتنی بر استمرار قدرت ادامه 
انتخابات  یابد. اکنون شرایطی مهیا شده که افرادی وارد میدان 

می شوند که اصلاحات را در پستوهای سیاست دفن کرده اند. 
وی معتقد است نباید با چنین نیروهایی وارد بازار شد زیرا شکوه 
راه اصلاحات  ادامه  اصلاحات در ذهن مردم مخدوش می شود. 
تنها با تغییر گفتمان میسر نمی شود و ضرورت دارد که گفتمان 
اصلاحات با عاملان و حاملان جدید بر مردم عرضه شود؛ در غیر 
این صورت تغییر گفتمان تنها یک راه برون رفت تاکتیکی برای نیل به 
قدرت خواهد بود که مردم آن را نخواهند پذیرفت و آبروی اصلاحات 

بیش از پیش در پیشگاه مردم خواهد رفت.

انتخاب دشوار اصلاح طلبان در اسفند ۹۸

 جبهه اصلاحات در محاصره مثلث تردید

علی بیگدلی:

گروه هفت، درمانی برای دردهای 
بین المللی ندارد

کارشناس مسائل اروپا تاکید کرد: 
به  تا  هفت  گروه  امسال  نشست 
اینجای کار خروجی مطلوبی نداشته 
و یک واگرایی تمام عیار در حال رخ 

دادن است.
»علی بیگدلی« کارشناس مسائل 
اروپا و آمریکا با اشاره به فضای کلی 
و محورهای مطرح شده در نشست 
خبرنگار  با  گفت وگو  در  هفت  گروه 
ایلنا عنوان کرد: نشست گروه هفت 
سال جاری در فرانسه، با مقدمه خوبی 
برگزار نشد. در سطح تحلیل نمای این 
چهار  که  هستیم  آن  شاهد  نشست 
کشور اروپایی در یک سمت و آمریکا 
به همراه ژاپن و کانادا در سوی دیگر 

قرار دارند و همین یک نکته کوچک کاملًا نشان می دهد که این نشست )حداقل در ظاهر( 
بسیار متفاوت تر از سال های گذشته بوده است. این قطب بندی به خوبی نشان می دهد که 
نشست گروه هفت تماماً تحت خودخواهی های ترامپ برگزار شده و از جهتی دیگر عدم 
حضور روسیه و چین در این نشست رسماً از اعتبار آن کم کرده و آن را زیر سوال برده است. 
نکته مهم در نشست سال جاری، سفر ظریف به پاریس قبل از برگزاری نشست گروه هفت و 

سفر غیرمنتظره وی حین برگزاری نشست بود.
بخشی از این رفت و آمدها و اینکه چرا نشست گروه هفت امسال در فرانسه برگزار شده 
مربوط به وضعیت داخلی این کشور است که مکرون سعی دارد به مخالفان و مردم خودش 
ثابت کند که فرانسه همانند گذشته می تواند به ایفاء نقش در ابعاد بین المللی بپردازد که از 
این منظر شاهد آن هستیم محورهایی که باید در این نشست بررسی قرار می گرفت، جای 
خود را به مسائل ابتدایی تر داده است؛ چراکه ماهیت و ذات نشست گروه هفت بررسی موارد 
و مسائل مربوط به اقتصاد جهانی است اما از زمانی که ترامپ وارد کاخ سفید شد این روند با 

خلل روبه رو شده است.
این استاد دانشگاه با اشاره به وضعیت فعلی اتحادیه اروپا گفت: از زمانی که اقتصاد اروپا و 
در پی آن بحران اقتصادی یونان و ایتالیا به بالاترین حد از بحران خود رسید شاهد آن هستیم 
که همه از این وضعیت رنج می برند. اتحادیه اروپا در شرایط کنونی دقیقاً نمی داند که باید 
چگونه عمل کند و از این منظر وضعیت ملا ل آوری را نظاره گر هستیم. به همین جهت من 
نمی توانم عملکرد کشورهای عضو گروه هفت یا به صورت کلی خروجی این نشست را مطلوب 
ارزیابی کنم. بحث اصلی این است که گروه هفت باید بتواند پس از برگزاری نشست های 
سالانه خود درمان هایی برای دردهای موجود در عرصه اقتصادی و متقابلًا امنیتی تجویز کند 
اما به هیچ وجه ظرفیت نشستِ امسال این موضوع را مُهر تایید نمی زندو حتی شاهد واگرایی 

در این مسیر هستیم.
وی در پایان خاطرنشان کرد: مسائلی مانند پرونده کره شمالی باید در این نشست بیش از 
هر زمان دیگر مورد تحلیل و بررسی قرار می گرفت که متاسفانه شاهد این موضوع نیستیم. 
اینکه چین در این نشست حاضر نبوده، دلیلی است برای آنکه بگوییم پرونده پیونگ یانگ 
حداقل به این زودی حل و فصل نمی شود. ترامپ در آستانه انتخابات قرار دارد و به دنبال آن 
است تا این پرونده را حداقل تا زمان پیروزی خود در همین حالت حفظ کند اما باید متوجه 
باشیم که هر چقدر که تنش میان پکن و واشنگتن افزایش پیدا کند پرونده کره شمالی هم 
با مشکل روبه رو خواهد شد و شرق آسیا از صلح سراسری فاصله می گیرد. در مورد روسیه 
و پیوستن مجدد آن به گروه هفت و تبدیل آن به گروه هشت هم نباید خوشبین بود؛ چراکه 
آمریکا از عدم حضور مسکو در این گروه به نفع سیاست و اقتصاد خود بهره می برد که پیش ران 

این اختلاف را باید تنش موشکی اخیر دانست.  

مرتضی مکی یک کارشناس مسائل اروپا :

باید از روزنه های کاهش تنش ها استفاده کرد
یک کارشناس مسائل اروپا گفت: فرانسه 
دلایل متعددی برای حفظ برجام دارد که 
فرانسه  خارجی  و  داخلی  مسائل  شامل 
می شود. رئیس جمهور فرانسه می خواهد 
با توجه به اعتراضات اخیر در داخل کشور 
جایگاهی برای خود دست و پا کند و در 
خارج نیز قدرت این کشور را به نمایش 

بگذارد.
مرتضی مکی در ارزیابی تلاش فرانسه 
در  گمانه زنی ها  و  برجام  حفظ  برای 
مکرون  امانوئل  پیشنهادهای  خصوص 
در این رابطه گفت: گمانه زنی های زیادی 

در خصوص طرح پیشنهادی رئیس جمهور فرانسه به ایران برای کاهش تنش های تهران و 
واشنگتن مطرح شده است که از آن بین می توان به حدس و گمان در خصوص پیشنهاد 
ماکرون به ترامپ برای برداشتن برخی تحریم ها در مقابل توقف روند کاهش تعهدات ایران 

در برجام اشاره کرد. 
وی ادامه داد: گمانه زنی بعدی نیز این است که فرانسه یک خط اعتباری ۱۵ میلیارد یورویی 
را ایجاد کند تا ایران بتواند از طریق آن نیازهای ضروری خود را از اروپا تامین کند؛ البته 
هیچ کدام از این دو از سوی هیچ مقام رسمی از دو کشور تایید نشده و ما کماکان نمی دانیم 

چه صحبت هایی میان آقایان ظریف و مکرون رد و بدل شده است. 
این کارشناس مسائل بین الملل گفت: هم جمهوری اسلامی ایران و هم دولت فرانسه به 
دنبال حفظ برجام هستند و تلاش می کنند از همه فرصت ها و روزنه هایی که برای حفظ توافق 
هسته ای و کاهش تنش ها به وجود می آید، استفاده کنند. باید ببینیم دیدار آقای مکرون با 
رئیس جمهور آمریکا در چهارچوب اجلاس گروه هفت چه خروجی داشته که بر همان مبنا 

بتوانیم تحلیل جامع تری در خصوص پیشنهادهای فرانسه ارائه کنیم. 
مکی در پاسخ به این سوال که آیا اقدامات فرانسه برای حفظ برجام در هماهنگی با سایر 
طرف های توافق هسته ای صورت می گیرد و آیا آمریکا هم در جریان این اقدامات قرار گرفته 
است یا خیر، گفت: قطعا رایزنی های دیپلماتیک آقای ماکرون با هماهنگی و حمایت های 
اما لزوما  آلمان، روسیه، چین و همه کشورهایی است که خواهان حفظ برجام هستند 

نمی توانیم بگوییم این اقدامات با آمریکا هماهنگ شده است.
وی ادامه داد: ماکرون نیز دلایل متعددی برای این تلاش ها دارد که شامل مسائل داخلی و 
خارجی فرانسه می شود. رئیس جمهور فرانسه می خواهد با توجه به اعتراضات اخیر در داخل 
کشور جایگاهی برای خود دست و پا کند و در خارج نیز قدرت این کشور را به نمایش بگذارد.
مکی افزود: سیاست های خاورمیانه ای فرانسه ایجاب می کند که این کشور از افزایش تنش 
در روابط ایران و آمریکا جلوگیری کند و همچنان خود را به عنوان کشوری که در تاریخ تاثیر 
فراوانی در این منطقه داشته مطرح کند. حفظ برجام در همین چهارچوب برای فرانسه از 

اهمیت بالایی برخوردار است. 
این کارشناس مسائل اروپا همچنین در خصوص اظهارنظر وزیر امور خارجه در مصاحبه با 
یورونیوز مبنی بر گفت وگو با فرانسه پیرامون امکان بازگشت آمریکا به برجام، در پاسخ به این 
سوال که آیا اساسا تمایلی از سوی دونالد ترامپ برای بازگشت به میز مذاکره وجود دارد یا خیر، 
گفت: مساله مشخص این است که آمریکا در اعمال سیاست فشار حداکثری علیه جمهوری 

اسلامی ایران به اهداف و نیات خود دست پیدا نکرده است. 
وی ادامه داد: سخنان آقای ظریف به این معنا است که ایران علیرغم آغاز روند کاهش 
تعهدات همواره خواهان حل مسائل و تنش ها از طریق گفت وگو و دیپلماسی است و به 
هیچ عنوان خواستار تصاعد تنش نیست و اینکه آمریکایی ها نسبت به این سیگنال ها چه 
واکنشی نشان دهند، حائز اهمیت است؛ نشانه مثبتی تا کنون از سمت واشنگتن ملاخظه 

نشده است.

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس:

دولت در برابر »فشارهای بی سابقه« 
خوب مدیریت کرد

ایرنا – تهران – نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی کشور به مناسبت هفته 
دولت گفت: در نقد عملکرد دولت باید بپذیریم که امریکایی ها اعلام کرده اند شدیدترین و 
همه جانبه ترین تحریم ها را علیه ایران انجام داده است ولی دولت در مجموع توانسته است 

این موارد را مدیریت کند.
محمد جواد جمالی نوبندگانی، عضو فراکسیون مستقلین ولایی مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به هفته دولت گفت: مجلس حداکثر سعی خودش را کرد که در شرایط ویژه کشور هم 
از لحاظ سیاسی و هم اقتصادی به دولت کمک کند و از این جهت هم مورد سرزنش و عتاب 

بعضی از گروه ها و جناح های سیاسی قرار گرفت. اما ما شرایط کشور را در نظر گرفتیم.
وی تاکید کرد: این کمک به معنای ترک وظیفه نظارتی مجلس نبوده است در بحث رای 
اعتماد ها که مجلس به دولت کمک کرد. اما از طرف دیگر استیضاح های متعددی هم طرح 
شد مانند وزارت کار، وزارت راه، وزارت صمت، وزارت اقتصاد و اعمال فشار برای تغییر رئیس 

بانک مرکزی که نشان می دهد مجلس از قدرت نظارتی خودش استفاده کرده است.
در نقد دولت شرایط کشور را باید در نظر داشت

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی تصریح کرد: در نقد عملکرد دولت ما 
باید بپذیریم که کشور در شرایط ویژه ای است و باید بپذیریم که امریکایی های اعلام کرده اند 
شدیدترین، همه جانبه ترین و هوشمندانه ترین تحریم هایی را که می شده است علیه یک 

دولت یا کشور انجام داد، علیه ایران انجام داده ایم.
فشارهای وارد بر دولت عادی نبوده است

دبیرکل شورای اجرایی اتحادیه بین المجالس گفت:  فشارهایی که بر روی دولت وجود دارد، 
فشارهای عادی نبوده و بی سابقه است. قطعا دولت هم منابع مالی اش به این حد تهدید 
شده است. به خصوص در موضوع نفت، صرفا این نیست که ما از فروش نفت محروم شده 
باشیم، بلکه روی سایر درآمد های مان هم تاثیر منفی دارد. وقتی شما فروش نفت ندارید، 
پروژه های عمرانی را کاهش می دهید و طبیعتا دیگر شرکت ها فعالیت چندانی نخواهند 
داشت که مالیات بدهند، از سوی دیگر صادرات و واردات هم کاهش خواهد یافت، پس درآمد 

گمرکی هم پایین می آید.



مدیر مخابرات منطقه قم از واگذاری ۸ هزارو ۵۶۰ شماره تلفن ثابت در سال گذشته 
خبرداد و بیان داشت: در سال ۹۸ نیز تاکنون حدود سه هزارو ۸۰۰ تلفن ثابت واگذار شده 

است و پیش بینی شده تا پایان سال ۱۳ هزارو ۴۵۰ تلفن ثابت واگذار گردد.
سیداسدا... دهناد طی گفتگویی با اشاره به عملکرد و اقدامات شرکت مخابرات منطقه قم 
اظهارداشت: تعداد شماره های مشغول به کار تلفن ثابت حدود ۴۸۵ هزار شماره می باشد.
وی از واگذاری ۸ هزارو ۵۶۰ شماره تلفن ثابت در سال گذشته خبرداد و بیان داشت: در 
سال ۹۸ نیز تاکنون حدود سه هزارو ۸۰۰ تلفن ثابت واگذار شده است و پیش بینی شده 
تا پایان سال ۱۳ هزارو ۴۵۰ تلفن ثابت واگذار گردد.  مدیر مخابرات منطقه قم ضریب نفوذ 
تلفن ثابت را در قم ۳۵/۴ درصد اعلام کرد و گفت: ضریب نفوذ تلفن ثابت در کشور۳۴/۸ 
درصد است. مهندس دهناد در ادامه با بیان اینکه تعداد منصوبه سوئیچ و DLC تلفن ثابت 
در مجموع حدود ۶۲۳ هزار شماره میباشد بیان داشت: تعداد منصوبه سوئیچ و DLC تلفن 
ثابت در سال گذشته حدود 7۵۰۰ مورد بوده است. مدیر مخابرات منطقه قم تعداد شماره 
های مشغول به کار تلفن همراه را حدود یک میلیون و هفتصد هزار شماره دانست و تصریح 
کرد: سال گذشته ۸۲ هزارو ۵7۴ شماره تلفن همراه واگذار گردید. وی ادامه داد: امسال 
نیز تاکنون ۳۵ هزارو 7۵7 تلفن همراه واگذار شده است.  وی ضریب نفوذ تلفن همراه در 
استان را ۱۲۴/۳ درصد دانست  وبا اشاره به تعداد سایتهای )۲G( BTSعنوان کرد: تعداد 
سایتهای )۲G( BTS ۵۰۹ مورد است که در سال گذشته ۵۸ سایت و امسال نیز ۴ مورد راه 
اندازی شده است. دهناد همچنین تعداد سایتهای )۴G( BTS,۳G 7۱۲ سایت دانست و 
افزود:سال گذشته ۹۸ و امسال نیز ۶ مورد سایت راه اندازی شده است. وی با بیان اینکه 
تعداد منصوبه ADSL تاکنون ۱۲۶ هزار پورت و تعداد مشغول به کارADSL حدود ۱۰۵ 
هزار پورت است بیان داشت: سال گذشته حدود ۲۱ هزار دایری جدید ADSL  و امسال 
 ADSL انجام شده است. به گفته وی ضریب نفوذ ADSL تاکنون حدود 7 هزار دایری جدید
به همراه FCP ها در کشور ۲۶ درصد است. مهندس دهناد ابراز داشت:تعدادمنصوبه 
سرویس  VDSL۲۴۸۸   پورت و تعداد   مشغول بکارVDSL          ۲۰۲۳ پورت است،ضمن 
اینکه سال گذشته  ۱۱۳۶دایری جدید و امسال ۲7۵ دایری جدیدراه اندازی گردیده است. 
به گفته سیداسدا... دهناد قم در وضعیت مشغول به کار VDSL و منصوبه ADSL رتبه 
 FTTH )home دوم کشوری را داراست.  مدیر مخابرات منطقه قم  ادامه داد:تعداد منصوبه
Passed( ۴7۶۹مورد است که در سال گذشته ۶۸۰۴مورد و امسال نیز تاکنون۲۵۲۱   مورد 
میباشد. وی در ادامه گفتگوی خود در خصوص وضعیت   ارتباطات روستایی بیان داشت: 
تعداد روستاهای دارای ارتباط مخابراتی    ۱۶۹ روستا میباشد که سال گذشته ۱7روستا 

دارای ارتباط مخابراتی شدند. دهناد تعداد روستاهای دارای ADSL را ۱۴۲روستا ذکر کرد 
و بیان داشت:     سال گذشته نیز۱۴ روستا ازامکانات ADSL برخوردارشدند.                     

۲۱۵ روستای قم از پوشش تلفن همراه بهره مند هستند 
وی با بیان اینکه ۲۱۵ روستای قم از پوشش تلفن همراه بهره مند هستند افزود:سال 
گذشته ۲۰ روستای دیگر از پوشش تلفن همراه بهره مند شدند. مهندس دهناد تعداد 
روستاهای دارای فیبر را   ۹۲ روستا و تعداد روستاهای دارای دفتر ICTرا ۴۹ روستا دانست 
و گفت:متراژ کل فیبر نوری )۲۹۹۸ کیلومتر(است که سال گذشته ۲۴۵کیلومتر و امسال 
نیز ۹کیلومتر فیبر نوری انجام شده اسیت. مدیر مخابرات منطقه قم حجم سرمایه گذاری 
سال جاری  را حدود ۲7 میلیارد تومان پیش بینی و اظهارداشت:برنامه USO نیز در سال 
جاری جهت بهبود کیفیت خدمات به روستائیان، اتصال آنتن های همه اپراتورهای وایرلس 
شامل همراه اول، رایتل، های وب و ایرانسل به فیبر نوری در نقاط روستایی و اتصال ۸ روستا 

به فیبر نوری می باشد.

عضو شورای اسلامی شهر قم :

شهربازی معارفی در بلوار پیامبر اعظم)ص( 
احداث می شود

به احداث شهربازی معارفی در  با اشاره  عضو شورای اسلامی شهر قم 
بلوار پیامبر اعظم)ص(، گفت: شهربازی معارفی در بلوک ۳۳ بلوار پیامبر 

اعظم)ص( واقع شده که در مرحله طراحی و ابلاغ قرارداد قرار دارد.
محسن محرری با اشاره به اهمیت سرمایه گذاری برای توسعه شهر، اظهار 
داشت: با توجه به رکود فعلی در کشور و شهر قم یکی از راه های پر کردن 
خلأهای موجود استفاده از منابع سرمایه گذاران است. عضو شورای اسلامی 
شهر قم با بیان اینکه بلوار پیامبر اعظم)ص( یکی از بسترهای مناسب برای 
سرمایه گذاری است، ابراز کرد: در این بلوار معنوی طی چند سال گذشته 
حدود شش قرارداد منعقدشده که از این تعداد دو مورد به علت شرایط خاص 
اقتصادی که برای سرمایه گذار پیش آمد فسخ شده و مجدداً سرمایه گذار جدید 
جذب شده است. محرری با انتقاد از سرعت پایین اجرای پروژه ها در بلوار پیامبر 
اعظم)ص(، تصریح کرد: اجرای پروژه های تعریف شده در این بلوار از سرعت 
مناسبی برخوردار نیست ولی اخیراً با توجه به ثبات قیمت ها اجرای آن ها نیز 
با سرعت بهتری در حال انجام است. وی با تأکید بر اینکه سه قرارداد جدید 
سرمایه گذاری در بلوار پیامبر اعظم)ص( در حال انعقاد است، عنوان کرد: در 
حال حاضر شش پروژه فعال در این بلوار وجود داشته که  در مراحل مختلفی از 
۱۰ درصد تا ۵۰ درصد پیشرفت دارند. عضو شورای اسلامی شهر قم احداث 
مجتمع تجاری در بلوک N۳۴ بلوار پیامبر اعظم)ص( را یکی از پروژه های 
گذشته  سال  در  قرارداد  این  گفت:  و  برشمرد  بلوار  این  در  سرمایه گذاری 
منعقدشده است و هم اکنون ۱۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. محرری با 
اشاره به احداث شهربازی معارفی در بلوار پیامبر اعظم)ص(، یادآور شد: 
شهربازی معارفی در بلوک ۳۳ بلوار پیامبر اعظم)ص( واقع شده که در مرحله 
طراحی و ابلاغ قرارداد قرار دارد. وی خاطرنشان کرد: هتل های پنج ستاره در 
بلوک های ۱۴،۱۵،۱۶ بلوار پیامبر اعظم)ص( در حال احداث است که بیش 
از ۲۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. عضو شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه 
سه پروژه جدید در سال جاری برای واگذاری به سرمایه گذاران در بلوار پیامبر 
اعظم)ص( تعیین تکلیف شده است، اظهار داشت: دو مورد از آن ها به مرحله 
قرارداد رسیده و یک مورد هم در مرحله نهایی شدن قرارداد و در حال انجام 
مراحل آن است که امیدواریم در آینده نزدیک این پروژه ها به بهره برداری برسد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد

آغاز فاز 2 ایجاد پیاده راه 
معابر منتهی به حرم مطهر 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از آغاز فاز دو ایجاد پیاده راه معابر 
منتهی به حرم مطهر در هفته دولت خبر داد.

عباس ذاکریان با توجه به حجم بالای تردد عابر پیاده در معابر منتهی به حرم 
مطهر، اظهار داشت: طبق آمارگیری طرح جامع حمل  و نقل شهر قم، به 
دلیل افزایش ایمنی و امنیت تردد در خیابان های منتهی به حرم، ایجاد پیاده 
راه در دستور کار شهرداری قم قرار گرفته است. معاون حمل  و نقل و ترافیک 
شهرداری قم عملیات اجرای پروژه را در دو فاز اعلام کرد و  افزود: در فاز اول 
ایجاد پیاده راه، خیابان ارم حدفاصل سه راه بازار تا حرم مطهر و خیابان بهار 
اجرایی شد که امروز مورد استقبال مردم قرار گرفته و فضای این منطقه علاوه 
بر ایمنی تردد از منظر شهری خوبی نیز برخوردار است. ذاکریان از آغاز فاز دو 
ایجاد پیاده راه خبر داد و تصریح کرد: ان شاءالله در فازهای بعدی خیابان های 
انقلاب و ادامه ارم تا چهار راه شهدا اجرایی شده و مسیرهای منتهی به حرم 
مطهر بهسازی می شود. وی تأکید کرد: در تمامی این پیاده راه ها مسیر ویژه 
خدماتی  و  آتش نشانی(  و  )اورژانس  امدادی  خودروهای  دسترسی  جهت 
پیش بینی شده تا در صورت نیاز امدادرسانی در کمترین زمان و با بهترین 
کیفیت انجام شود. معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم یادآور شد: قبل 
از پاک سازی و انسداد خیابان انقلاب جهت ایجاد زیرساخت های لازم برای 
اجرای پروژه پیاده راه سازی، با حضور عوامل اورژانس و آتش نشانی طی بازدید 
و پیمایش میدانی نسبت به راه های دسترسی خودروهای امدادی توجیه لازم 
به عمل آمده است. قابل ذکر است عملیات اجرای فاز دوم ایجاد پیاده راه در 
معابر منتهی به حرم مطهر در هفته دولت و با حضور مسئولین آغاز خواهد شد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری  قم خبرداد

همکاری مناسب سازمان آبفا و آب 
منطقه ای با سازمان پارک ها

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از همکاری مناسب 
سازمان آبفا و آب منطقه ای در حوزه توسعه و نگهداری فضای سبز خبر داد.

پیام جوادیان با تاکید بر اینکه منابع آب رکن اساسی در توسعه فضای سبز 
در شهرها محسوب می شود، اظهار کرد: به همین خاطر یکی از ضروریات در 

راستای ایجاد فضای سبزی مطلوب و توسعه سرانه ها، منابع آب پایدار است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تاکید بر اینکه شهر 
قم با مشکل کمبود منابع آبی مواجه بوده و همین مساله موجب شده که 
راهکارهای متنوعی در راستای تامین منابع آب برای توسعه فضای سبز به کار 
گرفته شود، تصریح کرد: پیگیری تخصیص پساب برای توسعه فضای سبز با 
اولویت فضای سبز جنگلی شهر قم در سال های اخیر به صورت جدی انجام 
شد و نهایتا این مساله با تخصیص ملی سال گذشته، به تفاهم نامه بین سازمان 
پارک ها و آبفا تبدیل شد. جوادیان با اشاره به اینکه در حال حاضر برخی از 
عرصه های سبز شهر قم با استفاده از پساب آبیاری می شود، خاطرنشان 
کرد: شرکت آب و فاضلاب و آب منطقه ای استان همکاری مطلوبی با سازمان 
پارک ها داشته اند و این مساله موجب تحقق توسعه چشم گیر فضای سبز در 
سال های اخیر شده است. وی بیان کرد: در مسائلی چون آب خام، چاه های 
آب، پساب و… همکاری مناسبی بین این مجموعه ها صورت گرفته که همین 

امر موجب شده منابع آب در فضای سبز به خوبی مدیریت شود.

شهردار منطقه ۵  قم خبرداد

عملیات زیرسازی و آسفالت کوچه ۱2 
بلوار خلیج فارس 

شهردار منطقه ۵ قم  از اجرای عملیات جدولگذاری، زیرسازی و آسفالت 
کوچه ۱۲ بلوار خلیج فارس به مساحت بیش از ۶۰۰۰ متر مربع خبر داد.

و  زیرسازی  جدولگذاری،  عملیات  اجرای  به  اشاره  با  اقبالیان  علیرضا 
آسفاللت کوچه۱۲ بلوار خلیج فارس گقت: سعی در اتمام پروژه های عمرانی 
بارندگی داریم. شهردار  از شروع فصل  ، خدماتی و ترافیکی منطقه قبل 
منطقه ۵ بیان داشت: بهسازی و اصلاح کوچه ۱۲ خلیج فارس و فرعی 
های آن سالها به دلیل مشکلات لوله گذاری و عدم تکمیل تاسیسات شهری 
بلاتکلیف مانده بود که با پیگیرهای شهرداری منطقه ۵ و مشارکت اهالی 
منطقه ،عملیات اجرای بیش از ۸۵۰ مترطول جدولگذاری جهت هدایت 
آبهای سطحی شامل جدول و کانیو انجام و سپس آسفالت آن صورت پذیرفت 
که می تواند بخش عمده ای از مشکلات چندین ساله آبگرفتگی و ترافیکی 
این معبر را مرتفع سازد. وی ادامه داد: با توجه به اینکه کوچه مذکور یکی از 
کوچه های تجاری و کارگاهی در منطقه می باشد لذا بهسازی و ساماندهی آن 
بسیار حائز اهمیت می باشد. اقبالیان در پایان گفت: امیدواریم با همکاری و 
مشارکت مردمی بتوانیم شاهد شکوفایی هر چه بیشتر منطقه پنج و مناطق 

کارگاهی ، تجاری و صنعتی در راستای حمایت از کار و تولید ایرانی باشیم.

معاون خدمات شهری شهرداری قم   خبرداد

سود 300 میلیونی فاز دوم اجرای طرح 
ممیزی انرژی پارک ها

معاون خدمات شهری شهرداری قم از سود قریب به ۳۰۰ میلیونی اجرای 
طرح ممیزی انرژی پارک ها برای شهرداری خبر داد.

سیدامیر سامع با بیان اینکه سازمان پارک ها در حوزه ساماندهی و ممیزی 
انرژی فعالیت های بسیار خوبی انجام داده است، گفت: در خصوص مدیریت 

مصرف انرژی و کنتورها و تکمیل انشعابات فعالیت خوبی انجام شده است.
معاون خدمات شهری  شهرداری قم با تاکید بر اینکه در صورتی که فاز دوم 
بحث ممیزی انرژی صورت گیرد بیش از ۲۹۰ میلیون تومان صرفه اقتصادی 
برای شهرداری به وجود خواهد آمد، افزود: تا الان ۱۰۰ میلیون تومان برای 
این پروژه اعتبار صرف شده که دو برابر آن در فاز اول سود حاصل شده است.

سامع با بیان اینکه با استفاده از این نرم افزار کنترل مستمر مصرف انرژی 
صورت می گیرد، خاطرنشان کرد: به همین خاطر این امکان برای شهرداری 
به وجود می آید که پیمانکارانی که اضافه مصرف دارند جریمه یا آنهایی که 

مصرف را کاهش می دهند تشویق کند.

مدیر مخابرات منطقه قم خبرداد

واگذاری بیش از 8 هزارشماره تلفن ثابت  در قم

 
خزانه دار فدراسیون پرحاشیه به کانادا گریخت!

مجمع عمومی سالیانه یکی از فدراسیون های المپیکی و کلیدی اواخر سال جاری پس از ۶ سال 
عدم برگزاری، سرانجام در دوره مدیریت رئیس جدید فدراسیون در دستور کار قرار گرفت. پس از 
اینکه مجمع فدراسیون مربوطه برگزار شد، به دلیل عدم شفاف سازی مسائل مالی این فدراسیون 
مسئولان وزارت ورزش دستور دادند تا طی سه ماه آینده مجددا برگزار شود، این موضوع در حالی 
مطرح شد که اخیرا خبر ها به گوش رسیده که خزانه دار فدراسیون مربوطه در طول همان مدت 
خانواده خود را به کانادا فرستاده بود و پس از مدتی به صورت پنهانی خود نیز به کانادا سفر کرده 
است. حالا فدراسیون مربوطه در تلاش است تا به هر شکلی که امکان دارد جعبه سیاه اطلاعات 
مالی فدراسیون را به ایران بیاورد، اما گویا او به برخی از دوستان نزدیک خود اطلاع داده بود که 
قرار است برای یک سفر خانوادگی به مدت یک ماه راهی خارج از کشور شود و پس از آن به ایران 
باز خواهد گشت، اما با گذشت بیش از یک ماه هنور خبری از بازگشت خزانه دار این فدراسیون به 
ایران نیست و گویا با توجه به مشکلات مالی که در این فدراسیون وجود دارد او دیگر تمایلی برای 
بازگشت به ایران را ندارد! خزانه دار این فدراسیون از یکی از کارمندان قدیمی فدراسیون محسوب 
می شود که طی سالیان گذشته نیز در دوران ریاست قبلی فدراسیون در همین مسئولیت فعالیت 

می کرده است.

دستگیری کلاهبرداران رادیو معارف 
رئیس پلیس فتا غرب استان تهران از دستگیری کلاهبرداران رادیو معارف خبر داد و گفت: برای 
پرداخت و انتقال وجه به حساب نیازی به مراجعه حضوری جلوی دستگاه عابر بانک نیست. سرهنگ 
»حاجعلی صالحی«  رئیس پلیس فتا غرب استان تهران در تشریح این خبر گفت: یکی از شهروندان 
ساکن شهریار با مرجوعه قضایی به این پلیس مراجعه و بیان داشت مبلغ  ۱۰ میلیون و 7۰۰ هزار ریال 
از حساب بانکی بنده به صورت غیرمجاز برداشت شده است.شاکی پرونده به پلیس فتا اظهار کرد که در 
پی یک تماس تلفنی از شبکه رادیو معارف و اظهار به برنده شدن اینجانب در قرعه کشی زیارت عتبات 
عالیات در برنامه زنده با ترفندهای مختلف بنده را به  پای دستگاه خودپرداز کشاندند و وقتی کارت عابر 
بانک را داخل دستگاه گذاشتم، فردی که نقش مجری برنامه رادیو معارف را بازی می کرد با سخنان 
فریبنده ذهن و افکارم را طوری درگیر کرده بود که فقط شماره هایی را که پشت تلفن می خواند را به 
دستگاه وارد می کردم که یک  باره پیامک برداشت حساب به  مبلغ ۱۰.7۰۰.۰۰۰ )ریال( از بانک برای 
بنده ارسال شد و دیگر آن شماره تلفن پاسخ گو نبود! صالحی افزود: با بررسی پرینت حساب و استعلام 
انجام شده از مبادی مربوطه مشخص شد که مبلغ برداشت شده به  صورت پشت سر هم به  حساب های 
مختلف انتقال داده  شده است و پس از انجام اقدامات فنی و پلیسی بر روی پرونده، کارشناسان پلیس 

فتا موفق به شناسایی متهم شدند.  

پای »عصر جدید« به دادگاه کشیده شد!
سلمان داداشی که مدعی است پیش از ساخت »عصر جدید« قراردادی را با تلویزیون برای ساخت 
مسابقه استعدادیابی با عنوان »نابغه شو« بسته  است، اینگونه می گوید که تلویزیون در اقدامی این قرارداد 
را حذف و مسابقه ای مشابه مسابقه »نابغه شو« را تدارک دید. وی سپس این مساله را مطرح می کند: 
»جای شبهه دارد که چطور برنامه »عصر جدید« همزمان با طرحی که ما قرارداد آن را بسته بودیم، بالا 
بیاید و با کار ما هم مشابهت داشته باشد!« این تهیه کننده که در دادگاه رسانه شکایتی را در این خصوص 
ترتیب داده است، به مستنداتی که به دادگاه ارائه داده و نسخه ای از آن را هم در اختیار ایسنا قرار داده 
اشاره می کند و می گوید: یکی از این مستندات قراردادی است که با شبکه ایران کالا در زمینه ساخت 
مسابقه استعدادیابی بسته شده بود که موجود است. وی مطرح می کند: »بعد از تولید »عصر جدید«، 
اعتراض های خودمان را به شبکه سه سیما، بازرسی و حراست و شورای نظارت بر صداوسیما اعلام کردیم 
اما هیچکس جوابی به ما نداد. تا زمانی که به انتهای سال ۹7 رسیدیم. سال ۹۸ هم که دیدیم جوابی به 
ما داده نشد به دادگاه رسانه شکایت کردیم. این طرح به نام ما ثبت  شده بود و قرارداد رسمی با تلویزیون 

بسته بودیم.

»نعمتی« سفیر می شود؟
یک عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی بحث های مطرح شده درباره احتمال سفیر شدنش را 
شایعه دانست و آن را تکذیب کرد. بهروز نعمتی در گفتگو با ایسنا، اظهار کرد: آن چه درباره احتمال سفیر 
شدن من مطرح شده شایعه ای بیش نیست چرا که در این باره هیچ صحبت و مذاکره ای با من صورت 
نگرفته است. وی طرح این مباحث را شایعه دانست و از رسانه ها خواست به اخبار درست استناد کنند. 
نعمتی درباره انتشار خبر هایی مبنی بر احتمال انتصاب کاظم جلالی به عنوان سفیر آینده ایران در 

روسیه نیز گفت: در اینباره مباحثی مطرح شده است.

هشدار جدی سردار سلیمانی به رژیم صهیونیستی
حساب توئیتری منتسب به سردار سلیمانی بخشی از سخنان فرمانده سپاه قدس درباره اسرائیل را 
منتشر کرده است. در این پست توئیتری که در واکنش به تجاوز های بامداد )یکشنبه( رژیم صهیونیستی 
به لبنان و سوریه منتشر شده، به به نقل از سردار سلیمانی آمده است؛ قطعا این عملیات های دیوانه وار، 
آخرین دست و پا زدن های رژیم صهیونیستی خواهد بود. اللواء قاسم سلیمانی: ستکون هذه العملیّات 

الجنونیّة حتماً آخر تخبّطات.

 طرح:  محمد علی رجبی  

پدیده تردد سلبریتی ها، معلمین خصوصی با آمبولانس های خصوصیکاریکاتـور

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر  :

نرخ شیوع مصرف مواد مخدر در قم 2 درصد است 
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر  گفت :بر اساس آخرین آمار، نرخ شیوع مصرف مواد مخدر در قم 

حدود ۲ درصد است که بسیار پایین تر از میانگین کشوری است.
سردار اسکندر مؤمنی روز دوشنبه در همایش راویان مکتب حسینی در سالن همایش های غدیر 
قم ، با بیان اینکه نرخ شیوع مصرف مواد مخدر در جمعیت دانش آموزی کشور ۲.۱ درصد است که 
این آمار در در قم حدود ۱.۹ درصد است افزود: نرخ شیوع مصرف مواد مخدر در جمعیت کارگری 
کشور ۲۲ درصد و در قم ۱۳.۵ درصد است ضمن اینکه این نرخ شیوع در جامعه دانشجویی کشور 
۴.7 درصد و در قم ۴.۱ است. مومنی با تصریح بر اینکه فاصله بین شاخص شیوع مصرف مواد مخدر 
در کشور و قم در جمعیت عمومی و کارگری بسیار زیاد است، ادامه داد: نکته قابل تامل در این زمینه 
این است که بر اساس مطالعات انجام شده نرخ تمایل به شروع مصرف مواد مخدر در قم رد فاصله 
بین سال های ۹۳ تا ۹7، حدود هفت درصد افزایش یافته است. دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر 
اظهار داشت: تبلیغات نادرست و تصور اشتباه از اعتیاد موجب شده تا نرخ تمایل به مصرف مواد 
مخدر در بین جمعیت دانشجویی و دانش آموزی افزایش یابد که باید برای پیشگیری ار افزایش نرخ 
مصرف مواد مخدر از امروز اقدام لازم را انجام داد. وی ادامه داد: استان های خوزستان، چهارمحال 
و بختیاری،  کرمان، فارس، خراسان شمالی و مرکزی دارای بالاترین نرخ شیوع مصرف مواد مخدر را 
در کشور دارا هستند. دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر با بیان اینکه ۵.۴ درصد جمعیت فعال کشور 
درگیر مصرف مواد مخدر هستند، تاکید کرد: ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار مصرف کننده مستمر مواد مخدر 
و بیش از یک میلیون و ۶۰۰ هزار مصرف کننده تفننی در کشور وجود دارد. وی با بیان اینکه روند نرخ 
مصرف مواد مخدر کشور همواره افزایشی بوده است، گفت: در دهه ۹۰ از ابتدای این دهه تا سال 

۱۳۹7 به صورت میانگین سالانه شاهد افزایش پنج درصدی مصرف مواد مخدر در کشور بوده ایم.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف ۱6 هزار لیتر سوخت قاچاق
فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۱۶ هزار لیتر گازوئیل قاچاق در قم و دستگیری یک نفر در 

این رابطه خبر داد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی  اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر فعالیت یک کارگاه غیر مجاز 
عرضه خارج از شبکه و قاچاق سوخت، موضوع در دستور کار مأموران انتظامی استان قم قرار گرفت.

به گفته وی در ادامه مأموران طی هماهنگی با مقام قضائی استان به محل مذکور مراجعه و یک 
دستگاه خاور را در حال بارگیری سوخت قاچاق توقیف کردند. فرمانده انتظامی استان قم افزود: 
طی بررسی های صورت گرفته ۱۶ هزار لیتر گازوئیل قاچاق کشف و با دستگیری مالک کارگاه، 
سوخت قاچاق نیز طی تنظیم صورت جلسه تحویل شرکت نفت شد. سردار آقاخانی گفت: در 
نهایت متهم به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. 
فرمانده انتظامی استان قم از شهروندان خواست، در صورت اطلاع از فعالیت های اقتصادی 
غیرقانونی از سوی افراد سودجو، موضوع را در اسرع وقت از طریق تماس با شماره تلفن۱۱۰ به 

پلیس استان اطلاع دهند.
کشف ۹6۹ هزار نخ سیگار قاچاق 

فرمانده انتظامی استان قم  در بخش دیگری از سخنان خود از کشف ۹۶۹ هزار نخ سیگار قاچاق 
در قم خبر داد.   سردار آقاخانی اظهارداشت: با تلاش مأموران پلیس امنیت عمومی فرماندهی 
انتظامی استان قم یک دستگاه کامیونت حامل محموله سیگار قاچاق شناسایی و توقیف شد. وی 
گفت: راننده کامیونت قصد داشت محموله قاچاق را از یکی از استان های جنوبی به تهران منتقل 
کند که مأموران با انجام اقدامات اطلاعاتی خودرو مذکور را در محور مواصلاتی قم شناسایی و با 
هماهنگی مقام قضائی توقیف کردند. فرمانده انتظامی استان قم افزود: با انتقال کامیونت به پلیس 
امنیت عمومی استان و طی بازرسی از آن، ۹۶۹ هزار نخ سیگار قاچاق در قالب ۹7 کارتن که به طرز 
ماهرانه ای در پوشش کیسه های خاک اره جاسازی شده بود، کشف شد. سردار آقاخانی اضافه کرد: 

در نهایت متهم به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

دستگیری 4 نفر از دلالان غیرمجاز ارز
فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری ۴ تن از دلالان غیرمجاز ارز در قم خبر داد. 

 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: مأموران کلانتری های ۱۲ شهید ایمانی و ۱۳ 
شهید سعیدی با اجرای طرحی ضمن حضور در اطراف حرم مطهر، ۴ نفر از دلالان غیر مجاز ارز را 
شناسایی و دستگیر کردند. فرمانده انتظامی شهرستان قم خاطرنشان کرد: در ادامه متهمان برای 
انجام تحقیقات تکمیلی به این کلانتری ها منتقل شدند. سرهنگ جعفریان تصریح کرد: در مجموع 
از افراد مذکور ۱۱ اسکناس ۱۰۰ دلاری، 7 اسکناس ۲۵ هزار دیناری، ۴ اسکناس ۱۰ هزار دیناری، 
۱۲ اسکناس ۵ هزار دیناری، ۲۶ اسکناس هزار دیناری عراقی، یک اسکناس هزار روپیه پاکستان و 
۱۰ میلیون و ۵۴۵ هزار تومان وجه نقد کشف شد.  فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: در نهایت 
متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک
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بدترين تلاش، جدايی انداختن
 ميان دو دوست است.
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رعایت قوانین راهنمایی و 
رانندگی باید فرهنگ مردم شود.

پیام آموزشی

اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  هشدار  از  قم  امام جمعه 
نسبت به تغییر ذائقه های مردم توسط دشمن یاد کرد و 
گفت: آثار دفاع مقدس باید ذائقه های مردم را تغییر داده و 

به دوران دفاع مق
با  دیدار  در  دیروز  صبح  سعیدی  سیدمحمد  آیت الله   
و  آثار  حجت الاسلام حیدر مصلحی رییس سازمان نشر 
سردار  مقدس،  دفاع  در  روحانیت  مشارکت  های  ارزش 
بهمن کارگر رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
مقدس و جمعی از مسئولان این بنیاد که در سالن محراب 
حرم مطهر بانوی کرامت برگزار شد، با اشاره به اینکه حفظ 
آثار دفاع مقدس یکی از کارهای مهم و بزرگ انسانی است، 

تصریح کرد: در طول تاریخ نیز در دوره های مختلف آثار 
مناسب نگهداری و آثار نامناسب از بین برده شده است؛ 
یکی از علت هایی که حضرت ابراهیم علیه السلام بت ها را 

شکستند این بود که آثار مخرب و ناپسند از بین برود.
و  تمدن ها  یادآور  آثار  اینکه  بیان  با  قم  امام جمعه 
جایگاه های  دارای  آثار  از  برخی  گفت:  فرهنگ هاست، 
ارزشی هستند و نگهداری از آن ها موجب انتقال ارزش ها 
می شود. وی ادامه داد: در همان ابتدای انقلاب لیبرال، زیر 
چتر امام خمینی)ره( خورد شد چراکه افرادی که سابقه و 
ادای دولت مردی داشتند اگر در انقلاب مانده بودند امروز 
برای این انقلاب تهدیدهای بیشتری را به دنبال داشتند اما 

شهیدان باهنر و رجایی به عنوان دو مجسمه تقوا و صبوری 
در برابر این افراد ایستادند.

تصریح  اهل بیت)س(  کریمه  مقدس  آستان  تولیت 
کرد: همان ابتدای انقلاب خط نفاقی که همراه امام از 
پاریس آمد به خوبی قابل مشاهده بود اما آن دوران فرصت 
مناسبی برای افشاگری نبود درحالی که اگر قلب شهید 
رجایی بشکافد نشان می دهد که این شخصیت چه وقایع 

ناگفته ای را همراه خود به روز قیامت برده است.
وی ادامه داد: آثار دفاع مقدس یادآور ارزش هایی است که 
اگر نسبت به آن ها بی توجه باشیم خاطرات مهمی فراموش 
خواهند شد. سعیدی با تاکید بر اینکه برخی از وحدت ها 
موجب خسران می شود، عنوان کرد: وحدتی که بر اساس 
اصول صحیح و مورد پسند الهی باشد مقدس است و باید 
حفظ شود. نماینده ولی فقیه در استان قم از هشدار رهبر 
معظم انقلاب اسلامی نسبت به تغییر ذائقه های  مردم 
توسط دشمن یاد کرد و گفت: هر چقدر که ما از حجاب و 
عفاف سخن بگوییم درحالی که این حجاب و عفاف با ذائقه  
مردم سازگاری نداشته باشد نمی توانیم به نتیجه برسیم. وی 
اضافه کرد: آثار دفاع مقدس باید ذائقه های  مردم را تغییر 
داده و به دوران دفاع مقدس و ابتدای انقلاب برگرداند و در 
این مسیر باید تلاش کنیم تا از تحریف ها، قلوها و انحراف ها 

در امان باشیم.

آیت الله سیدمحمد سعیدی:

آثار دفاع مقدس باید ذائقه مردم را انقلابی کند

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: بعد از پایان 
طرح مسکن مهر، طرح اقدام ملی و پروژه های مشارکتی 
با احداث بیش از ۲ هزار واحد مسکونی در این استان کلید 

خواهد خورد.
حسن صبوری اظهار داشت: بنا به مصوبه شورای تامین 
باقی مانده  واحد  ماه، ۲۰۰  آبان  پایان  تا  استان  مسکن 
مسکن مهر تحویل متقاضیان می شود و شاهد اختتام 
طرح مسکن مهر قم خواهیم بود. وی افزود: این واحدهای 
باقی مانده متعلق به دو تعاونی مروارید سازان و پیشگامان 
توسعه مسکن است که۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارند. 
کل تعهد استان قم در بخش مسکن مهر، ۴۳ هزار و ۵۰۴ 
واحد مسکونی  است. صبوری در خصوص احداث مسکن 
در قم ابراز داشت: در طرح اقدام ملی که از سوی وزارت راه 
و شهرسازی به استان های سراسر کشور ابلاغ شده است، 
۲۰۰ واحد در مرحله اول در این استان احداث خواهد 
شد. وی اضافه کرد: اداره کل راه و شهرسازی استان تامین 
کننده زمین، و اداره کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، 
گفته  به  می باشد.  مسکونی  واحدهای  احداث کننده 
مدیرکل راه و شهرسازی قم، یک هکتار زمین برای طرح 
اقدام ملی به بنیاد مسکن تحویل داده شده است و این 

طرح در حال حاضر در حال مطالعه و اخذ مشاور می باشد. 
طرح  در  تولیدی  واحدهای  کرد:  خاطرنشان  صبوری 
اقدام ملی به طور عمده سهم دهک های پایین و قشرهای 
کم درآمد است. وی در خصوص پروژه های مشارکتی نیز 
ابراز داشت: در پنج قطعه زمین با کاربری مختلط تجاری - 
مسکونی، 7۰۰ واحد مسکونی تولید خواهد شد. وی ادامه 
آینده  داد: فرآیند شناسایی زمین انجام شده است و در 
انبوه سازان  و  سرمایه گذاران  از  فراخوان  اعلام  با  نزدیک 
برای مشارکت در این طرح ها دعوت می شود. صبوری با 
اشاره به این که در مرحله اول طرح اقدام ملی و پروژه های 
مشارکتی درمجموع  احداث ۹۰۰ واحد پیش بینی شده 
است، تصریح کرد: چشم انداز و برنامه ریزی این اداره کل 
در حوزه مسکن، ساخت بیش از ۲ هزار واحد مسکونی 
خواهد بود. وی بابیان این که اراضی ۴۸ و ۳۲ هکتاری 
اظهار  می باشد،  شهر  فرسوده  بافت  پشتیبان  پردیسان 
داشت: احداث بیش از ۵۰۰ واحد مسکونی در هرکدام 
از این اراضی در دستور کار قرار دارد. وی در ادامه گفت: 
از مجموع ۱۲ هزار هکتار مساحت شهر قم، چهار هزار 
بازآفرینی  نیازمند  و  فرسوده  ناکارآمد،  بافت  آن  هکتار 
است که جمعیتی در حدود ۶۵۰ هزار تن در آن سکونت 

دارند. صبوری تصریح کرد: در برنامه اقدام مشترک بین 
دستگاهی و در قالب برنامه پنج ساله،۲۳ محله، ساماندهی 
می شود. وی گفت: ساماندهی، بهسازی و احیای محلات، 
باهدف محرک توسعه موجب رونق و شادابی و بازگشت 
اهالی محلات شده است. وی همچنین با اشاره به این که 
شهر قم شاهراه مواصلاتی ۱7 استان کشور است، گفت: 
راه های استان اشباع شده است و احداث راه جدید ضروری 
به نظر می رسد. وی افزود: بر این اساس احداث کنارگذر 
معرفی   و  مطالعات  و  قرارگرفته  کار  دستور  در  قم  جدید 
سرمایه گذاران انجام شده است که امیدواریم به زودی کلنگ 
زنی آن انجام شود. وی بابیان این که مسیر قم- جعفریه 
درگذشته یک راه فرعی روستایی بوده است، تصریح کرد: 
احداث محور بزرگراهی قم - جعفریه به طول ۳۵ کیلومتر 
از پنج سال گذشته  آغازشده که تنها بخشی از قطعه چهارم 
و دونقطه در طول مسیر باقی مانده است که در صورت 
خواهیم  محور  این  تکمیل  شاهد  به زودی  اعتبار  تامین 
بود. صبوری ابراز داشت: بنا به گزارش کمیسیون ایمنی 
درصد   ۵۰ از  بیش  جعفریه  قم-  محور  استان،  راه های 
افزایش آمدوشد داشته است درحالی که شاهد کاهش 7۰ 

درصدی تصادف ها در این محور بوده ایم. 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

۲ هزار واحد مسکونی در قم احداث می شود

رئیس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم گفت: در ماه محرم امسال نزدیک به ۱۲ هزار 
تن مبلغ به نقاط مختلف در سراسر کشور اعزام می کنیم و در ماه مبارک رمضان سال جاری نیز 

همین تعداد مبلغ به سراسر کشور اعزام شدند.
حجت الاسلام والمسلمین احمد واعظی روز دوشنبه در دیدار اسکندر مومنی دبیرکل 
ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور؛ در زمینه مشارکت، همکاری و تعامل این نهاد با ستاد مذکور 
اعلام آمادگی تاکید کرد. وی با اشاره به ظرفیت ها و توانمندی های این نهاد حوزوی و حضور 
ده ها هزار فاضل و محقق در حوزه های علمیه گفت: باید ظرفیت حوزه ها را در این زمینه 
استحصال و از آن استفاده کرد.  وی در بخش دیگر سخنان خود، به تشریح فعالیت ها و برنامه 

های بخش های گوناگون دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم پرداخت. حجت الاسلام 
والمسلمین سعید روستا آزاد معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم 
نیز در این دیدار، گزارشی از فعالیت های انجام شده در این زمینه ارائه داد. دبیرکل ستاد 
مبارزه با مواد مخدر کشور نیز در این دیدار گفت: لازم است که ظرفیت ها و توانمندی های 
موجود در این زمینه را بشناسیم و از آن در رفع مشکل اعتیاد در جامعه و مساله پیشگیری 
در این مساله استفاده کنیم. اسکندر مومنی خاطرنشان کرد: به دنبال شناخت ظرفیت ها و 
استفاده از فرصت های موجود در این زمینه هستیم. وی بر احصای زمینه های اجرایی و تهیه 

دستورالعمل و گام های عملی در این زمینه تاکید کرد.

رئیس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم:

۱2 هزار مبلغ در محرم به سراسر کشور اعزام می شوند


